
محسن رضایی :

توسعه اقتصادی باید از زندگی مردم 
شروع شود 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات 
توسعه   : گفت  جمهوری:  ریاست 
مردم  زندگی  از  باید  اقتصادی 
از  باید  ملی  اقتصاد  شود  شروع 
سمت اقتصاد  زندگی مردم رشد 
شهرها  باید  راستا  این  در  کند 
های  شهر  در  شوند  اقتصادی 

اقتصادی  از خانواده آغاز می شود.
یکشنبه  روز  رضایی  محسن 

روزنامه

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم خبرداد:

قم آماده برگزاری 
انتخابات پرشور 
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رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم اعلام کرد:
پرداخت 16 میلیون تومان خسارت تصادفات بدون نیاز به کروکی

  

سقائیان نژاد با انتقاد از طرح جاری کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، آن 
را در راستای شبه دولتی کردن شهرداری ها تحلیل کرد.  شهردارقم با بیان این که 
بروکراسی اداری نباید مانع پیشرفت پروژه های شهری شود گفت: پُر شدن صورت 
وضعیت برخی پروژه های شهری بیانگر آن است که این پروژه ها نیاز به تزریق پول و 
اعتبار دارند. سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه در نشست رسمی و علنی  شورای 
اسلامی شهر قم اظهارداشت :ارائه برخی لوایح اصلاحیه در بودجه سال ۱۴۰۰ از سوی 
شهرداری به شورای اسلامی شهر به معنای پیگیری بودجه جاری نیست، بلکه به این 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: گزارش های روزانه کارشناسان این 
معاونت نشان می دهد که تا کنون بالغ بر ۴۶ هزار دوز واکسن کووید ۱۹ در استان قم 
تزریق شده است. دکتر سیامک محبی در گفت و گویی اظهار کرد: برنامه واکسیناسیون 
علیه کووید ۱۹ در استان قم از بهمن ماه ۹۹ با تزریق واکسن به کادر درمان آغاز شد، 
که تا کنون چهل و شش هزار و ۹۵ نفر واکسینه شده اند.  وی، با عنوان این مطلب که 
واکسیناسیون در استان قم طبق سند ملی و ابلاغی وزارت بهداشت صورت می گیرد 
افزود: بر اساس این سند سالمندان و گروه  های پرخطر برابر ابتلا به کرونا جزو نخستین 

شهردار قم:

بروکراسی اداری نباید مانع پیشرفت پروژه های شهری شود 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

عبورتزریق واکسن کرونا در استان قم از مرز ۴6 هزار دوز  استاندار قم گفت: مطلع بودن از مشکلات و دغدغه های 
از طریق گفتگو های حضوری،  همشهریان در سطح جامعه 
از سبک های  پروژه های عمرانی  و  از صنایع  بازرسی  تلفنی، 

مدیریتی است.  بهرام سرمست پس از پاسخگویی تلفنی در 
این مرکزدرگفت وگویی اظهارداشت: مطلع بودن از مشکلات و 
دغدغه های همشهریان در سطح جامعه از طریق گفتگو های 
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استاندار قم  تاکید کرد:

ضرورت ارتباط مستقیم مدیران 
با مردم برای بررسی مشکلات 
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معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم از تمهید 
همه اقدامات لازم برای برگزاری انتخابات پرشور در ۲۸ خرداد 
پور گفت: ۲۸ خرداد در استان قم  بیژن سلیمان  خبر داد. 
شاهد انجام سه انتخابات در استان قم خواهیم بود که بنا بر 

قانون زمان شروع تبلیغات هر یک از سه انتخابات متفاوت 
خواهد بود، برای انتخابات ریاست جمهوری ۲۰ روز فرصت 
تبلیغات در نظر گرفته شده است، در انتخابات خبرگان رهبری 
۱۴ روز فرصت تبلیغ در نظر گرفته شده است و برای انتخابات 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی استان قم اعلام کرد:

 کشف هفت هزار شی تاریخی از تپه های باستانی

آقایان کاندیدا! 
اخلاق را کنار نگذارید

یکی از مسائل مهمی که در آستانه انتخابات باید به آن 
توجه شود، بحث اخلاق انتخاباتی است.

به  تعرض  و  کنایه  بگوید،  را  خودش  های  برنامه  هرکسی  یعنی  انتخاباتی  اخلاق   
از مسائل  اعم  تا مسائل کشور  ارائه کند  و تلاش کند طرح هایی  باشد  نداشته  کسی 

اقتصادی،سیاسی و فرهنگی حل بشود.
مسئله اخلاق انتخاباتی فقط منحصر به نامزدها هم نیست و اطرافیان نامزدها هم باید این 

مورد را رعایت کنند. چرا که حرکات اطرافیان هم به پای کاندیداها نوشته می شود.
نکته دیگر اما بحث مناظرات است. بنده قبلا هم به این مسئله اشاره کرده بودم که مناظره 
های انتخاباتی در تلویزیون، سابقه خوبی ندارد. به یاد داریم که آقایان باهم دیگر چگونه 
صحبت می کنند. بنده بر این باورم که مناظرات یا نباید از تلویزیون پخش شود یا اینکه 
آقایان ادبیات و اخلاق اسلامی را کاملا رعایت کنند و سیره امیرالمومنین را در این رقابت 

به کار ببندند.
ایشان در خطبه شماره ۱۳۱ می فرمایند که خدایا تو می دانی وارد شدن من در مسئله 
خلافت، نه برای قدرت طلبی و ریاست خواهی و نه برای منافع دنیوی است. حضرت 
علی)ع( در حالی این حرف را می زنند که خلافت حق ایشان بود و ۲۵ سال توسط دیگران 

غصب شده بود.
ما باید از ایشان یاد بگیریم که حضورمان در انتخابات از روی قدرت طلبی و منفعت گرایی 
نباشد. ایشان در ادامه درباره دلیل پذیرش خلافت می گوید که آمدم تا شعائر دین خداوند 
به جای خود برگردد و صلاح و سامان خوبی هم در جامعه ایجاد شود و مفاسد از بین برود و 

همچنین مظلومان در امان باشند و حدود تعطیل شده الهی اجرا شود.
من به آقایان محترمی که وارد رقابت های انتخاباتی شده اند توصیه می کنم خطبه ۱۳۱ 
نهج البلاغه را که در همه خانه ها هم هست، نگاه بکنند تا ببینند امیرالمومنین به عنوان 

اسوه ما شیعیان چه فرموده است.
درباره طرفداران کاندیداها هم باید به این نکته اشاره کرد که آن ها هم باید این موارد را 
رعایت کنند چرا که در غیر این صورت به نظام ضربه وارد می شود و دشمنان ما از این مسئله 
سواستفاده می کنند و بر ما می تازند چرا که رفتارهای غلط مترادف است با سوژه دادن 

به دشمن.
هر شخصی که کاندیدا شده است بیاید و فقط برنامه های خود را بگوید و به سیره اهل 
بیت رجوع کند و به ویژه دوران حکومت حضرت علی را مورد بررسی قرار بدهد. ما مسلمان 
و شیعه هستیم و باید اخلاق اسلامی را رعایت کنیم و اگر رفتار کاندیداها جوری باشد که 
با موازین دینی و ملی در تضاد باشد، اولین ضربه را خود ما می خوریم و مردم می گویند 
که ببینید این ها سر قدرت چه می کنند و طبیعی است که در این فضا از انتخابات دلسرد 
خواهند شد. چشم یک دنیا و یک ملت به این انتخابات دوخته شده. ملتی که خیلی در رنج 
به سر می برد و بیماری و گرانی کمر آن ها را شکسته و امیدوار است تا از دل این انتخابات، 

گشایشی در امور حاصل شود.
خواهش و تقاضای من از همگان، فارغ از این که طرف اصلاح طلب یا اصولگراست، این 
است که رعایت یکدیگر را بکنند و حرف خود را بزنند و اخلاق و شئونات اسلامی و اطاعت از 

ولی امر را فراموش نکنند. ان شاءالله که نتیجه به سود نظام و کشور باشد.
*عضو جامعه روحانیت مبارز 

 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۴۲ بیمار مبتلا به کرونا در قم بدحال هستند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۴۲ بیمار مبتلا به ویروس کرونا که 

در بیمارستان های این استان بستری هستند، بدحال می باشند. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره 
به آخرین وضعیت کووید۱۹ در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به دهم خردادماه ۱۴۰۰، 

۴۷ بیمار با علائم ابتلا به کرونا در این استان پذیرش شده اند.
وی اضافه کرد: از این تعداد ۳۷ نفر بستری شده و ۴۹ نفر از بیمارانی که در هفته های 

گذشته در بیمارستان بستری شده بودند، نیز ترخیص شده اند.
به گفته وی، در ۲۴ ساعت منتهی به دهم خردادماه ۱۴۰۰، ۲ بیمار کرونا مثبت در استان 
قم جان خود را از دست داده اند. قدیر بیان کرد: در حال حاضر کل بیماران بستری در 
بیمارستان، ۱۸۴ نفر است که حال ۴۲ نفر وخیم است. وی افزود: در ۲۴ ساعت منتهی 
به دهم خردادماه ۱۴۰۰، ۶۵۳ تست کرونا از شهروندان گرفته شده که جواب ۱۲۳ مورد 
مثبت بوده است. وی خاطرنشان کرد: تاکنون ۴۶ هزار و ۹۵ دوز واکسن کرونا به شهروندان 
استان قم تزریق شده است. استان قم که از ۱۸ فروردین ماه امسال در وضعیت قرمز کرونایی 

قرار گرفته بود، از ۱۴ اردیبهشت ماه جاری وارد شرایط نارنجی شد.
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آیت الله سیدحسن خمینی:

 نمی شود برای مردم
 تصمیم گیری کرد

آیت الله علوی گرگانی: 

آمار پایین مطالعه در کشور 
زیبنده نیست

حق  شما  اگر  گفت:  امام  یادگار 
باید  هم  بنده  دارید،  دادن  رای 
که  را  نامزدی  باشم  داشته  حق 
دوست دارم انتخاب کنم البته هر 
کس رای اکثریت را به دست آورد 
همه به او احترام می گذارند و او 
بنابراین نمی  را قبول می کنند؛ 
توان عده ای را انتخاب کرد و به 
مردم گفت به همینها رای بدهید.  

علوی گرگانی یکی از مراجع تقلید، آمار 
پایین مطالعه جوانان را دردآور دانست و 
افزود: متاسفانه جوانان امروزی در کشور 
ما کمتر از سایر کشورها به کتاب و مطالعه 
اهتمام دارند و چنین موضوعی در کشوری 
که پایه و اساسش بر محبت به اهل بیت)ع(، 
ولایت و قرآن است، زیبنده نیست.  آیت 
سرپرست  دیدار  در  سیدمحمدعلی  الله 
اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم و 
2مدیر ارزیابی عملکرد، بازرسی و پاسخگویی 

مدیرعامل آبفای استان قم اعلام کرد :

چالش کم آبی پیش روی استان قم

معاون سیاسی وزارت امور خارجه :

مطمئن نیستم مذاکرات در این دور 
به پایان برسد 

معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان اینکه شخصا مطمئن نیستم در این دور از 
مذاکرات به جمع بندی برسیم، گفت: ممکن است لازم باشد هیات ها یک بار دیگر برای 
مشورت های بیشتر به کشورهایشان مراجعه کنند.هرچند هنوز در این باره تصمیم قطعی 

گرفته نشده است. 
»سید عباس عراقچی« امروز دوشنبه در گفت و گویی درباره روند مذاکرات در وین گفت: 
یک هفته است که در وین مذاکرات را دنبال می کنیم. مذاکرات پیچیدگی های زیادی دارد و 
به موضوعات اصلی مورد اختلاف رسیدیم. فکر می کنیم تاکنون پیشرفت های خوبی داشتیم 

و مسیر خوبی را طی کردیم.
وی اضافه کرد: الان در نقطه ای هستیم که درباره اختلافات بارزی که وجود دارد به آنها 
پرداخته می شود. متن ها تهیه شده است و مقدار زیادی از متون آماده است ولی مسائل 

اختلافی تحت بررسی است.
معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان اینکه این روزها جلسات فشرده زیادی برگزار 
کردیم، به جلسه سه جانبه خود با نمایندگان روسیه و جین اشاره کرد و گفت: هماهنگی های 
خوبی بین ما، روسیه و چین وجود دارد. علاوه بر این همچنین جلسه چهارجانبه دیگری با 

سه کشور اروپایی داشتیم و جلسات کارشناسی به همین ترتیب ادامه دارد.
عراقچی با تاکید بر اینکه تاکنون مسیر خوبی طی شده است، خاطرنشان کرد: اینکه 
در این دوره به جمع بندی برسیم، شخصا مطمئن نیستم. با این حال به تلاش های خود 
ادامه می دهیم. ممکن است لازم باشد هیات ها یک بار دیگر برای مشورت های بیشتر به 

کشورهایشان مراجعه کنند. هنوز در این باره تصمیم قطعی گرفته نشده است.
وی ادامه داد: ظرف دو، سه روز آینده کار را ادامه  خواهیم داد ولی شخصا هنوز مطمئن 
نیستم مذاکرات در این دور به پایان برسد. معاون سیاسی وزارت امور خارجه در پاسخ به این 
سوال که آیا جلسه کمیسیون مشترک برجام مجددا تشکیل خواهد شد، ابراز داشت: معمول 
کار این است که همیشه مذاکرات با یک دور کمیسیون مشترک شروع شود و با یک جلسه 

کمیسیون مشترک، کار را جمع بندی کرده و خاتمه دهیم.
عراقچی با بیان اینکه بحث های اصلی در جلسات دو، سه و چندجانبه مطرح می شود، 
عنوان کرد: در همه سطوح با یکدیگر ملاقات و صحبت می کنیم ولی اگر قرار باشد به این 
دوره مذاکرات پایان داده می شود از طریق جلسه جمع بندی کمیسیون مشترک خواهد بود 
ولی هنوز زود است قضاوت کنیم در چه روزی و در چه مقطعی به این نقطه برسیم. تلاش 
برای اینکه هرچه سریعتر به جمع بندی نهایی برسیم ادامه دارد و باید ببینیم چه خواهد شد.

رییس سازمان حج: 

تکلیف حج روشن نیست
 رئیس سازمان حج و زیارت با اشاره به اخبار منتشر شده در خصوص حج پیش رو بار 
دیگر تصریح کرد: وزارت حج عربستان تاکنون به صورت شفاف و قطعی درمورد حج آینده 
اظهارنظر نکرده است وهمچنان کشورهای اسلامی در انتظار روشن شدن تکلیف حج 

هستند.
علی رضا رشیدیان با اشاره به اینکه سازمان حج و زیارت برای راه اندازی محدود سفر به 
عتبات عالیات در قالب کاروان های زیارتی تحت پوشش این سازمان و با رعایت موازین و 
دستورالعمل های بهداشتی آمادگی دارد، خواستار آن شد که موضوع صدور مجوز مراجع 
ذی ربط برای اینگونه سفرها همچنان از طریق نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت پیگیری 
شود.  در این نشست حجت الاسلام والمسلمین سید حسین رکن الدینی معاون فرهنگی 
بعثه مقام معظم رهبری درباره کارشناسی انجام شده درخصوص راهکارهای تحقق شعار 
سال ۱۴۰۰ در این معاونت و معاونت های  امور بین الملل و توسعه مدیریت و منابع همچنین 
پژوهشکده حج و زیارت، موسسه فرهنگی هنری مشعر و دیگر واحدهای تابعه بعثه مقام 

معظم رهبری با نگاه به تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها گزارش داد.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت نیز تصریح کرد: هر یک از معاونت ها و مدیریت ها 
باید تلاش کنند با توجه به امکانات، نیروی انسانی و بودجه موجود،   در ارتباط با برنامه ها 
و فعالیت هایی که اجرا می شود پشتیبانی ها افزایش و موانع کاهش یابد و گزارش اقدامات 

انجام شده برای اسفند ماه امسال آماده و ارائه شود.
 حجت الاسلام والمسلمین نواب درآغاز این نشست طی سخنانی به فرارسیدن سالروز 
شهادت امام جعفر صادق)ع( و ارتحال امام خمینی )قدس سره( و قیام ۱۵ خرداد اشاره کرد 
و گفت: آنچه از بعد فقهی اسلام در اختیار داریم از امام صادق )ع( و شاگردان آن حضرت 

منتقل شده است.
وی همچنین اندیشه و افکار امام امت را فراتر از زمان خود دانست و گفت: ما باید نسبت به 
فکر، اندیشه، نگاه تیزبین و دستورات امام راحل )قدس سره( توجه بیشتری داشته و در این 

ایام همه به یاد این بزرگوار باشیم.

۴

تمام تمهیدات لازم پیش بینی شده است

محمد تقی رهبر*

مأموریت مراکز حوزوی  و   عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: رسالت 
مشخص است و این مراکز باید تلاش کنند که از موازی کاری ها در حوزه جلوگیری 

شود و از این طریق کیفیت فعالیت هایشان را ارتقا دهند. 
آیت الله استادی امروز در دیدار حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدی رئیس مرکز 
خدمات حوزه های علمیه، گفت: فعالیت های مرکز خدمات بسیار ارزنده است، چراکه 
مرکز خدمات فعالیت هایش فعلیت دارد و باعث می شود مشکلات طلاب کاهش یابد.

وی با تأکید بر اینکه مسئولان مرکز خدمات باید خوشحال باشند که کار مؤثری را 
انجام می دهند، ادامه داد: اینکه مشکلات طلاب را برطرف می کنید ارزش بسیاری 

دارد و آثار مثبت بسیاری برای حوزه و نظام خواهد داشت.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: رسالت و مأموریت مراکز حوزوی 
مشخص است و این مراکز باید تلاش کنند که از موازی کاری ها در حوزه جلوگیری 

شود و از این طریق کیفیت فعالیت هایشان را ارتقا دهند.
وی ادامه داد: جنس خدماتی که در شهرک مهدیه ارائه می شود از نوع فعالیت های 

مرکز خدمات است و باید مدیریت این شهرک به مرکز خدمات حوزه واگذار شود.
آیت الله استادی چابک سازی سازمانی را بسیار مهم دانست و گفت: چابک کردن 

سازمان ها باعث می شود از کاغذبازی های اداری کاسته شود.
وی تصریح کرد: ارائه خدمات اقامتی و ایجاد زائرسرا از خدمات مناسب مرکز خدمات 
است؛ درگذشته طلاب برای اسکان در مشهد مقدس مشکلات بسیاری داشتند و با 

افتتاح مجتمع فرهنگی اقامتی ولایت بسیاری از این مشکلات کاسته شده است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، توجه به جذب خیرین را مهم دانست و تأکید 
کرد: حضور خیرین در برنامه های مرکز خدمات باعث می شود فعالیت های مرکز مردمی 

باشد که بسیار مؤثر است.
وی گفت: عموم طلاب و روحانیون با مشکلات معیشتی بسیاری مواجه هستند و 

نیاز است برای رفع مشکلات آنان بیشتر تلاش کنید.
آیت الله استادی بیان کرد: اجرای طرح هدفمندی خدمات برای آینده حوزه بسیار 

تأثیرگذار خواهد بود و باید سعی کنید این طرح عملیاتی شود.
اجرای طرح هدفمندی خدمات از رویکردهای مهم مرکز خدمات است

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدی در ابتدای این جلسه با بیان اینکه خدمت 

می کنیم  تلاش  گفت:  است،  الهی  توفیقی  )عج(  عصر  ولی  حضرت  سربازان  به 
فعالیت های خوبی که درگذشته در مرکز خدمات آغازشده اند تقویت شوند و در کنار 
آنها نیز به ارائه خدمت جدید نیز خواهیم پرداخت. وی بیان کرد: نیاز است بررسی شود 
که در ۱۰ سال آینده وضعیت حوزه چگونه است و متناسب با آن، برای خدمات جدید 
برنامه ریزی شود. رئیس مرکز خدمات گفت: در بحث تأمین مسکن، سیاست مرکز 
خدمات این است که از تجمع طلاب در یک منطقه جلوگیری شود؛ نگاه مرکز خدمات 
این است که واحدهای مسکونی طلاب میان مردم باشد و در یک نقطه متمرکز نشوند.

وی تصریح کرد: در جلساتی که با مدیران حوزه داشتیم مقرر شد با توجه به اینکه 
منابع در حوزه محدود و کار زیاد است با توافق نامه هایی از موازی کاری در مراکز حوزوی 
جلوگیری شود. حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدی گفت: دیدار با بزرگان حوزه از 
برنامه های مدیران مرکز خدمات است تا از نظرات ایشان برای ارتقای برنامه ها و خدمات 
مرکز استفاده کنیم. وی اجرای طرح هدفمندی خدمات را از رویکردهای مهم مرکز 
خدمات دانست و افزود: در این طرح مقرر شده است که طلاب حوزه علمیه تا ۱۸ 
سال حمایت شوند و پس از آن اگر طلبه ای می خواست استاد یا مجتهد شود و یا اینکه 

به روستا یا شهری برای تبلیغ برود مورد حمایت قرار گیرد.

آیت الله استادی:

مراکز حوزوی از موازی کاری دوری کنند

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم 
از تمهید همه اقدامات لازم برای برگزاری انتخابات 

پرشور در ۲۸ خرداد خبر داد.
بیژن سلیمان پور گفت: ۲۸ خرداد در استان قم 
شاهد انجام سه انتخابات در استان قم خواهیم بود 
که بنا بر قانون زمان شروع تبلیغات هر یک از سه 
انتخابات متفاوت خواهد بود، برای انتخابات ریاست 
جمهوری ۲۰ روز فرصت تبلیغات در نظر گرفته شده 
است، در انتخابات خبرگان رهبری ۱۴ روز فرصت 
انتخابات  برای  و  است  شده  گرفته  نظر  در  تبلیغ 
تبلیغات  روز فرصت  روستا هم ۷  و  شورا های شهر 
فرصت  داد:  ادامه  وی  است.  شده  گرفته  درنظر 
تبلیغات هر سه انتخابات هفت صبح روز پنجشنبه 
افزود:  پور  سلیمان  می رسد.  پایان  به  خرداد   ۲۷
نامزد ها در  انتخابات ریاست جمهوری  بنابر قانون 
استان ها می توانند یک ستاد ملی در سطح کشور و 
در استان ها و شهرستان ها ستاد های متعدد بر حسب 

سلیقه خود داشته باشند.
معاون سیاسی استاندار قم گفت: در استان قم 
تمهیدات لازم برای همراهی با ستاد های انتخاباتی 

ارائه درخواست  و در صورت  اندیشیده شده است 
ستاد ها این کار انجام خواهد شد.

ملی  ستاد  دستورالعمل  بر  بنا  اینکه  بیان  با  وی 
مقابله با کرونا شرایط کرونایی نباید به هیچ وجه مانع 
از تبلیغات نامزد های انتخاباتی بشود، گفت: در این 
دور به لحاظ شیوع بیماری کرونا و بر اساس دستور 
العمل ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید بر این است 
که حداکثر تبلیغات نامزد های انتخاباتی با حداقل 
بر  کرد:  اضافه  پور  سلیمان  بگیرد.  صورت  تجمع 
تجمع،  هرگونه  ابلاغی  دستورالعمل های  اساس 
سربسته  فضا های  در  مناظره  و  گفتگو  سخنرانی، 
به استثنای برنامه های صدا و سیما ممنوع است و 
برگزاری جلسات سخنرانی و تجمعات انتخاباتی صرفا 

در فضا های رو باز و بار عایت شرایطی مجاز است.
شرایط برگزاری تجمعات انتخاباتی در فضا های باز 
وی در تشریح شرایط برگزاری تجمعات انتخاباتی 
در فضا های باز گفت: حضور یک نفر در هر هشت 
متر مربع، استفاده از ماسک و استفاده از ۳۰ درصد 
فضای موجود از جمله شرایط تصریح شده در این 
ابلاغیه است. رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت: 

کاملا  صورت  به  امسال  قم  شهر  شورای  انتخابات 
الکترونیکی خواهد بود این اطمینان را به شهروندان 
قم می دهیم که الکترونیکی شدن انتخابات راحتی 
بیشتر مردم را به همراه خواهد داشت. سلیمان پور 
خاطرنشان کرد: استان قم از حیث ثبت نام انتخابات 
شورا ها وضع مطلوبی داشت و هیچ حوزه ای زیر حد 
نصاب نبود که  این امر بخشی از مشارکت خوب را را 

نشان میدهد.
۴۳۷ نامزد انتخابات شورا ها  درقم داریم 

انتخابات  نامزد های  نام  ثبت  آمار  بیان  در  وی 
ثبت  نفر   ۴۹۰ قم  شهر  در  گفت:  شهر  شورا های 
بررسی  انجام  و  نفر  انصراف ۳۲  با  که  داشتیم  نام 
صلاحیت های در حال حاضر ۴۳۷ نامزد انتخابات 
شورا ها داریم که البته این رقم تا ۱۹ خرداد ممکن 

است اندکی تغییر داشته باشد.
۷۹۴ نامزد درانتخابات شورای روستا 

حضوردارند
معاون سیاسی استاندار قم ادامه داد: در انتخابات 
شورای روستا هم ۹۴۸ نامزد داشتیم که تا امروز ۷۹۴ 

نفر به عنوان نامزد حضور دارند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم خبرداد:

قم آماده برگزاری انتخابات پرشور 
تمام تمهیدات لازم پیش بینی شده است
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محسن رضایی :

توسعه اقتصادی باید از زندگی مردم 
شروع شود 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری: گفت : توسعه اقتصادی باید از 
زندگی مردم شروع شود اقتصاد ملی باید از سمت اقتصاد  زندگی مردم رشد کند در این 

راستا باید شهرها اقتصادی شوند در شهر های اقتصادی  از خانواده آغاز می شود.
محسن رضایی روز یکشنبه در برنامه تلویزیونی شبکه یک با بیان این که به نظر دولت 
ما خانه داری شغل محسوب می شود اظهارداشت: زیرا تربیت فرزندان و سلامت خانواده 
اهمیت دارد در این راستا ما بانوان که دو و بیش از آن فرزند دارند و زمانشان را صرف  تربیت 
فرزند و سلامت خانواده می کنند ،شاغل محسوب می کنیم پس از ۶ ماه آموزش به این 

خانم ها حقوق پرداخت می کنیم.
وی که کسب و کارهای خانگی را یکی دیگر از برنامه های دولت اعلام کرد و تصریح 
کرد: در بسیاری از کشورها این شغل رواج دارد البته در گذشته نیز تولید فرش و گلیم در 
بسیاری از خانه ها روال بود اما هم اکنون از بین رفته که این حرفه را نیز می توان دوباره 
رونق داد و کسب و کارهای کوچک را به کسب و کارهای بزرگ متصل کرد این مفهوم شهر 
اقتصادی است. رضایی با اشاره به اینکه اقتصادی شدن شهرها سبب می شود دست 
دولتمردان از اقتصاد دور شود، گفت:  دیگر  هر روز با بانک و بورس مداخله در اقتصاد 
نکنند زیرا اقتصاد و سیاست مسیرهای جداگانه خود را دارند البته نظارت و حمایت دولت 
ضروری است.  این نامزد ریاست جمهوری در بحث مبارزه با فساد اظهار کرد: اگر راست 
می گوییم در مبارزه با فساد از خود و خانواده خود، از رئیس دولت گرفته تا بدنه باید این کار 

را انجام می دهیم و در غیر این صورت مردم توجه نمی کنند.
رضایی گفت : وظیفه قوه قضاییه مبارزه با مفسدان است. اما خود دولت باید سرچشمه 
فساد را بخشکاند. و نظارت و بازرسی کنند لذا ما برنامه سازمان بازرسی دولتی در درون 
دولت تشکیل می دهیم تا جلوی فساد را بگیرد جلوی امضاهای طلایی را خواهد گرفت.
رضایی در سخنان پایانی خطاب به مردم گفت: به شما قول می دهم در صورت دادن 
فرصت در این چهار و یا هشت سال کاری خواهیم کرد، که مردم  از آینده خود بی خبر 

نباشد و امکان برنامه ریزی برای آینده را داشته باشد. هیچ ایرانی دغدغه نداشته  باشد. 

علیرضا زاکانی:

 هر موضوعی مقابل تولید قرار دارد
 باید مانع زدایی شود

 نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: هر موضوعی که در حوزه 
اقتصاد و مدیریت و مسائل مختلف مقابل تولید برای بخش اقتصاد و سایر بخش ها قرار 
گیرد باید مانع زدایی شود و هر آن چیزی که به درد رونق این بخش می خورد باید مورد 

توجه و دقت قرار گیرد. 
علیرضا زاکانی روز دوشنبه در گفت و گویی اظهار کرد: باید دست به دست هم بدهیم و 
با هم ریشه فساد، بوروکراسی غلط، مفسده ها و فاسدان اقتصادی را ریشه کن کنیم و به 

فضل الهی قله افتخار پیش روی ملت ایران قرار گیرد.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه مردم سال اول تغییر را 
کاملًا ملموس خواهند دید، افزود: مردم مرتفع شدن سیاست های متغیر آسیب زننده 
و بی ارادگی ها در جهت تنظیم بازار و بی دقتی ها در جهت منافع شان خواهند دید. 
وی ادامه داد: نباید در شهر به دنبال قاچاقچی بگردیم و کولبران را قاچاقچی بنامیم. 
قاچاقچی واقعی کسانی هستند که در پس پرده قرار دارند، بر قدرت  تکیه زده اند و بر جان، 

مال و حیثیت مردم مسلط هستند و برای او ارزش قائل نیستند.
زاکانی درباره تولید داخل و صادرات هم گفت: هر موضوعی که در حوزه اقتصاد و 
مدیریت و مسائل مختلف مقابل تولید برای بخش اقتصاد و سایر بخش ها قرار گیرد 
باید مانع زدایی شود و هر آن چیزی که به درد رونق این بخش می خورد باید مورد توجه 
و دقت قرار گیرد. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری عنوان کرد: یکی از 
دقت های لازم من در بهره مندی از ظرفیت بزرگ دیپلماسی خارجی، برای ایجاد زمینه 
فهم بازارهای مختلف در عرصه جهان و نیازهای آنها و انعکاس و تطبیق آن با مزیت های 

قطعی داخل کشور برای تولید و صادرات است.
وی افزود: متاسفانه دستگاه خارجی ما تاکنون برای خود مسوولیتی در قبال این 
موضوع نپذیرفته است. ما تا امروز فقط در افغانستان و عراق رایزن اقتصادی فعال داشتیم. 

گرچه در ایام اخیر دو رایزن دیگر هم اضافه شدند اما این کافی نیست.
 

قاضی زاده هاشمی :

باید هزینه فعالیت های قانونی و حلال را 
کاهش دهیم 

نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: تک رقمی کردن نرخ تورم تا پایان دولتم طول 
می کشد و برای رساندن ثبات در نرخ تورم تا ۱۴۰۴ باید صبر کنیم. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی در گفت و گویی اظهار کرد: یک شیب تورم و یک بحث 
نوسانات تورمی داریم. در گام نخست دنبال کاهش نواسانات تورمی هستیم.

نامزد انتخابات ریاست جمهوری عنوان کرد: برنامه ریزی که دوستان در بخش نوسانات 
تورمی کردند، برای دو سال آینده است و همزمان کاهش شیب تورم هم داریم اما رساندن 
به ثبات و تک رقمی کردن نرخ تورم  و زیر پنج درصد رساندن آن تا ۱۴۰۴ اتفاق می افتد. 
قاضی زاده هاشمی عنوان کرد: حوزه سیاست گذاری، اجرا و نظارت در زمینه مبارزه با 
قاچاق باید جدا  و اصلاح شود و این امر کار یک ستاد نیست. ستاد و شورا درست می کنیم 
اما هیچ فردی پاسخ نمی دهد باید وزرای مربوطه مسوول شوند. یعنی وزیر اقتصاد، صنعت 
و معدن  و تجارت باید مسوول و پاسخگو باشند، نه اینکه به یک نهاد فراقوه ای که پاسخ 

هیچ فردی را نمی دهد.
وی یادآور شد: باید هزینه فعالیت های قانونی و حلال را کاهش دهیم. در صدور مجوزها 
و داستان طولانی گرفتن مجوز هر فردی که اهلیت داشت باید بتواند در حوزه صادرات 
و واردات کار مناسبی انجام دهد نه اینکه یک بسته ای درست کند. ما هنر کرده ایم و 
تحریم ها را به خود تحریمی تبدیل کرده ایم. در ابطال کارت های بازرگانی هر چیزی که 
غربی ها تحریم کردند و بجای اینکه بی دلیل اهلیت را درست کنیم باید آن کار را دست 
آدم های مناسب بدهیم.  اصل کارت بازرگانی را داریم باطل می کنیم و رویه ها را سمت 

غیرقانونی می بریم.
 

سعید جلیلی: 

هر ایرانی باید سهم انرژی برابر داشته باشد
توییتی ضمن معرفی طرح  در  ریاست جمهوری  انتخابات  نامزد سیزدهمین دوره 
اقتصادی خود تصریح کرد: هر ایرانی باید سهم انرژی برابر با دیگری داشته باشد و اگر 

نمی خواهد استفاده کند، بایستی معادل آن را دریافت کند. 
»سعید جلیلی« نامزد انتخابات ریاست جمهوری در توییتی از دیگر رقبای انتخاباتی 
خود خواست درباره طرح انرژی وی، موسوم به وان نظرات خود را اعلام کنند. جلیلی در 
توییتی ضمن انتشار موشن گرافی »طرح وان« نوشت: »هر ایرانی باید سهم انرژی برابر 
با دیگری داشته باشد و اگر نمی خواهد استفاده کند، بایستی معادل آن را دریافت کند. 
نامزدهای انتخابات مواضع شان را نسبت به طرح وان مشخص کنند و بگویند اگر موافق 

نیستند طرح جایگزین چیست؟«
پذیرش  ظرفیت  به  دیگری  توییت  در  همچنین  جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزد 
دانشگاهی در رشته پزشکی اشاره کرد و نوشت: بیش از ۲۰هزار نفر از متقاضیان کنکور 
تجربی، دارندگان معدل ۱۹به بالا هستند؛ در صورتیکه بخشی کوچکی از آنها می توانند 
به رشته های پزشکی ورود کنند. هم کشور نیاز بیشتری پیدا کرده و هم امکانات بیشتری 
نسبت به قبل فراهم است. وقتی شرایطش هست، چرا نباید از فرصت این استعدادها 

استفاده کرد؟«

عبدالناصر همتی:

 کنترل نقدینگی مهمترین برنامه  من است
 نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری کنترل نقدینگی را مهمترین برنامه 
خود عنوان کرد و گفت: سرمایه گذاری در کشور از سال ۱۳۸۲تاکنون تغییر نکرده است 

و زمانی که سرمایه گذاری تغییر نکند اقتصاد رشد نمی کند. 
عبدالناصر همتی عصر دوشنبه در برنامه شمارش معکوس رادیو ایران با اشاره به تاثیرات 
سه متغیر کلان رشد اقتصادی، تورم و بیکاری اظهار کرد: میانگین رشد اقتصادی در این 
مدت ٣ درصد بوده است. سرمایه گذاری  از سال ٨٢ تکان نخورده و زمانی که سرمایه 
گذاری رشد نکند اقتصاد رشد نمی کند. از همین مقطع روند رشد محدود شد و آثارش را 

روی بقیه برنامه ها گذاشت و اقتصاد پیش بینی ناپذیر شد.

برای رفع نقیصه ها چه باید کرد؟

نکاتی چند درباره انتخابات 
ریاست جمهوری

انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ در   در مسأله بررسی صلاحیت های نامزدهای 
جمهوری اسلامی ایران ، نکاتی حائز اهمیت به نظر می رسند که پرداختن به آنها ضروری 
است؛ نخست آنکه همانطور که به نظر می رسد، افکار عمومی هنوز به میزان مطلوبی در 
رابطه با بعضی از نامزدهایی که صلاحیت آنها احراز نشد، قانع نشده باشند. این مسأله با 
تحلیل محتوای موجود در شبکه های اجتماعی و محاورات روزمره بین مردم در جامعه 
قابل مشاهده است. به علاوه اینکه جنگ سنگین تبلیغاتی و عملیات روانی که عموما 
از شبکه های مستقر در خارج از کشور هدایت می شود، به این عدم اقناع افکار عمومی 

دامن می زند. 
در عین حال برخی از نخبگان سیاسی و صاحب نظران هم با دلایل مختلفی که از 
طریق حساب های کاربری خود در شبکه های اجتماعی ابراز می دارند، تصمیمات 
شورای نگهبان در این رابطه را زیر سوال می برند. هر چند به لحاظ قانونی بر عملکرد 
شورای نگهبان در این دوره شبهه و خدشه ای وارد نیست و یکی از دقیق ترین و درست 
ترین عملکردها را در بررسی صلاحیت نامزدها شاهد بوده ایم، اما باب شبه افکنی و ایجاد 
تردید باز است؛ چنانچه موج اول آن را در روزهای پیشین مشاهده کردیم. این مسأله نه 
تنها ممکن است به اصل اعتماد مردم به حاکمیت لطمه وارد کند که علاوه بر آن، بر میزان 

مشارکت عمومی نیز احتمالا تاثیر منفی خواهد گذارد. 
در عین حال مسأله عدم احراز صلاحیت ها، ممکن است برای نامزدهایی که سال ها 
سمت های کلیدی در نظام جمهوری اسلامی داشته یا همچنان دارند، از نظر حیثیتی 
گران تمام شود و از این بابت، کدورتی در قلوب ایشان پدید آید. چنین مسأله ای هم برای 
خود این افراد و هم حامیان و طرفداران آنها ضایعه ای محسوب می شود که با اصل وحدت 
در جامعه اسلامی و مقوله بسیار مهم جذب حداکثری در تضاد است. بنابراین برای رفع 

این نقیصه که هر دوره هم به درجات مختلف تکرار می شود چه باید کرد؟ 
در حال حاضر ساختار انتخابات ریاست جمهوری به گونه ای است که به هر کسی 
که مشمول تعدادی پیش شرط باشد، اجازه اعلام نامزدی می دهد. اساسا در چنین 
وضعیتی، باید انتظار بروز مشکلاتی نظیر آنچه در بالا گفته شد را داشت؛ چرا که تکثر 
داوطلبان به نحوی است که لاجرم، صلاحیت تعدادی از آنها احراز نشده و مشکلات 
بعدی بوجود می آید. لذا یک راهکار برای رفع این معضل، رقابت درون حزبی برای رسیدن 
به کاندیدای نهایی برای هر حزب است. مشابه آنچه در آمریکا یا دیگر کشورهای مبتنی بر 
دو حزب اصلی انجام می شود، افرادی که تمایل به نامزدی در انتخابات را دارند، ابتدا در 
حزب خودشان به رقابت می پردازند و در نهایت با حذف تدریجی افراد در جریان رقابت ها، 
یک نفر به عنوان نامزد نهایی آن حزب معرفی می شود تا با رقیب )رقبای( خود که آنها هم 
به عنوان نامزد نهایی احزاب متبوع خودشان بالا آمده اند، در انتخابات اصلی رقابت کند. 
این مسأله اولا، معضل اجماع بین طیف های سیاسی را برای رسیدن به یک نامزد واحد 
که معمولا هم ناکام می ماند از طریق یک رقابت حل می کند و در ثانی شورای نگهبان در 
همان ابتدای امر، صلاحیت افراد پیشنهادی هر حزب یا جریان سیاسی را بررسی و اعلام 
می کند، بنابراین شخصی که در رقابت های درون حزبی برنده شده و به عنوان نامزد 
نهایی آن حزب بالا می آید، پیشتر تایید صلاحیت شده است. حتی اسامی نامزدهای 
مقدماتی از هر جریان سیاسی می تواند به صورت محرمانه و غیر علنی به شورای نگهبان 
اعلام شود تا حیثیت افراد حفظ شود و رد احتمالی صلاحیت آنها مخفی بماند. این امر 
یک حسن دیگر هم دارد و آن اینکه، نقش احزاب را در سیستم سیاسی کشور برجسته می 
کند و حزب به معنای واقعی به کارکرد های اصلی خود که تربیت و معرفی نخبگان سیاسی 
برای مدیریت کشور است باز می گردد.  در حال حاضر بیش از آنکه تحزب به معنای واقعی 
خود در کشور شکل گرفته باشد، طیف بندی های سیاسی مختلف وجود دارد که حتی 
طیف های نزدیک به یک جریان واحد الزاما اتحاد لازم را با یکدیگر ندارند. لذا تمرین تحزب 
به همراه تغییر در ساختار رقابت نامزدهای ریاست جمهوری در آینده، می تواند عواملی 

باشند که از حواشی همیشگی بررسی صلاحیت ها بکاهند .
 عضو هیات علمی دانشگاه آزاد

دستور جهانگیری:

هر گونه کمبود کاروان المپیک و پارالمپیک 
ایران برطرف شود

از  ورزشی  میادین  در  جوانان  نشاط  با  حضور  گفت:  جمهوری،  رییس  اول  معاون 
اولویت های مهم مسوولان و مردم ایران است و می تواند به تقویت نشاط و امنیت ملی 
منجر شود.  اسحق جهانگیری روز دوشنبه در  جلسه شورای عالی ورزش و تربیت 
بدنی، به برگزاری مسابقات المپیک و پارالمپیک »توکیو« در تابستان اشاره کرد و گفت: 
این مسابقات مورد توجه اکثر کشورهای جهان است تا جایی که عیار کشورها نسبت به 
یکدیگردر این مسابقات سنجیده می شود. معاون اول رییس جمهوری با اشاره به گزارش 
ارائه شده در این جلسه درباره میزان موفقیت کشور در هشت دوره قبلی مسابقات المپیک 
گفت: سهم ورزشکاران کشور از این ۸ دوره شرکت در مسابقات المپیک قبل از پیروزی 
انقلاب اسلامی ۴ طلا بود، در حالیکه پس از پیروزی انقلاب اسلامی در هشت دوره 
شرکت ۱۷ مدال طلا توسط ورزشکاران ایرانی در این مسابقات کسب شده است. با این 
وجود مردم انتظار دارند با توجه به توانمندی و ظرفیت جوانان و ورزشکاران ایرانی رتبه کشور 
بیش از پیش در این میدان ورزشی ارتقا یابد. جهانگیری با بیان اینکه مردم با حساسیت 
رقابت ها و مسابقات ورزشکاران ایرانی را دنبال می کنند و با شکست یا پیروزی قهرمانان 
خود غمگین و شاد می شوند، اظهار داشت: باید دولت و تمامی دستگاه ها در کشور کمک 
نمایند تا مشکلات کاروان های اعزامی به مسابقات بین المللی به ویژه المپیک و پارالمپیک 
به حداقل برسد. معاون اول رییس جمهوری با تاکید براینکه کاروان های ورزشی جمهوری 
اسلامی ایران پیام مظلومیت ایران در مبارزه با جنگ اقتصادی و تحریم های ظالمانه را 
منتقل می کنند، ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران بیش از سه سال است که مورد جنگ 
اقتصادی و تحریم های شدیدی قرار گرفته که تمامی زمینه های زندگی مردم به ویژه بخش 
ورزشی تحت تاثیر قرار داده است. وی تصریح کرد: مشکلات اقتصادی ناشی از تحریم ها 
دربخش ورزش تا جایی بود که برای برخی پرداختی ها به مربیان و ورزشکاران به دلیل 
اقدامات ظالمانه و تحریم های اقتصادی محدودیت هایی به وجود آمد وگرنه ملت ایران 
محدودیتی برای حمایت از ورزشکاران خود درعرصه های بین المللی ندارد. جهانگیری 
همچنین به اهمیت حضور زنان در عرصه سیاست گذاری کشور و بخش ورزشی اشاره 
و تاکید کرد: حضور زنان در عرصه های بین المللی ورزشی و بخش های مختلف کشور 
جهت گیری اصلی جمهوری اسلامی ایران است و زنان می توانند حداقل نیمی از سهم 
اقتصادی، مدیریتی و ورزش کشور را داشته باشند. معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر 
اینکه رسیدن زنان به جایگاه واقعی خود در کشور از سیاست های مهم دولت است، افزود: 
ورزش زنان جزو سیاست های وزارت ورزش و شورای عالی ورزش و تربیت بدنی است و باید 
از دستورالعمل های این شورا در هر جلسه این باشد که موضوعی مرتبط با حضور زنان 
در ورزش و رفع محدودیت های آنان مطرح شود. وی تاکید کرد: حضور و موفقیت زنان با 
پوشش اسلامی و با وجود برخی محدودیت ها علاوه بر مدال آوری یک پیام فرهنگی برای 
جهانیان دارد و آن پیام این است که بانوان ایرانی با رعایت چارچوب های دینی از فرصت ها 
برای افتخارآفرینی استفاده کامل می کنند. جهانگیری همچنین از تمامی دستگاه های 
ذیربط و وزارت ورزش و جوانان درخواست کرد تا کاروان اعزامی ایران به مسابقات المپیک 
و پارالمپیک هیچگونه دغدغه های کمبود و مشکلات نداشته باشند و به همه دستگاه ها 
طی یک بخشنامه سریعاً ابلاغ شود که نیازهای کاروان های ایرانی هر چه سریعتر مهیا 
تا با خیالی آسوده به این مسابقات اعزام شوند. معاون اول رییس جمهوری همچنین با 
اشاره به اهمیت توسعه ورزش همگانی در کشور تاکید کرد: توسعه ورزش همگانی باید در 
سیاستگذاری ها بطور جد در دستور کار وزارت ورزش و همه دستگاه های کشور و حتی 

بخش خصوصی باشد.

یک فعال سیاسی:

مردم متوجه وعده های انتخاباتی دست 
نیافتنی می شوند

یک فعال سیاسی با انتقاد از طرح برخی شعارها و وعده های غیرقابل تحقق، گفت: 
مردم به راحتی متوجه می شوند که کدام وعده ها دست نیافتنی است و حتی گاهی این 
وعده ها را به استهزا می گیرند.  محمد جواد آرین منش ، با اشاره به بروز برخی بد اخلاقی 
های سیاسی در زمان انتخابات از سوی بعضی کاندیداها و طرفداران آنها، اظهار کرد:  
برخی مباحثی مطرح  و قول هایی داده می شود که تحقق آن از عهده و اختیارات رئیس 
جمهور خارج است و در توان دولت هم نیست. ما در یکی از بحرانی ترین شرایط اقتصادی 
کشور به سر می بریم و برون رفت از این چالش ها به ارائه برنامه دقیق، کارشناسی شده و 

منطبق بر امکانات و توانایی های کشور نیاز دارد.

اخبار

 
یادگار امام گفت: اگر شما حق رای دادن دارید، بنده هم باید حق داشته 
باشم نامزدی را که دوست دارم انتخاب کنم البته هر کس رای اکثریت را 
به دست آورد همه به او احترام می گذارند و او را قبول می کنند؛ بنابراین 

نمی توان عده ای را انتخاب کرد و به مردم گفت به همینها رای بدهید. 
آیت الله سیدحسن خمینی در اختتامیه دهمین رویداد ملی، فرهنگی  
دانشجویی طریق جاوید که با همکاری معاونت فرهنگی جهاد دانشگاهی 
و موسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام خمینی )ره( با موضوع امام 
خمینی )ره(، انقلاب اسلامی و انتخابات برگزار شد، گفت: چون یک 
مغالطه ای در سخنان و گفته ها مطرح می شود، بنده توضیح می دهم. 
وقتی گفته می شود رای مردم دخالت در مشروعیت نظام اسلامی دارد 
بلافاصله به ذهن انسان می آید که مشروعیت را خدا داده و این سخن 

نوعی شرک است و نباید مردم را در کنار خدا نشاند.
وی ادامه داد: هر حکمی در مسئله قرار می گیرد تا احراز موضوع نشود 
نمی توان حکم را جاری کرد. مثلا اگر بنده می گویم آب مطهر و پاک 
کننده است ابتدا باید آب بودن آن مایع احراز شود تا بعد پذیرفته شود که 
این آب مطهر است. همان طور که در احکام اسلام بیان شده برادر از برادر 
ارث می برد پس ابتدا برادری فرد باید احراز شود تا بعد بتواند ارث ببرد. 
به قول خودمان تا برادری طرف  اثبات نشود نمی تواند ارث ببرد. حالا 
کسی بیاید و بگوید این سخن یعنی شریک قائل شدن برای خدا، این چه 
سخن بی منطقی است؟  این مشابهت سازی ها هیچ ربطی به هم ندارد.
یادگار امام افزود: آیا عدالت و فقاهت در عرض خداست که کسی رگ 
گردنش بیرون بزند و فقاهت را رد کند و فقط عدالت را بپذیرد؟ همانطور 
که عدالت قید موضوع است،  مردم هم قید موضوع هستند پس اگر گفته 
می شود که حکومتی  اقبال عمومی  ندارد پس مشروع نیست، طبق 
نظر کسانی که آن را قید می دانند، این حکم خداست. وقتی گفته می 
شود که نظر اقبال عمومی و نظر جمهور و اکثریت جامعه شرط مشروعیت 
نظام است و انتخابات مشروعیت ساز است، تاکید می کنم مشروعیت 
ساز است، از این جهت است که اقبال عمومی در منظر امام جز موضوع 

است.
نمی توان عده ای را انتخاب کرد و به مردم گفت به همینها رای بدهید

سیدحسن خمینی خاطرنشان کرد: پیامبران آمدند تا مردم اقامه قسط 
کنند. همه راهنمایان دینی می آیند تا جامعه اقامه عدل و داد کند. چرا؟ 
چون جامعه خودش باید همراه و همدل شود، نمی شود برای مردم 
تصمیم گیری کرد. در سخنان دوستان باید قدری انصاف هم باشد. اگر 
شما حق رای دادن دارید، بنده هم باید حق داشته باشم نامزدی را که 
دوست دارم انتخابات کنم البته هر کس رای اکثریت را به دست آورد همه 
به او احترام می گذارند و او را قبول می کنند بنابراین نمی توان عده ای را 

انتخاب کرد و به مردم گفت به همینها رای بدهید.
تفسیر  از  اینکه  برای  اقتصادی  حوزه  در  عدالت  کرد:  تصریح  وی 
مارکسیستی جلوگیری شود، تساوی شرایط پیشرفت تعریف شد.  اتفاقا 
در دوره هایی از انقلاب این کار بسیار خوب انجام شد اما در دورههایی 
هم ضعیف عمل شد. توزیع فرصتهای پیشرفت باید برای همه به وجود 
بیاید. عدالت در همه جنبه ها آرمان ماست. بنده هم عدالت محور محض 
نیستم. اصلا نقد برای همین است که اگر بنده اشتباه کردم شما تذکر 

دهید و اگر شما اشتباه کردید بنده به شما تذکر بدهم.
سیدحسن خمینی تاکید کرد: مردم باید خودشان اقامه عدالت کنند. 
اگر بنده بخواهم برای آنان اقامه عدالت کنم از آرمان انبیاء خارج می 
شوم. برخی که پیشنهاد مدل چینی را مطرح کرده اند باید بگویم اجرای 
این پیشنهاد شدنی نیست و در مقابل آرمان انبیاست.  فقر معیشتی فقر 
فرهنگی مشکلات عمیق در حوزه های مختلف فساد سیستماتیک و غیر 

سیستماتیک باید محک عدالت بخورد.
با  تر  خصوصی  نشست  خواستار  سخنانش  پایان  در  امام  یادگار 
اعضای سازمان دانشجویان جهاد دانشگاهی برای فهم دقیق نظرات و 

پیشنهادات آنان شد.

در  عدالت  اجرای  امروز  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
همه کشور و برای همه دست اندرکاران به ویژه همکاران 
دستگاه قضا یک وظیفه است و داوران و قضات نباید از 
شناخت حق و گرایش به حق و صدور رأی براساس حق 

و ایستادگی در مسیر حق غفلت کنند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی 
ایام رحلت جانسوز امام  با گرامیداشت  قوه قضاییه، 
خمینی )ره( و سالروز قیام ۱۵ خرداد، بر لزوم بازنگاه 
به آموزه ها و سیره و سلوک بنیانگذار جمهوری اسلامی 
برای  ایشان  سیاسی  مکتب  شاخص های  تبیین  و 

شناخت دقیق خط امام و رهروان آن تأکید کرد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه همه رهبران سیاسی 
در طول تاریخ شاخص های مکتبی داشتند، اخلاص و 
دلدادگی به خدا را اولین شاخصه مهم مکتب سیاسی 
امام راحل )ره( عنوان کرد و گفت: هرکس می خواهد 
در ایجاد تحول در جامعه موفق شود باید با توکل به خدا 

و مبداء هستی حرکت کند.
رئیس دستگاه قضا از »مردمی بودن و مردم باوری« 
به عنوان دومین شاخص مکتب سیاسی امام خمینی 
)ره( یاد کرد و افزود: همه در دنیا دم از مردم می زنند، 
اما بسیاری از مواقع توجه آن ها به مردم تشریفاتی و 
سیاسی است و هرجا به حمایت و رأی مردم نیاز دارند 

مردمی می شوند.
وی ادامه داد: سیاسیون معمولًا به مردم و اجتماعات 
مردمی نگاه ابزاری دارند، اما حقیقتاً نگاه حضرت امام 
)ره( به مردم تشریفاتی و سیاسی و مقطعی نبود و ایشان 
به تأسی از مولا علی )ع( مردم را باور داشتند و مردم 

دوستی را مرتبه نازل محبت الله می دانستند.
به عنوان  از مقام معظم رهبری  رئیس قوه قضاییه 

مکتب  شاخص های  تبیین  برای  شخصیت  بهترین 
امام )ره( نام برد و افزود: مقام معظم رهبری در دیدار 
نمایندگان مجلس بر توجه به مردم و خواست مردم و 

رفع دغدغه های مردم و مردمی بودن تأکید داشتند.
رئیسی گفت: رهبر معظم انقلاب به ما هم به عنوان 
دستگاه قضا تأکید کردند که در دوره تحول به کرامت 
مردم توجه ویژه داشته باشیم و مردمی بودن و توجه 
به مردم و رسیدگی به کار آن ها را از شاخص های مهم 

مسئولیت پذیری دانستند.
رئیس قوه قضاییه از »ضد استکباری و ضد استعماری 
و ضد استبداد بودن« به عنوان سومین شاخصه مکتب 
برخی  گفت:  و  کرد  یاد  )ره(  امام  حضرت  سیاسی 
ضد  یا  اخیر  سده  در  سیاسی  نهضت های  رهبران 
استبداد بودند، یا ضد استعمار، اما امام خمینی )ره( 
نفی  را  خارجی  استکبار  هم  و  داخلی  استبداد  هم 

کردند.
وی خاطر نشان کرد: حضرت امام )ره( استکبار را 
برنمی تابیدند و شخصیتی ضد ظلم بودند و انقلاب 
اسلامی ملت بزرگ ایران هم متأثر از مبانی اندیشه ای 

امام ضد استکباری و ضد استبدادی بود.
رئیسی چهارمین شاخص مکتب سیاسی امام راحل 
)ره( را »عدالت خواهی و توجه به عدالت اجتماعی« 
عنوان کرد و در تبیین آن اظهار داشت: حضرت امام 
)ره( خواستار پیاده کردن همه ابعاد عدالت در جامعه 
و کشور بودند و همواره بر اجرای حق و عدالت تأکید 

داشتند.
رئیس قوه قضاییه افزود: امروز اجرای عدالت در همه 
همکاران  ویژه  به  دست اندرکاران  همه  برای  و  کشور 
دستگاه قضا یک وظیفه است و داوران و قضات نباید از 

شناخت حق و گرایش به حق و صدور رأی بر اساس حق 
و ایستادگی در مسیر حق غفلت کنند.

رئیس قوه قضاییه از »توجه به محرومان و مستضعفان 
و محرومیت زدایی از آنان« به عنوان پنجمین شاخصه 
مهم مکتب سیاسی امام خمینی )ره( یاد کرد و گفت: 
حضرت امام تأکید داشتند باید نسبت به وضعیت و 
سرنوشت مستضعفانی که در هر جای عالم زیر بار ظلم 

هستند حساسیت داشت.
رئیسی افزود: ایشان از خرداد سال ۱۳۴۲ از این که 
مستضعفان در جای جای عالم تحت ظلم هستند رنج 
می بردند و نسبت به رفع ظلم از آن ها هشدار می دادند 
و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی هم تأکید داشتند نظام 
اسلامی باید پناه مظلومان و مستضعفان باشد و از آن ها 

رفع محرومیت و مظلومیت کند.
رئیس قوه قضائیه بر همین اساس تأکید کرد که هر 
آرمانشهر و مدینه فاضله ای باید مبتنی بر عقلانیت، 
معنویت، اخلاق و عدالت شکل بگیرد و روابط اجتماعی 

در مجموعه نظام نیز باید بر این اصول استوار باشد.
مکتب  شاخص های  محوریت  به  اشاره  با  رئیسی 
سیاسی امام در بیانیه گام دوم انقلاب که از سوی مقام 
تأکید کرد: وظیفه همه  تبیین شده،  رهبری  معظم 
ماست که برای تحقق منویات امام و رهبری تلاش کنیم 
تا وضع موجود هرچه بیشتر به وضع مطلوب نزدیک 

شود.
رئیس قوه قضاییه از همکارانش که در ایام حضور وی 
در صحنه انتخابات وظایف خود را با تلاش مضاعف و 
صلابت و سلامت در جهت احقاق حق و اجرای عدالت 
و رسیدگی به پرونده های قضایی انجام می دهند تقدیر و 

تاکید کرد: اجازه ندهند کار مردم بر زمین بماند.

رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه :

اجازه ندهید کار مردم در دستگاه قضا بر زمین بماند 

آیت الله سیدحسن خمینی:

 نمی شود برای مردم تصمیم گیری کرد
بشیر اسماعیلی*

داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری از شورای نگهبان خواست 
شاخص های خود را برای عدم احراز صلاحیت اعلام کند تا مردم بفهمند ایراد کار 

کجاست. 
دستور  میان  نطق  در  -دوشنبه-  روز  علنی  نشست  در  پزشکیان  مسعود 
گفت:حضرت علی اولین خطبه ای را که بعد رسیدن به خلافت خواند، خطبه 
نَا بِهِ زَعِیمٌ گردنم را در مقابل حرف ها 

َ
قُولُ رَهِینَةٌ وَ أ

َ
تِی بِمَا أ ۱۶ بود و فرمودند:ذِمَّ

گرو می گذارم اگر انجام ندادم گردن مرا بزنید من گردنم را گرو می گذارم، امام ما 
گردنش را در مقابل حرف هایی که می زند گرو می گذارد. بنده به تبعیت از امام بزرگ 
حرف هایی که می زنم گردنم را گرو می گذارم اگر حرفی غلط بود، گردن من را بزنید.

نماینده مردم تبریز در مجلس با اشاره به رد صلاحیت خود از سوی شورای نگهبان 
گفت: ضمن تشکر از شورای نگهبان از اینکه بار سنگینی را از دوش ما برداشت، 

خواهش می کنم نقص و عیب کار ما را به صورت شفاف به مردم بگویند.
عضو کمیسیون بهداشت مجلس افزود: به عنوان یک اصلاح طلب بر اساس 
سَفَا عَلَی شَیْ ءٍ مِنْهَا 

ْ
نْیَا وَ إِنْ بَغَتْکُمَا وَ لَا تَأ لاَّ تَبْغِیَا الدُّ

َ
اقتدا به مولا علی که فرمودند: أ

زُوِیَ عَنْکُمَاو وصیتی، هیچ تاسفی بر داشتن از دنیا ندارم برای اینکه به دنبال دنیا 
نبودم و نیستم و نخواهم بود. وقتی انسان به دنبال دنیا نباشد جسارت این را دارد 

که قاطعانه حرف خود را بزند، یار و یاور مظلوم باشد و در مقابل ستمکار بایستد.
 وی افزود: تا آنجا که خود را می شناسم با مظلومان بوده ام و در جبهه آنان زندگی 
کرده ام. هیچ وقت در جبهه قدرتمندان و ظالمان نبوده ام و نخواهم بود. هیچ 
سهمی از قدرت و مقام نگرفتم و ندارم اما از شورای نگهبان می خواهم شاخص های 

خود را برای عدم احراز صلاحیت اعلام کند تا مردم بفهمند که گیر کار کجاست.
رسَلنا 

َ
عضو کمیسیون بهداشت مجلس خاطرنشان کرد: قرآن می فرماید:لَقَد أ

نزَلنا مَعَهُمُ الکِتابَ وَالمیزانَ لِیَقومَ النّاسُ بِالقِسطِ و یا می فرمایدوَ 
َ
ناتِ وَأ رُسُلَنا بِالبَیِّ

ةٍ رَسُولٌ فَإِذا جاءَ رَسُولُهُمْ قُضِیَ بَیْنَهُمْ بِالْقِسْطِ وَ هُمْ لا یُظْلَمُونَ  تمام پیامبران  مَّ
ُ
لِکُلِّ أ

می آیند که عدالت را در جامعه پیاده کنند و ما برای اینکه عدالت را پیاده کنیم 
مجبوریم اصلاح کنیم.

 پزشکیان با استناد به نامه امام علی)ع( به مالک اشتر گفت:حضرت علی )ع(  
وقتی مالک اشتر را روانه مصر کرد به او فرمود شما را به طرف سرزمینی می فرستم 

که حاکمان ظالم و عادلی داشتند و پشت سر تو حرف های خواهند زد  که تو پشت 
سر حاکمان و زورگویان زدی، دلیل بر اینکه یک حاکمیت درست و حق باشد مردم 
هستند اگر مردم ما را نپذیرند ما صالحین نیستیم. باید بپذیریم که ما نوکران مردم در 

عمل باشیم نه اینکه بگوییم اگر مردم نیامدند اشکالی ندارد عده ای رای می دهند.
رییس جمهوری باید الگوی تبلور تمام ملت ایران باشد

 نماینده مردم تبریز در مجلس با بیان اینکه رییس جمهوری باید الگوی تبلور تمام 
ملت ایران باشد، گفت: بروندادی را که بوجودآوردیم، یک جناح یک گروه و یک 

دسته هستند که می توانند رقابت کنند نه همه کسانی که در جامعه هستند.
پزشکیان به نقل از نامه امام علی )ع( افزود: مواظب هوای نفست باش مالک، 
مبادا به چیزی عمل کنید که حرام باشد. باید در قبال کسانی که دوست دارید و یا 
ندارید،  انصاف را رعایت کنید. پزشکیان خاطرنشان کرد: ما در جامعه ای که زندگی 
می کنیم که بی عدالتی در اقتصاد، سیاست، قومیت و فرهنگ وجود دارد و انکار 
ناپذیر است. اگر بخواهیم این موضوعات درست شود باید اصلاح کنیم. نمی شود 
من اگر در کردستان یا سیستان به دنیا بیایم نتوانم در سیاست جایگاهی پیدا کنم 

این حق من است. گناه من این است که اهل خوزستان و یا بلوچستان هستم.  
کشور مال همه است مال دسته یا گروه خاصی نیست 

نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: اگر قرار است گروهی حرف بزنند اجازه 
بدهید طرف مقابل هم حرف بزند. اگر قرار است عده ای در قدرت باشند بگذارید 
همه باشند. کشور مال همه است مال دسته یا گروه خاصی نیست. مردم پشت سر 
ما حرف های خوبی نمی زنند. ما مقصریم. ما باید نگاه خود را اصلاح کنیم وگرنه این 

مملکت در خطر است.
وی گفت: امام علی به مالک می گوید با مردم مهربانی کن و از گناهشان بگذر به 
مردم نگو من امیر هستم دستور می دهم و بقیه باید عمل کنند. این ادبیات قلب را 

سیاه، دین را تضعیف و تغییر و دگرگونی را نزدیک می کند.
پزشکیان نماینده چند دوره تبریز در مجلس و نایب رییس سابق آن، وزیر پیشین 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و از چهره های شناخته شده اصلاح طلب به 
شمار می رود که برای نامزدی در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 

داوطلب شده بود اما شورای نگهبان صلاحیت او را برای نامزدی تایید نکرد.

درخواست پزشکیان از شورای نگهبان:

نقص و عیب کار ما را به صورت شفاف به مردم بگویند 
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 12 عادت روزانه برای حفظ سلامتی ؛ ادویه ها هم فاسد می شوند؟
جهان ادویه ها پر است از سوالات رنگارنگ و گوناگون، اما یکی از این سوالات 

رایج به مسئله فسادپذیری ادویه ها برمی گردد.
اگر شما هم به ادویه ها علاقه دارید، حتما از خودتان پرسیده اید که آیا ادویه ها 

هم فاسد می شوند؟
در دنیای آشپزی، ادویه ها محصولاتی هستند که از ریشه، پوست یا ساقه گیاهان 
خشک شده گرفته می شوند، درحالی که منظور از گیاهان خوراکی خود یک گیاه 
خشک شده یا برگ های تازه آن است. وقتی به بحث از ماندگاری ادویه ها و گیاهان 
خوراکی می رسیم، عوامل مختلفی مانند نوع محصول، نوع فرآوری و شیوه ذخیره 
سازی و نگهداری نقش مهمی در این زمینه دارند. برای مثال، ادویه های خشک 
نسبت به گیاهان خوراکی خشک شده دارای ماندگاری طولانی تری هستند. 
هرچقدر هم که یک ادویه مراحل فرآوری کمتری را پشت سر گذاشته باشد، باز هم 

ماندگاری بیشتری خواهد داشت.
 گیاهان خوراکی خشک شده معمولا ۱ تا ۳ سال دوام می آورند. مهم ترین این 
گیاهان عبارتند از ریحان، پونه کوهی، آویشن، رزماری، برگ بو، شوید، جعفری، 
گشنیز، نعناع، مرزنجوش و مریم گلی. ادویه های آسیاب شده یا پودرشده هم 
معمولا ۲ تا ۳ سال ماندگاری دارند که مهم ترین آن ها عبارتند از زنجبیل پودرشده، 
پودر سیر، دارچین آسیاب شده، پودر فلفل چیلی، زردچوبه آسیاب شده، هل 

آسیاب شده، پاپریکا آسیاب شده و فلفل قرمز خردشده.
 ادویه های کامل )یعنی آسیاب نشده و خردنشده( دارای بیشترین طول عمر 
هستند، زیرا سطح کمتری از آن ها در معرض تماس با هوا، نور و رطوبت قرار 
می گیرد. همین نکته باعث می شود که روغن های معطر و ترکیبات معطر ادویه های 

کامل بسیار قوی تر و بهتر از انواع آسیاب شده، پودرشده یا خردشده باشند.
 اگر ادویه های کامل و دست نخورده را به درستی ذخیره سازی و نگهداری 
کنید، این محصولات جذاب تا ۴ سال هم دوام می آورند. بهترین گزینه های برای 
نگهداری در حالت کامل عبارتند از دانه فلفل، گشنیز، دانه خردل، دانه رازیانه، 
زیره، جوز هندی، میخک، چوب دارچین، فلفل چیلی کامل خشک شده و.... 
نمک از این نظر استثنا است، چون می توان از آن بدون نگرانی از تغییر رنگ یا بو 
استفاده کرد. البته اگر نمک شما طعم دار باشد، پس از مدتی حالت اولیه خودش 

را از دست خواهد داد.
 چگونه فاسد شدن ادویه ها و گیاهان خوراکی را تشخیص دهیم؟

گیاهان خوراکی و ادویه ها به معنای دقیق کلمه »فاسد« نمی شوند بلکه فقط بو، 
طعم، کیفیت خاص و رنگ خودشان را از دست می دهند. خوشبختانه مصرف 
ادویه ای که بی کیفیت شده باشد هم خطری برای سلامت بدن ندارد. البته دلیل 
استفاده از ادویه ها و گیاهان خوراکی، همین کیفیت خاص و طعم و بویشان 
است. بنابراین، اگر حالت اولیه شان را از دست داده باشند، دیگر نقش خاصی در 
آشپزی ایفا نمی کنند.  اگر می خواهید که ماندگاری ادویه ها و گیاهان خوراکی را به 
حداکثر برسانید، حتما آن ها را از تماس با هوا، رطوبت، نور و حرارت دور نگه دارید. 
اگرچه نگهداری از این محصولات جذاب در ظروف زیبایی که نزدیک به اجاق گاز 
چیده می شوند، واقعا لذت بخش است، اما چنین کاری برای محافظت از کیفیت 
ادویه ها خوب نیست. این محصولات باید در محیط خنک، خشک و تاریک قرار 
بگیرند و ظروف استفاده شده برای نگهداری از آن ها نیز نباید هیچ روزنه ای داشته 
باشند. ظرف های شیشه ای و سرامیکی دارای درپوش های استاندارد گزینه های 
خوبی برای این کار هستند و عمدتا هم در مقابل نفوذ هوا و رطوبت به خوبی 

مقاومت می کنند.

گرمای زیاد می تواند بر کنترل قند خونتان اثر بگذارد. اگر از انسولین استفاده 
می کنید یا قند خونتان به طور مؤثر کنترل نمی شود، پس خطرات بیشتری طی 

ماه های تابستان تهدیدتان می کند.
ما معمولًا نگرش مثبتی نسبت به تغییر فصل ها داریم و تابستان هم لذت ها و 
جاذبه های خاص خودش را دارد؛ اما اگر دیابت داشته باشید، ممکن است نسبت 

به گرمای زیاد تابستان حساس باشید.
گرمای زیاد می تواند بر کنترل قند خونتان اثر بگذارد. اگر از انسولین استفاده 
می کنید یا قند خونتان به طور مؤثر کنترل نمی شود، پس خطرات بیشتری طی 
ماه های تابستان تهدیدتان می کند. ناتوانی کنترل قند خون اغلب، اصلی ترین 
نگرانی بیماران مبتلا به دیابت است و بسته به میزان فعالیت، افت سطح قند خون 

نیز می تواند مسئله ای نگران کننده باشد.
اگر دچار عوارضی از دیابت شده باشید که عصب های مربوط به غدد تعریق 
آسیب دیده باشند، ممکن است نتوانید به خوبی و آن طور که لازم است عرق کنید. 

این اتفاق می تواند با افزایش دما جدی تر شده و باعث گرمازدگی شود.
گرمای زیاد می تواند به داروها و ابزارهایی که با آن ها قند خونتان را تست می کنید 
نیز آسیب بزند. همیشه به بیماران توصیه می شود که هم در تابستان و هم در 

زمستان، داروها و ابزارهای خود را طبق دستورالعمل آن ها نگهداری نمایند.
توصیه ی پزشکان این است که پیش از اینکه گرمای زیاد تابستان شروع شود، 
فکری به حال کنترل قند خونتان بکنید. اگر قند خون شما بیشتر اوقات بالاتر از 
۲۵۰ میلی گرم در دسی لیتر است، پیش از انجام فعالیت بدنی سنگین، در هر دما 

و آب و هوایی، سطح قند خونتان را بهبود دهید.
گرما چگونه روی شما اثر می گذارد؟

گرمای زیاد تابستان بر سطح قند خون اثر می گذارد. اینکه گرما چگونه بر سطح 
قند خونتان اثر می گذارد بستگی به چیزی که می خورید، هیدراته بودن یا نبودن 

بدنتان و همچنین میزان فعالیتتان دارد.
اگر گرمای هوا و فعالیتتان باعث شود زیاد عرق کنید، ممکن است بدنتان 

دهیدراته شده و در نتیجه سطح قند خونتان بالا رود.
اگر بدنتان کم آب شود نیز سطح قند خونتان بالا خواهد رفت. این اتفاق می تواند 
منجر به تکرر ادرار شده و این مسئله نیز دهیدراسیون بدنتان را تشدید می کند و 
حتی سطح قند خونتان را بالاتر می برد. یعنی در واقع در یک سیکل معیوب گرفتار 
خواهید شد. اگر درمان شامل انسولین بشود، وضعیت پیچیده تر هم خواهد شد. 
دهیدراسیون باعث می شود خون رسانی به پوست کاهش یافته و در نتیجه، توانایی 

بدن برای جذب انسولینی که تزریق کرده اید کمتر شود.
گرما چگونه بر داروهایتان اثر می گذارد؟

بیشتر انواع انسولین می توانند دمای بین ۳۳ تا ۳۵ درجه سانتی گراد را تحمل 
کنند. قرار دادن انسولین در هر دمایی بالاتر از این باعث می شود داور فوراً خراب 
شود. پس اگر در هوای گرم انسولین با خود حمل می کنید حتماً به این مسئله 

توجه داشته باشید.
هرچند فکر خوبی است که انسولین و گلوکاگن را در یخچال نگهداری کنید؛ 
اما سرمای زیاد هم مانند گرمای زیاد می تواند داور را خراب کند و باعث شود دارو 
بی تأثیر و غیرقابل مصرف شود. دمای بالا می تواند بر دیگر داروها و ابزارهای کنترل 
قند خون نیز اثر بگذارد. پس فراموش نکنید چیزهایی مانند چسب های تست و 
ابزارهای مانیتورینگ را نیز در دمای مناسب نگه دارید تا کارایی و دقت خود را از 

دست ندهند.
تنظیم دوز انسولین

فعالیت بدنی معمولًا باعث می شود سطح قند خون پایین بیاید و نیاز به انسولین 
کمتر شود. اگر ناگهان ورزش را شروع کنید ممکن است در معرض افت قند خون 

قرار بگیرید.
بنابراین اگر در گرمای زیاد فعالیت می کنید، باید بدانید که هم ریسک افت قند 
خون شما را تهدید می کند و هم ریسک افزایش قند خون. یعنی شما باید بیشتر 
مراقب باشید و پیش از ورزش و فعالیت، سطح قند خونتان را بررسی کنید. توصیه 

می کنیم پیش از شروع فعالیت بدنی، دوز انسولین خود را تنظیم کنید.

به طور کلی در هر شرایط آب و هوایی همیشه خوب است پیش از افزودن فعالیت 
بدنی به روتین روزانه ی خود، توصیه های لازم را از پزشکتان بگیرید.

نکاتی برای مدیریت قند خون
اجازه ندهید گرمای هوا باعث شود خانه نشین شوید. شما می توانید در صورت 
رعایت یک سری موارد، در هر آب و هوایی به فعالیت های بیرون از خانه بپردازید و 

از انواع فعالیت های بدنی لذت ببرید.
طی  خصوصاً  کسی  هر  برای  بدن  داشتن  نگه  هیدراته  بنوشید.  آب  زیاد   .

فعالیت های بدنی مهم است و اهمیت ویژه ای برای بیماران دیابتی دارد.
. از دهیدراته شدن بدن جلوگیری کنید. یک بطری آب یا نوشیدنی ورزشی کم 

کالری الکترولیت دار همراه خود داشته باشید.
. در صورت نیاز، سطح انسولین خود را تنظیم کنید. از پزشک یا مراقب بهداشت 
خود سؤال کنید چگونه باید پیش از ورزش سطح انسولین خود را تنظیم نمایید )و 
گاهی اوقات کربوهیدرات بیشتری بخورید(. معمولًا چند جلسه ی اول مراجعه ی 
شما به پزشک متمرکز بر موارد اضطراری تر است، مثلًا در کنترل گرفتن دیابت. در 
مورد اینکه چگونه می توانید انسولین خود را تنظیم کنید تا برای فعالیت بدنی آماده 

باشید از پزشکتان بپرسید.
. سطح قند خونتان را مکرراً چک کنید. از آنجایی که هوای گرم می تواند سبب 
نوسان سطح قند خون شود، بهتر است مکرراً قند خونتان را تست کنید. بدین 
ترتیب می توانید اقدامات لازم و به موقع برای تثبیت آن را انجام دهید. شما باید تا 
ساعت ها بعد از پایان فعالیت بدنی یا ورزش، مکرراً سطح قند خونتان را چک کنید. 

زیرا تأثیرات فعالیت بدنی بر قند خون معمولًا تا مدتی طولانی باقیست.
. برای درمان قند خون پایین مواردی را همراه داشته باشید. این ها شامل قرص 
گلوکز یا ژل گلوکز می شود. اگر ریسک افت شدید قند خون را دارید باید کیت 

گلوکاگن نیز همیشه در دسترس تان باشد.
. خوراکی همراهتان داشته باشید. بعضی از خوراکی ها می توانند به عنوان 
جایگزینی برای غذا باشند و انواعی نیز می توانند جلوی افت قند خون را بگیرند. 

در مورد بهترین موارد با متخصص تغذیه مشورت کنید.
. از داروها و وسایل کمکی تان خوب نگهداری کنید. شما باید از انسولین، کیت 
گلوکاگن و دیگر وسایل مربوط کمکی مربوط به دیابتتان خوب نگهداری کنید، در 
هر آب و هوایی خصوصاً در محیط بیرون از خانه. در هوای گرم در اتومبیل حتماً 

کولر را روشن کنید تا وسایل و داروها خراب نشوند.
اگر از اتومبیل استفاده نمی کنید و مجبورید مسافت یا زمان طولانی در هوای 
گرم باشید باز هم باید فکری بکنید تا داورها خصوصاً پمپ انسولین در معرض 
دمای زیاد قرار نگیرد. بسته به موقعیت شما و طول مدت فعالیتتان ممکن است 
لازم شود سطح گلوکز خود را مکرراً چک کنید. در شرایط خاص )اگر هوا بی نهایت 
گرم است یا مدت زمان طولانی بیرون هستید(، موقتاً از یک انسولین طولانی اثر 
)long-acting insulin( همراه با تزریق انسولین در زمان وعده غذایی به جای 

پمپ انسولین استفاده کنید.
. از آفتاب سوختگی پیشگیری کنید. آفتاب سوختگی به بدن تنش وارد کرده و 
می تواند سطح قند خون را بالا ببرد. از ضدآفتاب با طیف گسترده استفاده کرده 

و عینک آفتابی بزنید.
. مدت زمانی که قرار است در هوای بسیار گرم بیرون باشید را محدود نمایید. 
هرچند توصیه می کنیم در ماه های گرم و سرد سال هم فعال باشید اما این را هم 
توصیه می کنیم که سعی کنید در ساعاتی که دمای هوا خیلی بالا یا خیلی پایین 
است بیرون نروید. با رعایت چند اصل ساده می توانید از فعالیت های خود لذت 

ببرید و در هر هوایی، سبک زندگی سالمی داشته باشید.

تاثیر آب و هوای گرم بر قند خون؛

دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی :چگونه دیابت خود را در گرمای شدید تابستان مدیریت کنید؟

چگونه آلودگی برنج به آرسنیک را 
کاهش دهیم؟

یکی از نگرانی های مرتبط با سلامت مواد غذایی، میزان باقی مانده فلزات سنگین 
همچون آرسنیک است و باید میزان آلودگی برنج به آرسنیک کاهش یابد.

دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در گزارشی نوشت: در 
بسیاری از نقاط جهان برنج غذای اصلی و تامین کننده بخش عمده انرژی افراد است و بر 
اساس اطلاعات سازمان خوار و بار وکشاورزی، ۳.۲۹ دصد انرژی و ۳.۲۵ درصد پروتئین 

در کشورهای در حال توسعه از طریق برنج تامین می شود.
در ایران مصرف برنج ۲۸ کیلوگرم در سال به ازای هر شخص برآورد شده و آلودگی برنج با 
فلزات سنگین یکی از موارد محتمل آلودگی های محیطی است که طی آن تحت شرایط 
خاصی از جمله آلودگی آب، خاک و نزدیکی مزارع برنج به مراکز صنعتی و فاضلاب های 

مربوطه، عناصر سنگین به برنج منتقل شده و در آن تجمع پیدا می کنند.
شایع ترین موارد گزارش شده، آلودگی برنج با آرسنیک، کادمیم و جیوه و سرب بوده 
است. این عناصر نقشی در رشد و حیات انسان نداشته و دریافت آنها در مدت طولانی، 
تجمع در ارگانها )کبد، کلیه، خون و استخوان(، اختلال در عملکرد آنها، مسمومیت و 

عوارضی از جمله سرطانزایی و ایجاد نقص مادرزادی در نوزادان را به دنبال دارد.
طبق بررسی های مختلف انجام شده در ایران میزان آرسنیک در برنج های وارداتی 
بیشتر از برنج های تولید داخل است، استان گیلان به عنوان بیشترین منطقه زیر کشت 
برنج، بالاترین غلظت As را در برنج )۲.۷ میلی گرم در ۱ کیلوگرم( و استان گلستان 

کمترین غلظت )۰.۰۰۹ میلی گرم در ۱ کیلوگرم( را شامل می شود.
بررسی ها نشان داده که در برنج حدود ۱۰ برابر سایر غلات آرسنیک تجمع می یابد. در 
دانه های برنج آرسنیک در لایه سبوس بیرونی اطراف آندوسپرم متمرکز می شود. این بدان 

معنی است که برنج قهوه ای آرسنیک بیشتری از برنج سفید دارد.
فرآیند آسیاب کردن، آرسنیک را از برنج سفید حذف می کند اما ۷۵ - ۹۰ درصد از مواد 

مغذی آن را نیز از بین می برد.
مطالعات نشان می دهند که میزان آلودگی با فلزات سنگین تحت تاثیر روش پخت و اجزا 

فرایند پخت برنج قرار می گیرد.
برخی روش های پخت تا حدود زیادی محتوای فلزات سنگین را کاهش می دهند، با 
این حال اثر روش پخت بر این نوع آلودگی همواره یکسان نیست و در مطالعات، نوع واریته 
برنج، محتوای اولیه فلز سنگین، نوع فلز سنگین و آلودگی آب پخت، نوع ظروف مورد 
استفاده جهت پخت و دمای آب به عنوان عوامل مداخلگر مورد بررسی قرار گرفته اند که 

بر تغییرات غلظت فلزات سنگین در برنج پخته شده تاثیرگذار هستند.  
بر اساس این گزارش، نحوه پخت برنج در کشورهای مختلف متفاوت است که بر میزان 
آرسنیک موجود در آن موثر بوده و روش پخت گرچه یکی از مهمترین عوامل است اما اثر 
آن بسته به نوع عنصر متفاوت است. در روش کته کردن برنج یا پخت با مایکروفر، آب در 
برنج باقی مانده و هیچ گونه آرسنیکی از آن خارج نمی شود ولی در روش آبکشی مقداری 
از آرسنیک برنج خارج می شود. مطالعات گوناگونی نشان داده که  شستن برنج باعث 
کاهش آرسنیک به میزان ۵۰ درصد می شود. نتایج برخی دیگر مطالعات نیز نشان داده 
که در برنج سفید بیشتر فلزات از طریق آب سرد و در برنج قهوه ای بیشتر از طریق آب گرم 
خارج می شود، پختن برنج با حجم زیاد آب روش دیگر پخت برای کاهش آرسنیک است 

که بهترین روش برای کاهش میزان آرسنیک با کاهش حداقلی مواد مغذی برنج است.
برای آنکه میزان ریزمغذی های برنج مثل ویتامین های گروه »بی« از بین نرفته و ارزش 
غذایی برنج حفظ می شود باید در یک قابلمه به ازای هر فنجان برنج خام چهار فنجان آب 
در قابلمه ریخته شود، بعد از به جوش آمدن آب، برنج از قبل خیسانده شده را درون قابلمه 
ریخته و بگذارید پنج دقیقه بجوشد، بعد از پنج دقیقه برنج را آبکش کنید. مجددا برنج را 
داخل قابلمه ریخته و به ازای هر فنجان برنج این بار دو فنجان آب داخل قابلمه بریزید و 
میزان حرارت زیر قابلمه را کم کرده درب قابلمه را بگذارید تا آب برنج تمام شود و برنج 
دم بکشد. در این روش ضمن حفظ ارزش غذایی برنج و حفظ ریزمغذی های آن، میزان 
بیشتری آرسنیک از برنج به خصوص برنج سفید )به میزان ۷۰ درصد( خارج می شود. 
این روش هنگام تهیه برنج برای نوزادان و کودکان بسیار توصیه می شود زیرا آنها بسیار در 

معرض خطر قرار گرفتن در معرض آرسنیک هستند.
در ایران پخت برنج به روش آبکش کردن مرسوم است. در این روش اپرچه بخشی از 
آرسنیک برنج از بین می رود ولی ویتامین های محلول در آب برنج بیشتر در آب برنج حل 
شده و دور ریخته می شود. این روشها با حفظ ویتامین های گروه بی در برنج روش بهتری 

برای کاهش میزان آرسنیک در برنج است.
بر اساس گزارش دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، غلظت فلزات در آب مورد 
استفاده در خشکسالی های اخیر و کاهش آب های سطحی ضرورت کشت برنج با آب 
های زیرزمینی که منبع بالقوه ی آرسنیک هستند را افزایش داده و به این ترتیب برنج قبل 
از پخته شدن باید حتما مدت زمانی در آب خیسانده و شست وشو داده شود تا آرسنیک 
آن خارج شود. در برخی منابع خیساندن برنج به مدت سه ساعت و سه بار شست وشو با 

آب فراوان برای ازبین بردن آرسنیک توصیه شده است.
 

نکات مهم مراقبت از پوست
 در دوران پاندمی کرونا

متخصصان پوست به افرادی که در زمان پاندمی کووید ۱۹ زمان طولانی را در منزل 
سپری کرده و دورکار بوده اند، توصیه می کنند نکات لازم برای محافظت از پوست را به 

محض قرار گرفتن در محیط باز رعایت کنند.
به گزارش پایگاه خبری ساینس، بسیاری از افراد دور کار شده اند و تمام مدت در خانه 
و فضای بسته قرار دارند. از طرفی فعالیت های فیزیکی از جمله خرید، ورزش در فضای 
آزاد و سفر به دلیل کرونا محدود شده است. همین امر سبب می شود حساسیت پوست 
بیشتر شده و به محض ورود به فضای آزاد دچار آفتاب سوختگی شود. گرمای هوا نیز در 

این امر دخیل است و پوست را مستعد مشکلات جدی و حتی سرطان پوست می کند.  
بر اساس گزارش انجمن سرطان آمریکا، سرطان پوست شایع ترین سرطان در آمریکا 
محسوب می شود و مرگبارترین نوع سرطان که ملانوم نام دارد، سالانه جان بیش از ۱۰ 
هزار نفر را در آمریکا می گیرد. آمار در بقیه نقاط جهان با آب و هوای معتدل رو به گرم نیز 

به همین شکل است.
انواع دیگر سرطان پوست از جمله سرطان سلول سنگفرشی و سرطان سلول پایه ای نیز 
از سرطان های کشنده پوستی محسوب می شوند که تعداد قربانیان آنان کمتر از ملانوم 

است.
سرطان پوست ناشی از رشد غیر طبیعی سلول های پوست، بر اثر اشعه ماورای بنفش 
خورشید است. محققان کلینیک مایو در آمریکا معتقدند با چند راهکار ساده می توان از 

این عارضه پیشگیری کرد.
توصیه هایی جدی برای جلوگیری از سرطان پوست

-جلوگیری از برخورد اشعه خورشید با پوست در روزهای گرم و آفتابی
ساعت ۱۰ صبح تا چهار بعد از ظهر، اوج شدت اشعه خورشید، به ویژه در تابستان است. 
محققان توصیه می کنند افراد در این ساعات از روز تا حدامکان در معرض نور خورشید 

قرار نداشته باشند.
-استفاده از کرم ضد آفتاب با حداقل اس پی اف ۱۵

منظور از اس پی اف، عامل محافظتی در مقابل نور آفتاب است. استفاده از کرم ضد 
آفتاب در تمام دوران سال و تجدید آن هر دو ساعت یک بار به کرات توصیه شده است.

-اجتناب از روش های مختلف برنزه شدن
برنزه شدن چه به صورت طبیعی و چه با استفاده از دستگاه های سولاریوم، مهمترین 

علت بروز سرطان پوست است.
-بررسی دوره ای پوست

این مرحله که توسط خود شخص صورت می گیرد، شامل بررسی خال ها  و لکه های 
روی پوست است. در صورت افتادن خال یا بزرگ شدن آن، در اولین فرصت به پزشک 

مراجعه کنید.
-استفاده از کلاه، دستکش و عینک

-استفاده از لباس های آستین بلند در زمستان
-استفاده از کرم ضد آفتاب برای نوزادان، کودکان و مردان نیز الزامی است.
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اجتماعی

آیت الله علوی گرگانی: 

آمار پایین مطالعه در کشور زیبنده نیست
علوی گرگانی یکی از مراجع تقلید، آمار پایین مطالعه جوانان را دردآور دانست و 
افزود: متاسفانه جوانان امروزی در کشور ما کمتر از سایر کشورها به کتاب و مطالعه 
اهتمام دارند و چنین موضوعی در کشوری که پایه و اساسش بر محبت به اهل 

بیت)ع(، ولایت و قرآن است، زیبنده نیست. 
آیت الله سیدمحمدعلی در دیدار سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان 
قم و مدیر ارزیابی عملکرد، بازرسی و پاسخگویی به شکایات نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور با تاکید بر اینکه مسئولان امر باید به گونه ای برنامه ریزی کنند که 
جوانان را بیشتر به خواندن و مطالعه ترغیب کنند، افزود: متاسفانه در آمارهای 
بین المللی، وضعیت ایران نسبت به سایر کشورها در حوزه مطالعه و کتابخوانی 

مطلوب نیست.
آیت الله علوی گرگانی بیان داشت: محصول پیامبر عزیز و بزرگوار ما کتاب بوده 
است و اولین آیه ای نیز که بر پیامبر اسلام)ص( نازل شده است پیرامون »خواندن« 
است و به دلیل اینکه قرائت کردن مستلزم وجود سواد است به همین دلیل کسب 

سواد و سوادآموزی یک امر مهم و بزرگی است.
وی گفت: انتظار ما این است که کاری شود تا جوان های ما بیشتر به کتاب و 
کتابخوانی با راهکارهایی مثل اهدای جوایز یا آموزش، ترغیب به مطالعه بیشتر کتاب 

شوند. جوان باید درک کند که کمالش در این است که باید به این سو حرکت کند.
این استان برجسته حوز علیمه قم، تاکید داشت: اکثر انحرافات اجتماعی بیشتر 
از سوی افراد ناآشنا با کتاب و کم سواد روی می دهد و در فرمایشات امیرالمومنین)ع( 
نیز نظیر چینین مضمونی وجود دارد به همین دلیل انتظار از مجموعه نهاد کتابخوانه 
ها، حرکت در همین مسیر و بهره گیری از سایر ظرفیت هاست تا افراد بیشتری را به 

سمت کتاب و کتابخوانی جذب کنند.
وی اظهار داشت: حرکت مجموعه نهاد کتابخانه های عمومی، حرکت مثبتی و 
مورد تاییدی است و باید با برنامه ریزی های صحیح بتوان جامعه را به سمت ترویج 
کتاب و کتابخوانی سوق دهید. بنده نیز این مجموعه را تایید می کنم و توفیقات همه 

دست اندرکاران این مجموعه را از خداوند متعال خواهانم.
 سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی قم و :

سه هزار و ۵۰۰ کتابخانه عمومی در کشور وجود دارد
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی قم و مدیر ارزیابی عملکرد، بازرسی و 
پاسخگویی به شکایات نهاد کتابخانه های عمومی کشور نیز در این دیدار با اشاره به 
عملکرد نهاد کتابخانه های عمومی کشور گفت: بیش از سه هزار و ۵۰۰ کتابخانه 

عمومی در کشور وجود دارد که این نهاد متولی اداره آنهاست.
سجاد عمرانی، ادامه داد: وظیفه ذاتی این نهاد فرهنگی، ترویج فرهنگ کتاب 
و کتابخوانی در بستر کتابخانه های عمومی است ضمن اینکه کار فرهنگی و بسط 
عدالت فرهنگی از سایر وظایف این نهاد است که در این زمینه فعالیت های متنوعی 

در حال انجام است.
مدیر ارزیابی عملکرد، بازرسی و پاسخگویی به شکایات نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور در ادامه افزود: سطح پوشش خدمات امانت کتاب در کتابخانه های عمومی در 
تمام مراکز استان ها و شهرها، حتی روستاها و چادرهای عشایری است ضمن اینکه 
علاوه بر خدمات امانت کتاب، سایر فعالیت های فرهنگی و ترویجی نظیر جشنواره ها 

و مسابقات کتابخوانی نیز به عنوان وظایف این نهاد تعریف شده است.
از وظایف دستگاه های حاکمیتی متوقف بر کمک  وی تاکید داشت: بخشی 
و مساعی سایر ظرفیت های موجود در کشور نظیر خیرین و متدینین است که در 
حوزه ساخت مسجد و مدرسه فعال هستند و امیدواریم که در حوزه ساخت کتابخانه 
و همچنین اهدای کتاب نیز ورود کنند. کتاب از قدیم جزء مهم ترین فعالیت های 

فرهنگی بوده و اکثر علما و بزرگان نیز حامی حوزه کتاب و کتابخانه بودند.

پیشنهاد مرکز بهداشت قم به حرم حضرت معصومه )س( و مسجد جمکران:

 الگویی برای اقامه نمازهای جماعت با 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی باشید

رئیس مرکز بهداشت استان قم از دست اندرکاران حرم مطهر حضرت کریمه اهل 
بیت )س( و مسجد مقدس جمکران خواست با اقامه نمازهای جماعت در فضای 
باز و پخش زنده آن، الگویی برای اقامه نمازهای جماعت با رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی باشند. 
سیامک محبی با اشاره به آخرین وضعیت رنگ بندی کرونایی شهرهای کشور 
بیان داشت: در حال حاضر ۱۳ شهر کشور در وضعیت قرمز و سایر شهرها تقریبا 
به تعداد مساوی در وضعیت نارنجی و زرد هستند و شهری با وضعیت آبی در کشور 

وجود ندارد.
وی با ابراز خرسندی از نزولی بودن میانگین بستری های روزانه کرونایی در کل 
کشور اظهار کرد: آخرین آمار نمونه گیری های انجام گرفته در استان قم بیانگر آن 
است که از ۷ هزار و ۴۸۲ مورد نمونه گیری، تعداد یک هزار و ۲۵۱ بیمار شناسایی 

شده و خوشبختانه این تعداد نسبت به هفته های قبل کمتر شده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم ادامه داد: بیشتر نمونه گیری 
های اخیر انجام شده در قم در مراکز بهداشت بوده و البته  بیمارستان ها و آزمایشگاه 

های بخش خصوصی نیز در این زمینه فعالیت داشته اند.
محبی تصریح کرد: یکی از نگرانی های ما در هفته های اخیر این بود که آیا آمار 
کاهش بیماران کووید۱۹ در استان واقعی است یا ناشی از کاهش نمونه گیری های 
انجام شده است که خوشبختانه رصد چند هفته اخیر نشان می دهد این آمار واقعی 

است و ناشی از کاهش آزمایش ها و نمونه گیری های انجام شده نیست.
رئیس مرکز بهداشت استان قم همچنین درباره آخرین آمار رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی در بین مشاغل استان خاطرنشان کرد: صنایع و اصناف مربوطه، مراکز 
شماره گذاری خودرو، پایانه های مسافربری درون و برون شهری، آرامستان ها به جز 
آرامستان بهشت معصومه )س(، هتل ها و مسافرخانه ها، نانوایی ها، اغذیه فروشی 
ها و مطب ها از جمله مواردی هستند که رعایت شیوه نامه های بهداشتی در آن ها 
کمتر از ۷۵ درصد بوده است و از این رو نیاز به دقت و نظارت بیشتر بر آن ها وجود 

دارد.
وی در عین حال به تداوم وضعیت نارنجی کرونایی در استان قم توجه داد و 
از دست اندرکاران حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( و مسجد مقدس 
جمکران خواست با توجه به امکان برگزاری نماز جماعت در فضای باز و با رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی، نسبت به این امر اقدام کنند و با پخش زنده آن، سبب 
الگوگیری برای اقامه نمازهای جماعت در فضاهای باز و با رعایت محدودیت های 

کرونایی باشند.
از  تأسف  ابراز  با  استان همچنین  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
برگزاری برخی مراسم ها در برخی تالارهای پذیرایی استان اذعان کرد: متأسفانه 
برخی مشاغل و اصناف با تفسیر به رأی و این توجیه که وضعیت کرونایی رو به 
بهبود است، اقدام به پذیرش مشتری می کنند که این رویه قطعا صحیح نیست 
و همچنان باید محدودیت های إعلام شده برای وضعیت نارنجی کرونایی رعایت 

شود.
استفاده عموم مردم استان قم از ماسک، ۷۱ درصد است 

محبی درباره آخرین آمار استفاده از ماسک در بین مردم نیز گفت: استفاده عموم 
مردم استان از ماسک، ۷۱ درصد و این آمار در وسائل نقلیه عمومی ۶۸ درصد گزارش 

شده است.
رئیس مرکز بهداشت استان سپس به بازدیدهای نظارتی از امتحانات حضوری در 
قم اشاره و بیان کرد: بیش از ۳۰۰ بازدید از حوزه های امتحانی در پایه های ششم، 
نهم و دوازدهم انجام شده که رعایت شیوه نامه های بهداشتی در حوزه های امتحانی 

پایه های ششم، نهم و دوازدهم به ترتیب ۹۶، ۸۹ و ۸۹ درصد بوده است.
وی همچنین به نامه اخیر وزارت کشور به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
درباره درصد رعایت شیوه نامه های بهداشتی در استان های مختلف کشور توجه 
داد و اظهار کرد: در این نامه استان قم در بین استان هایی قرار دارد که با رعایت 
۶۴ تا ۷۲ درصدی شیوه نامه های بهداشتی، در رده دوم استان های کشور در این 

موضوع است.
محبی اضافه کرد: بر اساس این نامه، تنها استان های اردبیل، زنجان، قزوین، یزد 
و سمنان به عنوان های استان های برتر از قم در رعایت شیوه نامه های بهداشتی 

معرفی شده اند.

مدیر امور فوریت های شرکت برق استان قم:

مدیریت مصرف خاموشی ها را 
به حداقل می رساند

مدیر امور دیسپاچینگ و فوریت های برق شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: 
از شهروندان انتظار داریم با رعایت مدیریت مصرف انرژی برق به ویژه در ساعات اوج 

مصرف، در به حداقل رسیدن خاموشی ها نقش داشته باشند. 
سید محمد ارجمندزاده افزود: اگر بتوانیم با همکاری همه مشترکان به ویژه صنایع 
و کشاورزی مدیریت مصرف برق نماییم، خاموشی را به ویژه در بخش خانگی کاهش 

خواهیم داد.
وی با اشاره به جداول خاموشی های برق، اضافه کرد: از طریق »اپلیکیشن برق 
من« و پرتال شرکت توزیع برق، برنامه خاموشی ها در دسترس است و هر روز صبح 

حدود ساعت ۷:۳۰ تا ۸ خاموشی های کل روز بارگذاری می شود.
وی با بیان این که از اول خرداد تا پایان شهریورماه مدیریت اضطراری برق ادامه دارد، 
گفت: همکاران شرکت برق تمام تلاش خود را برای تامین و توزیع برق مطمئن برای 

همه مشترکان به کار گرفته اند.
از  تعمیرات  برای  که  نیروگاه هایی  بازگشت  با  کرد:  امیدواری  ابراز  ارجمندزاده 
مدار خارج شده اند، مدیریت صحیح مصرف و جابه جایی مصارف غیرضروری به 

ساعت های غیرپیک شاهد به حداقل رسیدن خاموشی ها در آینده نزدیک باشیم.
وی با بیان این که بخشی از خاموشی ها در حیطه استان قم نیست، ادامه داد: 
خاموشی ها از طریق شبکه فوق توزیع و انتقال اتفاق می افتد و تقریبا تمامی این 

خاموشی ها به صورت کلی از طریق دیسپاچینگ ملی است.
وی بیان کرد: امروز با حجم زیادی از مصارف در بخش استخراج رمزارزها مواجه 

هستیم که درصد بالایی از این فعالیت به صورت غیرمجاز و بدون کنترل است.
به گفته مدیر امور فوریت های شرکت برق قم، تلاش زیادی با همکاری دادستانی 
و نیروی انتظامی برای جمع آوری دستگاه های غیرمجاز استخراج رمزارزها صورت 

گرفته است و این اقدام ادامه داد.
وی تاکید کرد: برای اینکه بتوانیم از بحرانی که اتفاق افتاده عبور کنیم، باید مدیریت 

مصرف برق در تمامی قسمت ها انجام شود.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته با مدیریت مصرف خوب در بخش های صنعتی و 
کشاورزی، هیچ خاموشی را تجربه نکردیم و اگر مشترکان همکاری کنند از این بحرانی 

که پیش آمده عبور کنیم، مانند تابستان سال گذشته خاموشی نخواهیم داشت.
در حال  حاضر بیش از ۵۷۰ هزار مشترک برق در استان قم وجود دارد؛ ۱۳ درصد 
برق قم در بخش کشاورزی، ۲۸.۴ درصد در بخش صنعت، ۳۶.۵۵ درصد در بخش 
خانگی، ۱۰.۴ درصد در بخش عمومی، ۹.۷۸ درصد سایر مصارف و ۱.۸۳ در بخش 

روشنایی معابر مصرف می شود.

 رییس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

رسیدگی به تخلفات مالکان ناوگان عمومی 
مسافر برای نخستین بار 

رییس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: طی 
دوماه گذشته ۱۰۵ پرونده تخلف ناوگان عمومی حمل ونقل جاده ای مسافر دراستان 

رسیدگی و کارت هوشمند ۱۸ راننده به مدت یک ماه غیر فعال شد. 
حسین اعتمادی بیان داشت: طی ماه های فروردین و اردیبهشت سال جاری ، 
برای نخستین بار دراستان قم شاهد تشکیل جلسه کمیسیون ماده ۱۴)رسیدگی به 

تخلفات مالکان ناوگان عمومی مسافر (  بودیم.
وی افزود : با توجه به شائبه الزام رانندگان ناوگان عمومی مسافر، توسط مالکان 
ناوگان به انجام پاره ای تخلفات از جمله ، حمل بار تجاری ، مسافر اضافه ، عدم رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی و ...کمیسیون ماده ۱۴ ) رسیدگی به تخلفات مالکان ناوگان 

( دراستان قم تشکیل شد.
وی تعداد جلسات متشکله کمیسیون ماده ۱۴ را طی دوماهه سال ۱۴۰۰، دو 
جلسه عنوان کرد و افزود : درجلسات متشکله این کمیسیون ، ۳۳ مورد تخلف 

اعلامی رسیدگی و پس از احراز تخلف ، نسبت به صدور رای اقدام گردید .
رئیس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم با یادآوری 
این مهم که درمرتبه نخست به فرد خاطی تذکر کتبی تسلیم می شود عنوان کرد : 
باتوجه به آنکه این کمیسیون  برای نخستین بار دراستان تشکیل می شود، لذا به 

مرتکبین تخلفات احراز شده به تسلیم تذکر کتبی اکتفا می گردد .
اعتمادی درادامه متذکر شد : درصورت تکرار تخلفات ) بیش ازیکبار ( نسبت به غیر 

فعال نمودن کارت هوشمند ناوگان ، از یک ماه تا یکسال اقدام می گردد.
وی  خاطرنشان ساخت : غالب تخلفات صورت گرفته درناوگان عمومی حمل و نقل 
جاده ای مسافر شامل حمل کالای تجاری ، مسافر اضافه ، عدم اجرای شیوه نامه 

های بهداشتی و ... بود.
وی درادامه به تشکیل کمیسیون ماده ۱۱ ) رسیدگی به تخلفات رانندگان ناوگان 
اردیبهشت  و  فروردین  دوماه  طی   : داشت  بیان  و  اشاره   ) مسافر  حمل  عمومی 

سالجاری به ۷۲ مورد تخلف اعلامی رسیدگی و نسبت به صدور رای اقدام گردید .
این مقام مسئول دراداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم دربخشی 
دیگر ازاین گزارش به احکام صادره توسط کمیسیون ماده ۱۱ پرداخت و گفت : 
ازمجموع ۷۲ مورد تخلف اعلامی احراز شده ، نسبت به غیر فعال سازی کارت 
هوشمند ۱۸ راننده ناوگان به مدت یکماه اقدام ودر دیگر موارد به تسلیم اخطار کتبی 

اکتفا شد .
اعتمادی درادامه  به تعداد تخلفات رسیدگی شده طی دوماه نخست سالجاری 
بر ۱۰۵ مورد تخلف اعلامی درکمیسیونهای مواد ۱۱  بالغ  و تصریح کرد:  اشاره 
و ۱۴طی مدت یاد شده  رسیدگی شده  که این تعداد رسیدگی به نوعی رکورد 
محسوب می گردد. وی افزود: طی سنوات گذشته تعداد پرونده هایی که طی یکسال 

درکمیسیونهای مربوطه رسیدگی شده حداکثر ۸۰ مورد بوده است .
دبیر کمیسیون های رسیدگی به تخلفات ناوگان جاده ای استان قم از علل مهم 
در افزایش چشمگیر پرونده های رسیدگی شده درکمیسیون های مربوطه به تسریع 
درروند بررسی و دردستور کار قراردادن آنها اشاره و یادآور شد : اوامر بالا دستی ، 
تسریع دراجرا ، ضرورت سامانبخشی به منظور کاهش حداکثری شیوع ویروس کرونا 

و ...درزمره عوامل افزایش تعداد پرونده های رسیدگی شده می باشد .
 

مسئول کارگروه تبلیغ و گفتمان سازی پذیرش حوزه های علمیه خواهران  
خبرداد:

پذیرش بیش از ۱۰ هزار طلبه خواهر در 
سال جدید تحصیلی

مسئول کارگروه تبلیغ و گفتمان سازی پذیرش حوزه های علمیه خواهران گفت: 
تاکنون بیش از ۱۰ هزار نفر جذب جدید از علاقمندان تحصیل در علوم دینی، در 

سطح ۲ حوزه های علمیه خواهران انجام شده است.
محمد ادهمی با اعلام خبر فعالیت پویش »هر سفیر، یک داوطلب«، همزمان با 
پذیرش حوزه های علمیه خواهران سراسر کشور در سال تحصیلی جدید، تصریح 
کرد: در حال حاضر ۴۸۱ کانون رضوان در مدارس علمیه خواهران سراسر کشور راه 
اندازی شده است. این کانون ها به منظور ثبت نام و پذیرش، و با بهره گیری از طلاب 
خواهر توانمند، مستعد، دارای بیان مناسب و خوش برخورد مدارس علمیه به عنوان 
»سفیر رضوان«، با روش تبلیغ چهره به چهره و دعوت مخاطبین به شرکت در فراخوان 

پذیرش حوزه های علمیه خواهران راه اندازی شده است.
مسئول کارگروه تبلیغ و گفتمان سازی پذیرش حوزه های علمیه خواهران با اشاره 
به تمدید مدت زمان پذیرش سراسری حوزه های علمیه خواهران، تاکید کرد: زمان 
پذیرش سراسری حوزه های علمیه خواهران تا ۱۵ تیرماه ۱۴۰۰ تمدید شده است و 

هر سفیر رضوان، یک داوطلب را به خیل لشگر عظیم زینبی پیوند می دهد.
مسئول کانون های رضوان در ادامه با بیان اینکه در این پویش تاکنون از ۶۷۰۰ 
طلبه خواهر استفاده شده است، افزود: در این کانون ها، طلاب خواهر مبلغه و خوش 
استعداد به عنوان سفیر رضوان، با حضور در جمع های مومنانه، مراکز و تشکل های 
مردمی استان ها و شهرستان ها، جهت تبیین راه و رسم طلبگی، برنامه های حوزه 

خواهران و دعوت مخاطبین به شرکت در فراخوان پذیرش، فعالیت می نمایند.
محمد ادهمی با اشاره به اینکه مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران، بیش از 
۵۰۰ مدرسه در سراسر کشور آماده پذیرش و جذب خواهران مستعد و علاقه مند 
به فراگیری علوم دینی دارد، تصریح کرد: با فعالیت های جهادی سفیران رضوان در 
سراسر کشور، تاکنون بیش از ۱۰ هزار نفر جذب جدید از علاقمندان تحصیل در 
علوم دینی، در سطح ۲ حوزه های علمیه خواهران انجام پذیرفته است و پیش بینی ما 

تا انتهای این پویش بیش از این تعداد است.

 یک عضو هیات علمی گروه جمعیت شناسی دانشگاه علامه طباطبایی 
های  سیاست   تحقق  برای  ها  فرصت   از  بسیاری  رفتن  دست  از  گفت: 
نبودن بستر های  و  ناکارآمد  از مدیریت  ناشی  به دلیل کندی  جمعیتی 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی لازم در اجرای برخی سیاست  ها و برنامه  ها 

است. 
جمعیت یکی از مهمترین سرمایه  های هر کشوری محسوب می شود و 
همواره در دوره  های مختلف این موضوع مورد توجه دولتمردان قرار دارد. با 
توجه به شرایط جوامع، گاه تصمیماتی مبنی بر کاهش جمعیت و گاه مبنی 
بر افزایش جمعیت گرفته می شود؛ اما آنچه آشکار است این است که امروزه 
بسیاری از جوامع اعم از توسعه یافته و توسعه نیافته با سالمندی جمعیت و 
کاهش نرخ باروری روبه رو هستند. عطف توجه به این موضوع سبب شده 
بسیاری از مسوولان درصدد اتخاذ و اجرای سیاست  های افزایش جمعیت 
باشند. در ایران نیز با توجه به روند حرکت جمعیت این موضوع مورد توجه 
مسوولان قرار گرفته و تصمیمات مختلفی نظیر بالا بردن وام ازدواج، وام 
مسکن و محدودیت آزمایش  های غربالگری در نظر گرفته شده است اما با 
توجه به اینکه برخی از این تصمیمات نظیر غربالگری نیاز به بحث و بررسی 
بیشتر دارند، این امر سبب شده حرکت سیاست  های جمعیتی به منظور 
اتخاذ تصمیم مناسب تر به کندی حرکت کند. نظر به اهمیت این موضوع 
پژ.وهشگر ایرنا با "احمد دراهکی"، عضو هیات علمی گروه جمعیت شناسی 
دانشگاه علامه طباطبایی به گفت و گو نشست. مشروح این گفت و گو را در 

ذیل می خوانید:
جمعیت، تحولات و پیامد های آن موضوعی استراتژیک برای تمامی 

جوامع
دکتر احمد دراهکی با اشاره به اهمیت پرداختن به سیاست  های جمعیتی، 
اظهار داشت: جمعیت، تحولات و پیامد های آن موضوعی استراتژیک برای 
تمامی جوامع به شمار می رود. این تحولات می تواند فرصت و چالش  های 
اساسی را برای آنها به دنبال داشته باشد. برای نمونه درک سطح پایین باروری 
از آن جهت مهم است که سطح فعلی باروری در برخی کشور ها آنقدر کم 
است که اگر در طولانی مدت تداوم یابد تهدیدی برای آینده جمعیت آنها 
محسوب می شود. این کشورها در آینده نزدیک شاهد سقوط جمعیتی 
خواهند بود. یا برای نمونه دیگر یکی از فرصت  هایی که با توجه به تغییرات 
ساختاری جمعیت  به وجود می آید در اصطلاح جمعیتی، پنجره جمعیت 
خوانده می شود. سیاستگذاری در هیچ دوره ای به اندازه دوره ای که پنجره 
جمعیتی باز است حساس، لازم و در صورت موفقیت موثر نخواهد بود. 
جوامعی که از این فرصت استفاده نکنند با چالش ها و تهدیدات متعدد در 
زمان حال و آینده خود مواجه خواهند بود. توجه به این نکته ضروری است 
که پنجره جمعیتی خود به خود عمل نمی کند؛ بلکه نیازمند به بسترسازی 
و سیاستگذاری است. اینجا است که اهمیت سیاستگذاری  های جمعیت 
نیازمند  جمعیت  بنابراین  می شود.  مشخص  آنها  بودن  شده  حساب  و 
سیاستگذاری و برنامه ریزی  های کوتاه مدت و دراز مدت است که هر دو از 

اهمیت فزاینده ای برخوردار هستند.
حرکت کند سیاست  های جمعیتی

دراهکی در خصوص میزان کارایی سیاست  های جمعیتی گفت: به نظر 
من کارایی سیاست  های جمعیتی زمانی آشکار می شود که در زندگی مردم 
حس شوند  و مردم اثرات آن را در زندگی خود ببیندد. یکی از مهمترین ویژگی  
های سیاست  های جمعیتی آن است که باید محسوس و ملموس باشند. 
اینکه ما جمعیت  شناسان یا سیاستگذاران از سیاست  های جمعیتی صحبت 
کنیم و مردم آنها را نبینند یا در زندگی احساس نکنند نمی توان گفت این 
سیاست ها کارا هستند. به قول فردوسی: دو صد گفتار چو نیم کردار نیست. 
توجه به این نکته لازم است سیاست  های جمعیتی برای جمعیت  شناسان 
یا سیاستگذاران وضع و اجرا  نمی شوند؛ بلکه این سیاست  ها برای مردم 
است و مردم نیز باید در رابطه با کارآمد بودن آنها قضاوت کنند. به نظر من 
علی رغم تغییر گفتمانی کنترل جمعیت به افزایش فرزندآوری به دلیل عدم 
مدیریت هماهنگ و همچنین کافی نبودن بستر های اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و مدیریتی لازم، اجرای سیاست  های جمعیتی به کُندی صورت 
گرفته و فرایند دستیابی به اهداف سیاست های جمعیتی به کُندی پیش 
می رود. این در حالی است که ما به سرعت فرصت ها و زمان خود را از دست 

می دهیم.
علل نواقص سیاست های جمعیتی

جمعیتی؛  سیاست های  نواقص  وجود  چرایی  و  علل  درباره   دراهکی 
بیان کرد: پاسخ به این سوال بسیار گسترده است و با توجه به اینکه یکی 
از مولفه های اصلی سیاست  های کلی جمعیت افزایش فرزندآوری  است 
است  باروری  جمعیت شناسی  حوزه  در  بیشتر  نیز  اینجانب  تخصص  و 
پاسخ خود را را به این حوزه محدود می کنم. لازم به ذکر است سیاست  
های جمعیتی ابعاد مختلفی مانند فرزندآروی، تسهیل ازدواج و تحکیم 
خانواده، بهداشت باروری، ترویج سبک زندگی ایرانی- اسلامی، توانمند 
سازی جوانان، تکریم سالمندان، تقویت مولفه های هویت بخش ملی، 
محیط زیست، آمایش سرزمین و رصد تحولات جمعیتی را در بر می گیرد.  
در رابطه با باروری چندین مساله مهم به نظر من وجود دارد که در بحث  
های سیاستگذاری باید مورد توجه قرار گیرند. اول آنکه بررسی میزان  های 
باروری کل )TFR( در ایران نشان دهنده آن است که با وجود همگرایی  
هایی که در زمینه کاهش باروری در سطح کشور وجود دارد؛ باروری در 
سطوح شهرستانی با یکدیگر تفاوت های عمده دارند. برای مثال برخی 
از شهرستان  های استان سیستان و بلوچستان مانند مهرستان یا سیب 
و سوران میزان باروری کل بالاتر از ۵ در سرشماری ۱۳۹۵ داشته اند این 
در حالی است که بسیار از شهرستان های استان گیلان مانند لاهیجان، 
بندر انزلی، رشت باروری بسیار پایین یعنی حدود ۱.۲ داشته اند. بنابراین 
سیاست های جمعیتی باید به این تفاوت  های شهرستانی و عوامل موثر بر 

آن توجه داشته باشند.
وی در ادامه افزود: نکته دیگر که من سعی می کنم برای درک بهتر با یک 
مثال توضیح دهم این است که هنگامی که باروری به طور کلی پایین است. 

این باروری می تواند از طریق تصمیم تعدادی از زنان نه همه زنان بسیار پایین 
 شود. اگر ۲۰ درصد زنان در سن فرزندآوری بی فرزند باشند و ۲۰ درصد آنها 
تک فرزند، بنابراین ۴۰ درصد زنان در مجموع تنها ۰.۲ فرزند به میزان باروری 
کل )TFR( اضافه کرده اند. برای چنین جامعه ای برای داشتن باروری سطح 
جانشینی )۲.۱(  ۶۰ درصد باقی مانده زنان باید به طور متوسط هر کدام ۳.۲  
فرزند داشته باشند. چنین امری برای جوامع امروزی که هنجار برنامه ریزی 
شده برای فرزندآوری ۲ فرزند است سخت به نظر می رسد. بنابراین ما باید 
بدانیم که این ۴۰ درصد که باروری خیلی پایین دارند و یا ممکن است در 
این راستا حرکت کنند و بر آن اثر داشته باشند شامل چه گروه  هایی از زنان 

می شود تا در سیاستگذاری مورد توجه قرار گیرند.
دراهکی گفت: در این رابطه من توجه شما را به دو گروه معطوف می کنم 
اول گروهی که سن ازدواج آنها به تاخیر می افتد. نتایج سرشماری ۱۳۹۵ 
نشان دهنده آن است که حدود ۵۰ درصد زنان ایرانی تا سن ۲۵ سالگی 
اجتناب  اثر  کل  باروری  میزان  بر  ازدواج  در  تاخیر  این  نکرده اند.  ازدواج 
ناپذیری دارد. بنابراین ترویج و تسهیل ازدواج جوانان یک امر بسیار مهم در 
رابطه با سیاست های باروری پایین است. اهمیت و تاثیر ازدواج بر باروری در 
کشورهای اسلامی که فرزندآوری در کانون ازدواج شکل می گیرد، اهمیت 
فزاینده ای دارد و در صورت تاخیر و افزایش بیشتر سن ازدواج، باروری ممکن 
است به سطوح پایین تر از حد فعلی سوق پیدا کند. از اینرو حمایت های 
جامع و مستمر برای تسهیل ازدواج بهنگام، تشکیل و تحکیم خانواده را برای 

دست یافتن به باروری خواسته افراد تسهیل می کند.
وی در ادامه افزود: یکی از گروه های دیگر که می تواند به سمت بارروی 
بسیار پایین حرکت کند زنان شاغل یا زنان در حال تحصیل در مقاطع عالی 
هستند که به نظر من به لحاظ سیاستگذاری بسیار مهم هستند. توجه به 
این نکته لازم و ضروری است که سنین ۲۵ تا ۳۴ سالگی به سن اصلی 
پیشرفت شغلی و تحصیلی جوانان تبدیل شده است و در عین حال سنین 
اصلی تولید مثل برای زنان نیز می باشد. بنابراین فرصت  هایی برای زنان برای 
دنبال کردن نقش  های به غیر از مادر بودن ایجاد شده است. از سوی دیگر 
برای مثال اقتصادهای لیبرال از کارمندان زن خود می خواهند کار خود را در 
اولویت قرار دهند. در این زمینه برخی جمعیت شناسان استدلال می کنند 
که تعارض موجود باعث می شود زنان در ترکیب کار خانه و فرزندآوری و کار 
بیرون از منزل بین دو راهی قرار گیرند و این امر باعث کاهش تمایلات زنان 

به فرزندآوری می شود.
راهکار چیست؟

دراهکی درباره  راهکار هایی برای بالا بردن نرخ باروری توضیح داد: در این 
زمینه از یک طرف سیاست  های حمایتی دولت در وضع قوانین کسب و کار 
به نحوی که امکان ترکیب شغل یا تحصیل و فرزندآروری و امور خانه با هم 
فراهم کند لازم و ضروری است. که در زمره سیاست  های حمایتی رسمی 
قرار می گیرد. سیاست  های دوستدار خانواده در این زمینه بسیار اهمیت 
دارد. از سوی دیگر علاوه بر حمایت  های رسمی حمایت های غیر رسمی نیز 
دارای اهمیت فراوان است که در دو جنبه قابل بحث و مطرح شدن هستند. 
اول در سطح خود نهاد خانواده: افزایش برابری جنسیتی درون نهاد خانواده 
در راستای افزایش مشارکت سایر اعضای خانواده به ویژه همسران در امور 
منزل و نگهداری از فرزندان که با فرهنگ دینی ما نیز سازگار است و بر آن 
تاکید شده است. نهاد خانواده همواره یکی از مقاوم ترین نهادها در برابر 
تغییر است بنابراین تغییر نقش های جنسیتی در راستای افزایش مشارکت 
مردان شاید نیازمند یک تغییر نسلی باشد؛ چرا که تغییرات خانواده بیشتر در 
چشم انداز نسلی قابل مشاهده اند. به این معنا که تغییر در روابط موجود زن 
و شوهر دشوار خواهد بود، اما یک جامعه پذیری متفاوت از کودکان می تواند 
منجر به تغییر در نسل بعدی شود. از این لحاظ از یک طرف نظام آموزشی 
برابری  جنبش  رهبران  جوان  مادران  دیگر  سوی  از  و  دارد  مهمی  نقش 
جنسیتی خواهند بود که باید فرزندان خود را در راستای مشارکت بیشتر 
در درون خانواده تربیت کنند. سطح دوم در زمینه حمایت های غیر رسمی 
که همواره در جوامع ما نقش بی بدیلی داشته است شبکه های اجتماعی 
واقعی می باشند. همواره شبکه های اجتماعی  که مبتنی بر روابط پایدار و 
قوی هستند مانند پدر بزرگ ها، مادر بزرگ ها، خاله، عمه و سایر خویشاوندان 
نزدیک یکی از منابع مهم حمایت های غیر رسمی بوده اند که بدون هیج 
چشم داشتی به اعضای خویشاوندی خود به ویژه در زمینه فرزندپروری و 
نگهداری از آنها کمک می کرده اند. مطالعات مختلف نشان دهنده آن است 
شبکه های اجتماعی واقعی و حمایت های آنها بر باروری تاثیرگذار است. از 
سوی دیگر کاهش باروری و رفتن به سمت باروری پایین در آینده دایره این 
شبکه ها را محدود خواهد کرد. حفظ و استحکام روابط اعضای خانواده و 

خویشاوندی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
و  فرهنگی  اقتصادی،  این جمعیت شناس گفت: سیاست  های کلی 
اجتماعی که در راستای بهبود شرایط جامعه و امیدبخشی به آن انجام 
می شود بدون شک بر تحقق سیاست های جمعیتی نیز تاثیرگذار خواهد بود. 
نیاز به حمایت در شرایط شوک های اقتصادی به ویژه در این برهه زمانی لازم 
است. معمولًا زمانی که جامعه با شوک های اقتصادی و بحران های سلامت 
همانند دوران فعلی همه گیری کرونا روبروست، رفتارهای جمعیتی افراد و 
خانواده ها در زمینه ازدواج و فرزندآوری تحت تاثیر قرار می گیرد. تاکید بر 
هویت مادری با حفظ و تقویت الگوی ایرانی – اسلامی در راستای افزایش 

فرزندآوری بسیار حائز اهمیت است.
دراهکی در پایان  اشاره کرد: به نظر من یکی از مسایلی که به لحاظ 
فرهنگی باید در بحث سیاست های جمعیتی مورد توجه قرار گیرد مساله 
موانع ازدواج مجدد زنان بیوه و زنان مطلقه است. بر اساس مدل بنگارت 
از عواملی که به طور مستقیم بر باروری تاثیر می گذارند؛ نسبت زنان 
ازدواج کرده یا زنان در وصلت جنسی یکی از مهمترین متغیرها است 
که تناوب طلاق، بیوه گی  و ازدواج مجدد یکی از مولفه  های اصلی 
آن است. بنابراین با تغییراتی که در زمینه طلاق در جامعه اتفاق افتاده 
است ضمن تاکید بر حفظ و استحکام بنیاد خانواده باید در این زمینه نیز 

چاره اندیشی و سیاستگذاری انجام شود.

در گفت و گو با عضو هیات علمی گروه جمعیت شناسی دانشگاه علامه طباطبایی بررسی شد:

چرایی حرکت کند سیاست  های جمعیتی در ایران
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بر  مالیات  طرح  گفت:  مسکن  اقتصاد  کارشناس  یک 
عایدی سرمایه دارای حداقل پنج ایراد است که از مهمترین 
آنها تفکیک نشدن خریداران واقعی از دلالان، احتمال ایجاد 
فضای پنهانکاری و همچنین عدم لحاظ تورم معمول اقتصاد 
ایران است؛ به نظرم باید این برنامه در قالب لایحه از طرف 

دولت ارایه و در مجلس چکش کاری شود.
مهدی روانشادنیا در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: تردیدی 
نیست که طرح مالیات بر عایدی سرمایه که کلیات آن به 
تصویب مجلس رسیده برای کنترل سوداگری و جلوگیری 
از التهاب بازارهایی همچون مسکن، خودرو، طلا و ارز لازم 
است. کشورهای توسعه یافته نیز از سالها قبل مالیاتهای 
مشابه را وضع کرده اند. ولی ما باید متناسب با شرایط کشور 

نسخه ای بپیچیم که قابلیت اجرا داشته باشد.
وی افزود: مردم عادی کمترین نقشی در تلاطمات بازارها 
متغیرهای  گرانی ها  علت  ندارند.  اقتصادی  نوسانات  و 

اقتصادی و بعضا سیاسی است که باعث کاهش ارزش پول 
ملی می شود و زمینه را برای ورود نوسان گیران و دلالان در 
بازارهای غیرمولد فراهم می کند. تلفیق این دو اتفاق دامن 
قوانین،  در وضع  نباید  بنابراین  را می گیرد.  اقشار جامعه 
معیشت اقشار پایین و متوسط را هدف قرار داد و به نوعی آنها 

را تنبیه مالیاتی کرد.
این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه مهمترین ضعف این 
قانون بی توجهی به تورم معمول اقتصاد ایران است گفت: 
در وضع این مالیات باید تورم کسر شود. کسی که خودرو، 
مسکن یا طلا خریداری کرده اگر قیمت کالای او بعد از چند 
ماه افزایش یابد تورم نیز بالا می رود که در زمان فروش باید به 
نسبت تورم برای او معافیت در نظر گرفت. در این خصوص 
شاخص تورم عمومی یا هر شاخص دیگری که قانونگذار 

مدنظر قرار می دهد می تواند لحاظ شود.
روانشادنیا تصریح کرد: طبق این طرح اگر کسی خانه را 

قبل از یک سال از زمان خرید بفروشد باید ۴۰ درصد سود آن 
را مالیات بدهد. سالیانه ۳ درصد از این رقم کاسته می شود 
تا سال دوازدهم که نرخ مالیات به ۴ درصد می رسد. به هر 
دلیلی یک جوان ممکن است خانه کوچکی خریداری و بعد 
بخواهد آن را تبدیل به احسن کند. عملا این قانون ارتقای 
زندگی آن جوان را دچار مشکل می کند. ممکن است خانه 
قدیمی باشد که در مدت ۱۲ سال مستهلک شود و ارزش 

خود را از دست بدهد.
وی مستثنی کردن یک معامله در سال از وضع مالیات را 
لازم دانست و گفت: فرض کنیم شخصی خودرو یا مسکنی 
را به قصد استفاده و سکونت خریداری می کند اما یکدفعه 
بفروشد.  را  آن  می خواهد  و  می آید  پیش  برایش  مشکلی 
باید بین این فرد و دلالی که در سال چندین خودرو یا خانه 

خریداری می کند تفاوت قائل شد.
این کارشناس بازار مسکن تاکید کرد: این طرح، فضایی را 

برای معاملات پنهانی فراهم می کند. همچنین ممکن است 
مالک برای فرار از مالیات مجبور شود خانه را به نام اشخاص 
دیگر کند که به از دست رفتن سرمایه اش منجر شود. نتیجه 
این فرآیند باعث پایین آمدن جذابیت بخش مسکن می شود 

که نتیجه ای جز فرار سرمایه ها نخواهد داشت.
درخصوص  مالیاتی  بسته  یک  باید  روانشادنیا  گفته  به 
مالیات بر خانه های خالی، معاملات مکرر، عایدی سرمایه و 
... ایجاد شود. در واقع اصلاح نظام مالیاتی کشور که سالها 
مدنظر است در دستور کار قرار گیرد. واقعیت این است که 
این نوع طرحها از جنس لایحه است. دولت باید طی یک کار 
کارشناسی مفصل، طرح مالیات بر عایدی سرمایه را در قالب 
لایحه به مجلس تقدیم کند و سپس در مجلس چکش کاری 
شود. حل مقطعی و موردی مساله مالیات نه تنها به کاهش 
مشکلات منجر نخواهد شد بلکه ممکن است معضلات را 

تشدید کند.

پنج ایراد کارشناسی به مالیات بر عایدی سرمایه؛

مردمی که مقصر گرانی نیستند تنبیه مالیاتی نشوند
آگهی فقدان سند مالکیت

سکینه   ۱۴۰۰/۱/۳۰-۱۵۰۵-۲۰۰ وارده  بموجب  اینکه  به  نظر 
در  واقع  اصلی  ثبت ۲۴۵۳/۶/۲۲۳  پلاک  ششدانگ  مالک  پور  لطفعلی 
بخش ۲ ثبت قم بموجب سند صلح شماره ۲۲۷۸۸-۱۹/۰۵/۱۳۹۸ دفتر 
۷۴ قم ثبت . صفحه . دفتر ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۳۹۵۹ ثبت شده اعلام نموده 
که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است، لذا به استناد 
تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف ۱۰ روز کتبا 
به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۴۰۲۷( 
عباس پور حسنی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم

 مهدی پازوکی، اقتصاددان می گوید: شعارهایی که برخی از کاندیداها برای پول 
پاشی مطرح می کنند، هیچ کدام با واقعیت های موجود اقتصاد ایران هماهنگ 

نیست و در واقع منابعی برای این حاتم بخشی ها وجود ندارد.
استاد دانشگاه علامه طباطبایی در گفت وگویی در پاسخ به این سوال که آیا 
شعارهایی که برخی کاندیداهای ریاست جمهوری برای پرداخت پول به مردم 
مطرح می کنند، قابلیت اجرا دارد یا خیر؟ اظهارداشت: هیچ کدام از این شعارها، 
نه قابل اجراست و نه اصلا اقتصادی است. وقتی منابعی وجود ندارد، این وعده ها 

بر چه اساسی مطرح می شود؟
وی افزود: کاندیداها کافی است قانون بودجه ۱۴۰۰ را مطالعه کنند. منابع مالی 
بودجه ای که مجلس مصوب کرده، ۴۲۷ هزار میلیارد تومان آن مربوط به واگذاری 
دارایی های مالی است؛ ۱۳۲ هزار میلیارد تومان قرار است از طریق فروش اوراق 
مالی قرضه به دست بیاید و همچنین ۲۵۵ هزار میلیارد تومان از پیش بینی منابع 

این بودجه بر مبنای واگذاری شرکت های دولتی است.
پازوکی با تاکید بر اینکه شرایط اقتصادی کشور به گونه ای است که تحقق منابع 
این بودجه کار بسیار سختی است، تصریح کرد: رییس جمهور بعدی اگر بتواند  
این پیش بینی را محقق کند، کار بزرگی کرده است. در حالی که با توجه به واقعیت 
های موجود اقتصاد ایران تحقق ۲۰ درصد این منابع امکان پذیر است. از سویی، 
بخشی از منابع درآمدی دولت در بودجه ۱۴۰۰ قرار است از طریق اوراق مالی 
تامین شود. کاندیداها حتما می دانند که این نوع تامین منابع، یعنی قرض گرفتن 

از مردم.
وی ادامه داد: دولتی که بخشی از درآمد بودجه اش از طریق قرض از مردم 
تامین می شود، چگونه قرار است پول اضافه بر پیش بینی ها به مردم پرداخت 
کند. این شعارها یعنی رییس جمهور آینده قرار است چاپخانه بانک مرکزی را فعال 
کند و پول بدون پشتوانه که نتیجه آن تورم بیشتر است به اقتصاد تزریق کند. یا 
اینکه  قیمت بنزین را مجددا افزایش یابد که با توجه به تبعات این تصمیم به نظر 
می رسد که هر نوع شعاری که بر هزینه های بودجه می افزاید، نه منطقی است 

و نه اجرایی.
این اقتصاددان با اشاره به شعار یکی از کاندیداها که گفته است به زنان خانه دار 
حقوق ۴۵۰ هزار تومانی پرداخت خواهد کرد، گفت: ایشان یک بار گفته بودند 
باید سربازان آمریکایی را گروگان بگیریم و از طریق آن از امریکا پول بگیریم. این نوع 

طرز تفکر نشان می دهد که ایشان اقتصاد را خوب نخوانده است.
او با بیان اینکه کاندیداها بهتر است بگویند برنامه شان برای تصویب FATF که 

در حال حاضر به مهمترین گره اقتصاد ایران تبدیل شده چیست، متذکر شد:تا 
زمانی که به FATF نپیوندیم، هیچ بانکی حاضر به همکاری با ما نیست و سیستم 

بانکی  کشور همچنان گرفتار باقی می ماند و کاری پیش نخواهد رفت.
پازوکی در پاسخ به این سوال که آیا این وعده ها ناشی از گزارش های اخیر مبنی 
بر بهبود شرایط فروش نفت است، خاطرنشان کرد: اولا اگرفروش نفت هم بهبود 
پیدا کند، طبق پیش بینی بودجه ۳۴۲ هزار میلیارد تومان هزینه برای آن پیش 
بینی شده است. رقمی که امسال برای استفاده از منابع حاصل از فروش نفت در 

بودجه پیش بینی شده، از ابتدای انقلاب تاکنون دربودجه سابقه نداشته است.
وی ادامه داد: هزینه های دولت امسال در بودجه بسیار سنگین است. امسال 
مالی  بار  یابد که  افزایش  بازنشستگان  از مهرماه ۷۰ درصد حقوق  قرار است 
سنگینی بر دوش دولت است. هم اکنون ۱۰۰ درصد منابع صندوق لشگری و ۸۰ 

درصد منابع صندوق کشوری ررا دولت تامین می کند؛ صندوق هایی که وضعیت 
مناسبی هم ندارند. در کنار این اتفاق ها مجلس هم با افزایش هزینه های جاری 

در مجموعه خود و برخی بخش ها موجب شد تا هزینه های دولت افزایش یابد.
وی اضافه کرد: همانطور که خبرنگاران به درستی اعلام کردند، مجلس بودجه 
خود را از ۶۳۲ میلیارد تومان پیشنهادی در لایحه دولت به ۹۹۱ میلیارد تومان 
افزایش داده که افزایش ۵۰ درصد است. بخشی از این افزایش بودجه که مجلس 
پیش بینی کرده مربوط به بخش عمرانی مجلس است. مگر الان ساختمان کم 
دارد که باز هم می خواهند برای مجلس ساختمان بسازند؟ در حالی که صدها 
هزار میلیارد تومان پروژه نیمه کاره در کشور داریم که هر سال هزینه استهلاک و 

تورم باعث شده که تکمیل آنها حتی با قیمت های امروز سالها طول بکشد.
رییس جمهور آینده باید بتواند ثبات را به اقتصاد ایران برگرداند 

پازوکی با تاکید بر اینکه کشور را نمی توان با شعارهای پوپولیستی اداره کرد، 
گفت: همانطور که در سال ۸۴ نتیجه این شعارهای پوپولیستی را دیدیم، مردم 
باید توجه داشته باشند که پول پاشی در نهایت موجب زیان های بزرگتری برای 

آنها خواهد شد.
او با اشاره به اینکه کاندیداها بهتر است واقعیت های اقتصاد ایران را به مردم 
بگویند و با آنها صادق باشند، افزود:به اعتقاد من، رییس جمهور آینده باید بتواند 
ثبات را به اقتصاد ایران برگرداند. سیاست را در خدمت اقتصاد قرار بدهد ونه 
برعکس. ما امروز نیاز داریم که انضباط به اقتصاد ایران برگردد. امروز اقتصاد ایران 
بیش از هر زمانی گرفتار بی انضباطی پولی در سیستم بانکی، بی انضباطی مالی 
در بودجه است و رییس جمهور آتی باید اولویت خود را برای حل این مشکلات 

قرار دهد.
این اقتصاددان تاکید کرد: کاندیداهای ریاست جمهوری بهتر است به جای 
برای  را  برنامه خود  تورم بدهند.  برای کنترل  شعارهای هزینه ای، شعارهایی 
جلوگیری از فرار مالیاتی از طریق سیستم مالیاتی کارا به مردم بگویندو با شفاف 

کردن اقتصاد ایران مانع فساد شوند.
این استاد دانشگاه رانت و فساد را عامل شکل گیری طبقه جدیدی در اقتصاد 
ایران دانست که شارلاتانیسم را اشاعه داده اند، گفت:رییس جمهور آتی باید به 
دنبال تامین منافع ملی از طریق بهبود فضای کسب و کار و ایجاد رقابت سالم 
بین بنگاههای اقتصادی باشد. امروز انحصار باعث شده که فضای کسب و کار 
شفاف نباشد. بنابراین شعارهای پوپولیستی فقط اقتصاد ایران را دچار مشکلات 

بزرگتری می کند.

پازوکی، اقتصاددان:

سرنوشت قطار سریع السیر تهران-قم- کشور را با شعارهای پوپولیستی نمی شود اداره کرد
اصفهان به کجا می رسد؟

در پی مخالفت اعضای کمیسیون عمران مجلس شواری اسلامی با ادامه 
یافتن پروژه قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان و دستور برای توقف آن، وزیر 
راه و شهرسازی به نظر مخالف این توقف بوده و برای ادامه داشتن این خط ریلی 

با مجلس مذاکره خواهد کرد.
با  همواره  گذشته  سال های  طی  تهران-قم-اصفهان  سریع السیر  قطار 
وعده های زمانی و دلاری مختلف مواجه شده و از کشوری به کشور دیگر و از 
سالی به سال دیگر موکول می شد اما همچنان با پیشرفت بسیار کمی ادامه دارد 
و این میزان پیشرفت حدود پنج درصد از سوی متولیان این پروژه اعلام شده 

است.
چند روز پیش، اقبال شاکری -نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون عمران 
این هفته  در جلسه  ایسنا گفت:  به  باره  این  در   - مجلس شورای اسلامی 
کمیسیون عمران مجلس در خصوص طرح قطار سریع السیر تهران - قم - 
اصفهان که مدت های طولانی در کش و قوس بوده و با افت و خیزهای زیادی 
مواجه شده است، بحث شد. نهایتا کمیسیون این طرح را فاقد توجیهات لازم 
برای ادامه کار دانست و با ادامه اجرای این طرح مخالفت کرد. به وزارت راه و 

شهرسازی اعلام شد که باید این پروژه متوقف شود.
وی افزود: به علت عدم مدیریت درست در این طرح و از دست رفتن فرصت و 
سرمایه کشور بنده پیشنهاد دادم که تحقیق و تفحص از این طرح در وزارت و راه 

شهرسازی کلید بخورد.
این اظهارات در حالی است که محمد اسلامی – وزیر راه و شهرسازی - در این 
باره به ایسنا گفت: مسلما با کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی مذاکره 
خواهیم کرد و این طرح مجددا مرور شده و مورد بازنگری قرار خواهد گرفت، اما 
سعی ما براین است که کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی را هم راضی 

کنیم تا این طرح ادامه پیدا کند.
وی افزود: استفاده از فناوری های روز در توسعه و پیشرفت کشور نیاز مبرم و 
اساسی در همه حوزه ها به ویژه حمل و نقل است چرا که هم اکنون دنیا به سمت 
قطارهای سریع السیر با سرعت بالای ۵۰۰ کیلومتر در ساعت حرکت کرده و 

این که ما قطاری با سرعت ۳۰۰ کیلومتر راه اندازی کنیم نباید متوقف شود.
وزیر راه و شهرسازی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر این که علت توقف 
یا عدم پیشرفت مناسب این پروژه ریلی چیست و چرا پس از ۱۵ سال حدود 
پنج درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، گفت: اینگونه نیست و پروژه قطار 

سریع السیر تهران – قم – اصفهان فعال بوده و متوقف نشده است.
حالا و با توجه به مخالفت وزیر راه و شهرسازی با توقف این پروژه ریلی و 
مخالفت نمایندگان مجلس با ادامه آن، باید دید چه اتفاقی برای این قطار 

سریع السیر خواهد افتاد و در ادامه چه سرنوشتی در انتظار آن است؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

۱-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۷۵۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۵۸ مربوط به معصومه نوروزی فرزند عباس درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۹۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از حسن کوره پزان و غلامحسین پورفخار)م الف۹۹۰۲(
۲-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۳۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۸۴ مربوط به مهدی اعظمی فرزند محمدحسین درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰مترمربع پلاک شماره ۷۲فرعی از ۱۸۷۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی ۷۴۵۴)م الف۹۹۰۳(
۳-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۵۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۹۱ مربوط به زبیده تیموری فرزند بهرامقلی درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۸/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۲۷۶فرعی از ۱۸۷۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی و خریداری مع الواسطه از غلامحسین برقراری شماره ۴۰۸۶۴ مورخ ۳۶/۶/۱۲ دفترخانه ۶ قم)م الف۹۹۶۵(
 -۴رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۳۳۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۸۴ مربوط به زیاد بابائی فرزند خمسعلی درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳۹مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵۹۵/۱۸۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از فتحعلی عسگری صفحه ۴۷۲ دفتر ۱۶۰)م الف۹۹۶۶(
۵-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۱۵۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۷۰ مربوط به فتحعلی محمدی فرزند حسینعلی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۸مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۵ و ۲۱۸۶اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱۸۶ اصلی 

تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی بیگدلی آذری)م الف۹۹۶۷(
۶-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۶۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۰۱ مربوط به علی رضایی گل اباد فرزند حسین درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۹/۹۳مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۱۱/۱/۵۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۲۵ دفتر ۳۹۸)م الف۹۹۶۸(
۷-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۱۸۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۱۵ مربوط به محمدرضا ابوطالبی زواره فرزند علی درقسمتی از 
۴/۶۲ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۹/۵۳مترمربع پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۲۶۰۷اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۷۳ دفتر ۳۴۲)م الف۹۹۷۰(
۸-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۱۸۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۱۷ مربوط به ایران ابوطالبی زواره فرزند علی اکبر درقسمتی از 
۱/۳۸ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۹/۵۳مترمربع پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۲۶۰۷اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۷۳ دفتر ۳۴۲)م الف۹۹۷۱(
۹-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۳۸۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۳۶ مربوط به احمد اقبالی فرزند اردو درقسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۳/۷۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۴۷/۱۳۷/۱۸۲۶ و ۱۹۴۷/۱۳۷/۳۵۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۳۵۳۰۱ مورخ ۹۹/۳/۳۱ دفترخانه ۷۰ قم پلاک ۱۹۴۷/۱۳۷/۱۸۲۶ اصلی بمیزان ۷۰/۶۵ مترمربع و مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از ابراهیم بیگدلی پلاک ۱۹۴۷/۱۳۷/۳۵۸ اصلی بمیزان ۵۳/۱۰ مترمربع صفحه ۱۳۹ دفتر ۱۵۹)م الف۹۹۷۲(

۱۰-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۰۰۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۸۴ مربوط به کرمعلی شمس فرزند غلامعلی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۲۳/۶۵مترمربع پلاک شماره ۱۲۴ فرعی از ۱۹۴۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۱۵ دفتر ۳۹۴)م الف۹۹۷۳(
۱۱-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۰۴۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۶۰ مربوط به تیمور نقی پور آتدره سی فرزند اسداله درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹/۹۳مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فریدون روشنی)م الف۹۹۷۴(
۱۲-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۹۸۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۰۱ مربوط به ابوالفضل حیدری مرام فرزند محمد درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰/۹۲مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۹۴/۱/۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مرتضی احسانی ثبت دفاتر الکترونیکی)م الف۱۰۰۱۶(
۱۳-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۴۳ مربوط به حسین بختیاری فرزند تقی درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۳/۶۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۷۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند قطعی صفحه ۴۶۷ دفتر ۵۲۴ )م الف۱۰۰۱۷(
۱۴-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۰۷۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۱۱ مربوط به علی مهدوی نیک فرزند غلام درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۳/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از حسین زرین اقبال صفحه ۱۹۶ دفتر ۸۸)م الف۱۰۰۱۸(
۱۵-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۱۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۷۶ مربوط به فاطمه سبزعلی فرد فرزند حسن درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۰/۳۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۳۰۸۰/۶/۴۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مسلم عرب وند صفحه ۴۶۵ دفتر ۶۳۹)م الف۱۰۰۲۱(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 

آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۰/۰۲/۲۶ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۱۴۰۰/۰۳/۱۱
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۶۹  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۳۰۰  رای   -۱
مربوط به حسن افشاری فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۴۵/۳۲ مترمربع پلاک 
شماره باقیمانده ۱۰۸۴۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۵۶۴ صفحه ۴۴۱ به موجب سند قطعی به شماره ۵۷۹۰۵ مورخ ۱۳۸۵/۱۲/۲۶ دفترخانه 

۲۱ قم)م الف ۹۹۶۹(
کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۶۸  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۱۹۲  رای   -۲
مربوط به رضا کریمی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۴/۲۰مترمربع پلاک شماره 
۱۰۴۲۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

غلامعلی عباسی احدی از ورثه مصطفی عباسی)م الف ۱۰۰۱۵(
 ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۲۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۹۵۳ شماره  ۳-رای 
مربوط به علی شهبازی فرزند محمدحسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۲/۰۶ مترمربع 
پلاک شماره ۱۱۰۰۳اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 
در دفتر ۶۶۲ صفحه ۴۰۳ به موجب سند قطعی ۵۳۰۶۹ مورخ ۱۳۹۹/۰۷/۱۵ دفترخانه ۳۵قم)م الف 

)۱۰۰۱۹
کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۱۴  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۰۹۷  رای   -۴

مربوط به محمدعلی احمدی فرزند محمدمهدی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۵۶/۴۱مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۲۷۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۲۴۳۶۳ 

مورخ ۹۹/۰۲/۳۰ دفترخانه ۷۴ قم )م الف ۱۰۰۲۰(
 ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۴۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۳۷ شماره  رای   -۵
مربوط به اصغر شاه میری برزکی فرزند علی اکبر در چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ ۱۳۸مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۵۳/۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم سند قطعی به شماره ۲۲۶۰۶ مورخ ۹۸/۰۴/۲۸ دفترخانه ۷۴ قم)م الف ۱۰۰۲۲(
 ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۴۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۳۸۳۸ شماره  ۶-رای 
مربوط به سیده زهرا شاه چراغ فرزند سیدرضا در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ ۱۳۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۵۳/۱اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

سند قطعی به شماره ۲۲۶۰۶ مورخ ۹۸/۰۴/۲۸ دفترخانه ۷۴ قم)م الف ۱۰۰۲۳(
 ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۳۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۷ شماره  ۷-رای 
مربوط به عباس ایزدی فرد فرزند ابوالفضل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۲/۴۳مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۹۱۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۴۹ 

مورخ ۸۸/۱۲/۰۸ دفترخانه ۶۲ قم)م الف ۱۰۰۲۴(
 ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۶۶ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۵۱۳۱ شماره  ۸-رای 
مربوط به عباس آزادان فرد فرزند مهدی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۰/۵۸مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۱۳۵/۱۰اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از محسن و علی محمد و حسین همگی مدرسی قمی صادره در دفتر ۳۹۶ صفحات ۱۱۴ و ۱۱۷ و 
۱۲۰)م الف ۱۰۰۲۵(

 ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۵۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۳۱۷ شماره  ۹-رای 
مربوط به اکرم اسمعیلی نجار فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۰مترمربع پلاک شماره 
۶۵۷ الی ۱۱۵۱۲/۶۵۹ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 
مع الواسطه از مجید خدیری در دفتر ۲۸۹ صفحه ۱۳۳ به موجب سند قطعی ۳۸۵۹۰ مورخ ۱۳۶۵/۰۹/۰۶ 

دفترخانه ۲ قم)م الف ۱۰۰۲۶(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول:۱۴۰۰/۰۲/۲۶
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰۳/۱۱
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال گفت: دولت نمی تواند باشگاه استقلال را 
بفروشد و اگر قرار به خصوصی سازی باشد، باید از راه درست و صواب آن باشد 

نه با تخلف.
ببه نظر می رسد باشگاه استقلال در مرحله گذر به بخش خصوصی باشد و 
واگذاری بخشی از سهام آن از طریق فرابورس به بخش خصوصی، آخرین 
مراحل خود را می گذراند. این موضوع تبدیل به دغدغه جدید بخش بزرگی از 
هواداران و پیشکسوتان این باشگاه شده در روزهای گذشته بحث های زیادی 

را تولید کرده است.
در این خصوص سید کاظم اولیایی مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال  اظهار 
داشت: خصوصی سازی یک الزام برای فوتبال است و من با خصوصی سازی 
باشگاه ها بخصوص استقلال و پرسپولیس کاملًا موافق هستم، اما خصوصی 
سازی باید از راه و روش درست آن انجام شود و شامل همه باشگاه ها، به خصوص 

آنها که دارای فوتبال حرفه ای هستند، بشود.
به اسم خصوصی سازی، شخصی سازی نشود

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال تاکید کرد: یکی از دغدغه های بزرگ این 
است که به اسم خصوصی سازی، شخصی سازی صورت گیرد و سهام باشگاه 
استقلال به افرادی که از قبل مشخص شده اند واگذار شود. متاسفانه نام های 
خوبی در این زمینه به گوش نمی رسد و اگر قرار باشد گمانه زنی ها در خصوص 
افرادی که قرار است صاحب ۱۰ درصد سهام استقلال باشند به واقعیت نزدیک 
باشد، اتفاق خوبی در راه نیست. به هر حال نفراتی که سال ها در حوزه مدیریت 
این باشگاه فعال بوده و حاصل عملکردشان وضعیتی است که هم اکنون به این 
باشگاه حاکم است، نمی توانند حائز صلاحیت و شرایط لازم برای تملک بخشی 

از سهام باشگاه باشند.
وی با انتقاد از فروش سهام این باشگاه گفت: نحوه واگذاری باشگاه به بخش 
خصوصی هم باید متناسب با جایگاه، سابقه و هویت آنها صورت پذیرد. به نظر 

بنده روش درست این است که باشگاه را به اهلش واگذار کنند.
واگذاری سهام به جای فروش

کارشناس فوتبال تاکید کرد: اصلًا بحث فروش سهام استقلال نباید مطرح 
به جای »فروش سهام« صورت گیرد. سئوال  باید »واگذاری سهام«  و  باشد 

کلیدی و اصلی من این است که مگر دولت باشگاه استقلال را خریده که حالا 
قصد فروش آن را دارد؟ من در مورد استقلال صحبت می کنم. دولت بعد از 
انقلاب املاک و اموال این باشگاه را در اختیار گرفته و تملک نموده است و تنها 
امتیاز فوتبال و برند آن را باقی گذاشت. نوع مدیریت دولتی هم در ده-بیست 
سال اخیر این باشگاه را با انبوهی از بدهی های انباشته مواجه کرده است. 
حالا دولت می خواهد همین برند را با انبوهی از بدهی هایی که باعث آن بوده 

بفروشد؟
اولیایی اظهار کرد: مگر روز اول دولت برای این برند پول داده که حالا قرار است 
از آن پول در بیاورد؟ این پولی که گفته می شود از فروش سهام حاصل می شود 
قرار نیست به جیب باشگاه بیاید، بلکه به خزانه واریز می شود. بدون توجه به 
تامین هزینه های تیم داری برای آینده بحث فروش سهام از اول هم اشتباه بود و 
باید واگذاری سهام جای آن را بگیرد. وقتی قرار نیست پول فروش باشگاه خرج 

خود باشگاه شود، پس باید به جای فروش سهام، آن را واگذار کنند.
هواداران و پیشکسوتان باید در اولویت باشند

وی اضافه کرد: برای واگذاری سهام هم باید پیشکسوتان و هواداران در اولویت 
قرار بگیرند. حتی بعضی از اهالی رسانه هم می توانند در این لیست باشند. این 
نوع مدیریت، مدیریت جمع سپاری است. این شیوه درست شیوه ای است که 
در اسپانیا عمل می شود و باشگاه های بزرگی مثل رئال مادرید و بارسلونا با همین 
شیوه اداره می شوند. دولت باید به جای آنکه سهام استقلال را بفروشد و پول آن 
را به خزانه بریزد، این سهام را به اهلش که هواداران و پیشکسوتان و خبرنگاران 

است اعطا کند.
مدیریت پیمان بهترین شیوه برای اداره باشگاه

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال در خصوص نحوه درآمدزایی و اداره باشگاه 
نیز چنین گفت: بدیهی است که انبوهی از هواداران، پیشکسوتان و اصحاب 
رسانه که حالا سهامدار باشگاه هستند، نه قادر به اداره باشگاه هستند و نه 
می توانند هزینه های آن را تامین کنند. پس شیوه اداره باشگاه به صورت مدیریت 

پیمان امکان پذیر خواهد بود.
اولیایی تصریح کرد: مدیریت پیمان که در نحوه واگذاری ها در قوانین سازمان 
خصوصی سازی و خود دولت وجود دارد و تجربه شده، می تواند در دوران گذر 

هم در شرایط واگذاری برای اداره باشگاه مورد اجرا قرار گیرد.
با شیوه مزایده عمومی و مدیریت پیمان

وی تاکید کرد: مدیر پیمان می تواند خودش از برند باشگاه درآمدزایی کرده و 
هزینه های آن را تامین کند؛ قطعاً باشگاهی مثل استقلال با میلیون ها هوادار 
نه تنها در این صورت می تواند از نظر هزینه به خودکفایی برسد، بلکه قطعاً به 

سوددهی هم خواهد رسید.
اولیایی خاطرنشان کرد: متاسفانه در شرایط کنونی کماکان ورزش و فوتبال 
کشور از دولتی بودن رنج می برد. در این راستا می توان از گسترش ویروس کرونا 
برای اثبات این ادعا یاد کرد؛ چرا که بسیاری از باشگاه های ورزشی دنیا اعلام 
کردند که تبعات ناشی از گسترش این ویروس بر درآمدهای آنها تاثیر گذاشته 
و حتی خواستار کاهش قرارداد و دستمزد بازیکنان شدند و برخی از باشگاه ها 
نیز اقدام به دریافت وام از سیستم بانکی کردند. این در حالی است که در کشور 
ما نه تنها هیچ باشگاهی بابت کرونا و مشکلات درآمدی اعلام نارضایتی نکرد، 
بلکه دستمزد کادر فنی و بازیکنان باشگاه ها در دوران کرونا نیز افزایش پیدا کرد.

سرخابی ها برای واگذاری نقشه راه ندارند
مدیرعامل پیشین استقلال گفت: نگاهی به تاریخچه واگذاری باشگاه ها در 
کشور نشان می دهد در نوعی بلاتکلیفی در زمینه واگذاری دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس به سر می بریم، به عنوان مثال در سال ۸۳ تصمیم به واگذاری ۱۰۰ 
درصد سهام باشگاه پرسپولیس از طریق مزایده گرفته شد و در مرداد سال ۹۰ 
برند سرخابی ها ارزش گذاری شد، اما به مزایده نرسید. در مهر سال ۹۰ این دو 
باشگاه از گروه یک واگذاری ها به دو منتقل شدند؛ در بهمن سال ۹۲ نمایندگان 
مجلس با واگذاری آنها از طریق فرابورس مخالفت کردند و در مرداد ۹۴ پس از 
چهار مزایده ناکام سرخابی ها به گروه ۳ واگذاری ها منتقل شدند. سرانجام در 
زمستان ۹۷ از گروه ۳ خارج شدند که مجموع این عوامل نشان از نداشتن نقشه 

راه برای واگذاری این دو باشگاه در کشور دارد.
در پاسخ به چرایی عدم واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس، اولیایی 
گفت: با توجه به شرایط کنونی فوتبال و اقتصاد کشور همین بس که نخستین 
و تنها تجربه خصوصی سازی کشور به باشگاه راه آهن در سال ۹۰ برمی گردد، 
که خصوصی سازی شکست خورده ای لقب گرفت. بنابراین باید از این واگذاری 
درس گرفت و با آسیب شناسی مناسب اقدام به واگذاری دو باشگاه پر طرفدار 

آبی و قرمز کرد.
شرایط بورس برای واگذاری سرخابی ها فراهم نیست

برای  شده  طراحی  مدل  کرد:  تصریح  واگذاری  مدل  خصوص  در  اولیایی 
واگذاری این دو باشگاه عرضه سهام در فرابورس است که با توجه به شرایط بد 
بازار سرمایه طی ماه های گذشته بویژه نقد شوندگی این بازار، باید از این دید نیز 
نحوه باشگاه استقلال و پرسپولیس مدنظر قرار گیرند. هدف خصوصی سازی دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس انتقال مدیریت و مالکیت آنها به بخش خصوصی 
است، که این پرسش مطرح می شود که آیا با فروش درصدی از سهامشان در 

فرابورس این هدف تحقق پیدا خواهد کرد یا نه؟
وی ادامه داد: همچنین یکی از مشکلات و معضلات واگذاری سرخابی ها 
موضوع درآمدزایی آنها است. در صورت واگذاری این دو باشگاه، این پرسش 
پیش می آید که خریدار در مقطع کنونی از چه منابعی قرار است درآمدهای این 
دو باشگاه را تامین کند؟ ضمن اینکه موضوع اهلیت خریداران سرخابی ها نیز از 

دیگر موضوعات قابل طرح در این زمینه است.
پیشنهاد واگذاری سرخابی ها به روش پیمان مدیریت

عضو هیات موسس اتحادیه مدیران کشور گفت: اصل خصوصی سازی دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس موضوعی قابل دفاع و تاکید است، اما در شرایط 
کنونی اقتصاد و فوتبال بویژه به لحاظ موضوعات درآمدزایی و از سوی دیگر 
شرایط بازار سرمایه، واگذاری این دو باشگاه از طریق فروش بخشی از سهام در 
فرابورس توصیه نمی شود. از این رو با توجه به مشکلات موجود، برای گذر از 
مرحله دولتی به خصوصی ، نیاز به دوران گذار داریم که بهترین شیوه واگذاری در 

این زمینه روش پیمان مدیریت است.

اولیایی: باشگاه نباید شخصی سازی شود؛

دولت نمی تواند باشگاه استقلال را بفروشد هشدار بهتاش فریبا به بازیکنان و کادر فنی تیم ملی؛

 کامبوج و هنگ کنگ خطرناکند!
کارشناس فوتبال و بازیکن پیشین تیم ملی ایران با تاکید بر این که بحرین و 
عراق دو حریف جدی و اصلی این تیم هستند گفت: کامبوج و هنگ کنگ هم 

خطرناک هستند و ملی پوشان باید هوشیار باشند.
دیدارهای  و  اردوی کیش  در  پوشان  ملی  در خصوص حضور  فریبا  بهتاش 
حساس این تیم در بحرین گفت: هر تیم ملی نیاز به یک اردوی آماده سازی دارد. 
با توجه به اینکه بازیکنان ما در کوران مسابقات لیگ بوده اند این اردو می تواند 
باعث شادابی آنها شده و تیم با شرایط روحی و روانی خوب، خود را آماده حضور 

در بحرین کند.
وی در خصوص دو دیدار حساس ایران برابر عراق و بحرین گفت: بحرین همیشه 
برای ما دردسرساز بوده و ما را اذیت کرده است. ما خاطره خوبی از بازی برابر 
بحرین نداریم. بحرین متخصص جنجال و حاشیه سازی است و بازیکنان ما 
باید آرامش خود را حفظ کرده و هوشیار باشند که اسیر حاشیه سازی بحرینی 
ها نشوند. عراق هم فوتبالی شبیه ما دارد. آنها فیزیکی بازی می کنند. از قدرت 
شوت زنی خوبی برخوردارند و خط دفاع ما باید هوشیار باشد تا اجازه ندهد 

بازیکنان عراق به راحتی شوت بزنند.
مربی سابق استقلال تاکید کرد: متاسفانه این روزها تمام تمرکز ما بر روی بحرین 
و عراق است و ما فکر می کنیم که به راحتی می توانیم کامبوج و هنگ کنگ را 
شکست دهیم اما این دو تیم هم تیم های از پیش بازنده ای نیستند. نباید آنها را 

ساده بپنداریم و فکر کنیم که به راحتی می توانیم آنها را شکست دهیم.
بهتاش فریبا در ادامه خاطرنشان کرد: تیم ما نتوانست همانند سایر تیم هایی که 
برای صعود می جنگند چند بازی تدارکاتی خوب انجام دهد. تیم ملی کشورمان 
باید بدون بازیهای تدارکاتی ۴ بازی حساس را برگزار کرده تا به مرحله بعد صعود 

کند. 
متاسفانه ما به دلیل شرایط سیاسی مملکت مان و نداشتن کرسی در ای اف 
سی نمی توانیم تیم های خوبی را به کشورمان دعوت کنیم تا تیم ملی مان قبل 
از شروع مسابقات محک بهتری بخورد اما امیدوارم اسکوچیچ و بازیکنان تیم ملی 
بتوانند با وحدت و همدلی که در بینشان وجود دارد از این گروه به سلامت عبور 

کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که گفته می شود لیست تیم ملی تحمیلی است و 
جای بعضی بازیکنان در لیست خالی است، ادامه داد: با توجه به اینکه اعتقاد 
دارم اسکوچیچ و همکارانش بهترین ها را به تیم ملی دعوت کرده اند بعید می 
دانم این لیست تحمیلی باشد اما اعتقاد دارم چند بازیکن خوب به راحتی از قلم 
افتادند اما در مجموع در حال حاضر تمام خطوط ما در تیم ملی شرایط خوبی 
دارد. خط دفاع خوب است. هافبک های ما عالی هستند و مهاجمان ما بسیار 
عالی و اعتقاد دارم آنقدر مهاجمان حرفه ای داریم که می توانند به راحتی دروازه 

حریف را باز کنند.
بهتاش فریبا در پایان و در پاسخ به این پرسش که آیا اسکوچیچ می تواند در این 
مرحله موفق بوده و بحرین و عراق را شکست دهد، گفت: انسان به امید زنده 
است. من هم مثل همه ایرانی ها امیدوارم اسکوچیچ بتواند به همراه بازیکنان 
۴ بازی پیش رو را با پیروزی به پایان برساند اما باید برای مرحله بعد برنامه ریزی 
دقیقی داشته باشیم زیرا تیم های دور بعد به مراتب سخت تر از حال حاضر 

هستند.

سرپرست سابق فدراسیون بین المللی:

پیشرفت وزنه برداری زنان ایران
 فوق العاده است

سرپرست سابق فدراسیون بین المللی وزنه برداری با اشاره به موفقیت »یکتا 
جمالی« در پیکارهای قهرمانی جوانان جهان در ازبکستان گفت: این فوق العاده 

است و توسعه وزنه برداری در بین زنان ایران رشد چشمگیری دارد.
»یکتا جمالی« وزنه بردار دسته ۸۷ کیلوگرم تیم ملی جوانان دختر ایران روز 
گذشته در پیکارهای جهانی کاری کرد کارستان. او توانست با ثبت وزنه ۹۲ 
کیلوگرم در حرکت یک ضرب، ۱۱۶ کیلوگرم در حرکت دوضرب و مجموع ۲۰۸ 
کیلوگرم به سه مدال برنز دست یابد و اولین مدال های تاریخ وزنه برداری زنان 

کشورمان را در مسابقات جهانی کسب کند.
به  ازبکستان  در  جهان  جوانان  قهرمانی  وزنه برداری  مسابقات  در  جمالی 
نخستین زن ایرانی تبدیل شد که توانست یکی از سکوهای سه گانه وزنه برداری 
را فتح کند و با کسب مدال برنز  علاقه مندان به این رشته را نسبت به آینده امیدوار 
نگه دارد. مسابقات قهرمانی وزنه برداری جوانان جهان از دوم خرداد در تاشکند 

ازبکستان آغاز و تا دهم ادامه دارد.
خانم »اورسلا پاپاندرا«  سرپرست سابق فدراسیون بین المللی وزنه برداری روز 
دوشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: کار »یکتا جمالی« بسیار عالی بود و می شود 

آن را انگیزه جوانی دانست که این حرکت قابل تقدیر و چشمگیر است.
وی که ریاست فدراسیون وزنه برداری آمریکا را نیز برعهده دارد با اشاره به آغاز 
راه وزنه برداری زنان ایران خاطر نشان کرد: به نظر می رسد اقدامی که فدراسیون 
ایران برای توسعه این رشته در بین زنان در دستور کار قرار داده نتیجه بخش بود و 
زنان ایران در رشته وزنه برداری به سرعت در حال رشد و رسیدن به عناوین آسیایی 

و جهانی هستند.
پاپاندرا همچنین در پاسخ به سووالی مبنی بر انتخابات فدراسیون بین المللی 
وزنه برداری و برکناریش از سرپرستی گفت: در جایی که مسوولیتی ندارم، حرف 

نمی زنم.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم تاکید کرد:

حمایت از مدال آوران ملی و بین المللی 
اولویت ورزش استان قم

مدیرکل ورزش و جوانان قم، حمایت از مدال آوران که نام قم را در عرصه های 
ملی و بین المللی پرآوازه کرده اند و پیگیری مشکلات پیش روی ورزشکاران 

المپیکی را اولویت برنامه های این اداره کل دانست.
ب رسول منعم در حاشیه تجلیل از سه تن از مدال آوران قمی باحضور استاندار، 
گفت: حمایت از مدال آوران و قهرمانان استان در دستور کار اداره کل ورزش و 

جوانان است و در این راه تمام تلاش خود را خواهیم کرد.
آقایان علیرضا نجاتی، حسین گلستانی و محمد محمدنژاد به ترتیب به ورزشکار 
قمی هستند که سال گذشته موفق به کسب سهمیه المپیک در رشته کشتی و ۲ 

سهمیه پارالمپیک در والیبال نشسته و بسکتبال باویلچر شدند.
بهرام سرمست استاندار قم نیز، کسب مدال های رنگارنگ توسط ورزشکاران 
قمی را مایه افتخار و سربلندی این استان دانست و ابراز امیدواری کرد تلاش و 
همت مضاعف ورزشکاران استان در رقابت های ورزشی پیش رو منجر به کسب 
مدال و به احتزار در آمدن پرچم سه رنگ ایران اسلامی در میان کشور های دیگر 

شود.
گفتنی است در مسابقات ۲۰۲۱ توکیو که اوایل مرداد امسال برگزار خواهد شد 

حسین گلستانی از قم حضور دارد.

دعوت از ۵ کشتی گیر جوان قمی
 به تیم ملی

۵ دوبنده پوش قم به سومین مرحله اردوی تیم ملی جوانان دعوت شدند.
برپایه این  گزارش، پنج دوبنده پوش قم به اردوی تیم ملی جوانان دعوت شدند.
روح ا... میکائیلی سرمربی قمی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان، نفرات دعوت 
شده به سومین مرحله اردوی تیم ملی را اعلام کرد که در اوزان ۷۲/۶۳/۶۰/۵۵ و 
۹۷ کیلوگرم به ترتیب محمدمهدی جواهری، محمد جانقلی، محمدامین جبالی 

فر، امیر عبدی و صادق عبدالهی به چشم می خورند.
این اردو روز های ۱۱ تا ۲۱ خرداد در شهر اردبیل برگزار می شود.

نخستین مدال آور وزنه برداری دختران در رقابت های قهرمانی جوانان جهان گفت: خدا را شکر که در مسابقات قهرمانی جهان 
در ازبکستان به سه مدال برنز رسیدم. خیلی خوشحالم و احساسم برای ایستادن روی سکوی سوم مسابقات قهرمانی جهان قابل 

توصیف نیست.
یکتا جمالی در خصوص کسب مدال برنز رقابت های قهرمانی جوانان جهان اظهار داشت:  اولین تجربه ام در مسابقات جهانی 

ازبکستان خوب بود و حس بسیار عالی نسبت به این رقابت ها داشتم و سطح مسابقات هم خیلی بالا بود.
وی درباره اینکه به عنوان اولین دختر ایرانی در این رقابت ها به مدال رسیده است و احساس خود بابت این افتخار آفرینی، گفت: 
خدا را شکر توانستم در مسابقات قهرمانی جهان ازبکستان سه مدال برنز را کسب کنم و حس خیلی خوبی داشتم و و خیلی 
خوشحال بودم و نمی دانم این حس را چگونه توصیف کنم. ایستادن بر سکوی سوم مسابقات قهرمانی جهان قابل توصیف نیست.
دارنده مدال برنز قهرمانی نوجوانان جهان عنوان کرد: رقبای خوبی در این مسابقات از کشورهای مختلف حضور داشتند و 
رکوردهایم با یک تعدادی از آنها نزدیک به هم بود. وی با اشاره به اینکه در این مدت مشکل چندانی در تمرینات نداشته است، 
افزود: همه شرایط ما در اردوها عالی بود و هیچ وقت در تمرینات به مشکلی برخورد نکردم. جمالی تصریح کرد: از زمانی که 
وزنه برداری زنان در ایران شروع شد، تعداد ورزشکاران علاقمند به این رشته زیاد شده است و خیلی پیشرفت کردند و باز هم جای 

پیشرفت دارد و اگر این روال همینطور ادامه یابد خیلی آینده وزنه برداری زنان روشن خواهد بود.
وی با تشکر از حمایت های فدراسیون خاطرنشان کرد: در این مدت فدراسیون زحمات زیادی کشید و باید از مسوولان نیز برای 

برگزاری اردوها و تمرینات مداوم و خوب تشکر کنم.
»یکتا جمالی« وزنه بردار دسته ۸۷ کیلوگرم تیم ملی جوانان دختر ایران روزیکشنبه در پیکارهای جهانی تاریخ ساز شد. او 
توانست با ثبت وزنه ۹۲ کیلوگرم در حرکت یک ضرب، ۱۱۶ کیلوگرم در حرکت دوضرب و مجموع ۲۰۸ کیلوگرم به سه مدال برنز 

دست یابد و اولین مدال های تاریخ وزنه برداری زنان کشورمان را در مسابقات جهانی کسب کند.

کاراته کای ملی پوش و پرافتخار استان قم پس از خاطرات به یادماندنی سال ۲۰۱۲ قهرمانی جهان با سفر دوباره به 
پاریس آخرین بخت خود را برای کسب سهمیه بازی های المپیک مورد آزمایش قرار خواهد داد.

برپایه این گزارش ، کاراته کای ملی پوش و پرافتخار استان قم امیر مهدی زاده است که سال ۲۰۱۲ نخستین بار 
همراه با تیم ملی بزرگسالان ایران به رقابت های کاراته قهرمانی جهان در شهر پاریس فرانسه اعزام شد و به عنوان 

یکی از چهره های شگفتی ساز آن مسابقات به مقام قهرمانی و نشان طلای وزن منهای ۶۰ کیلوگرم دست یافت.
مهدی زاده در آن تورنمنت معتبر نخستین طلای جهانی را به ویترین افتخارات خود افزود و بعد از آن نیز در دو دوره 
دیگر حضور در پیکارهای قهرمانی کاراته دنیا به یک طلا و یک برنز دست یافت، ضمن اینکه در کارنامه موفقیت های 
وی دو طلا و یک برنز قهرمانی آسیا، دو طلا و نقره بازی های آسیایی، طلا و نقره دانشجویان دنیا و جام جهانی کاراته 

و چندین مدال ارزشمند دیگر از میادین داخلی و بین المللی به چشم می خورد.
اما تنها جای خالی ویترین افتخارات مهدی زاده، سهمیه و مدال المپیک است، به همین دلیل ستاره کاراته  قم در 
ماه های اخیر به آب و آتش می زند تا در آخرین سال های دوران ورزش حرفه ای خود به این موفقیت نیز دست یابد، 

بر این اساس مهدی زاده تنها یک شانس دیگر برای رسیدن به این مهم دارد.
مهدی زاده که به دلیل تغییر وزن در بیش از یک سال و نیم اخیر همواره در میادین مختلف با ناکامی مواجه بوده، 
در مسابقات اخیر کاراته وان نیز با شکست مواجه شد تا تمام انرژی و حواس خود را از این پس به رقابت های کسب 

سهمیه المپیک در شهر پاریس فرانسه معطوف کند.
بر همین اساس مهدی زاده این روزها در اردوی تیم ملی است تا در اوج آمادگی به مسابقات گزینشی المپیک در 
پاریس برود، رقابت هایی که آخرین انتخابی برای المپیک توکیو محسوب می شود و روزهای ۲۱ الی ۲۳ خرداد ماه 

به انجام خواهد رسید تا مهدی زاده در صورت کسب مقام جواز حضور در المپیک را کسب کند.

دختر تاریخ ساز وزنه برداری ایران:

ایستادن روی سکوی سوم قهرمانی جهان قابل توصیف نیست
آخرین بخت مهدی زاده برای کسب سهمیه بازی های المپیک ؛

کاراته کای قم در اندیشه تکرار خاطرات شیرین پاریس

بحرین  روز دوشنبه رهسپار  ایران درحالی  فوتبال  تیم ملی 
شکایت  پرونده  برای   )CAS( ورزش  حکمیت  دادگاه  که  شد 
فدراسیون فوتبال ایران هیچ رایی صادر نکرد. آنچه از این شکایت 
فدراسیون فوتبال به این دادگاه باقی ماند،  چیزی جز هزینه 

میلیاردی در این شرایط بد مالی فدراسیون نیست.
هرچه بود، پرونده این شکایت به نتیجه نرسید تا مسئولان 
ذیربط در تیم ملی فوتبال بدانند که باید با آمادگی کامل عازم 
بحرین شوند و مراقبت کنند دردسر غیرفوتبالی برای آنها ایجاد 
نشود؛ زیرا تجربه بازی های گذشته نشان داده که بحرینی ها 
باید تدابیر  از اکنون  این اساس  بر  این زمینه تبحر دارند.  در 
ویژه ای در نظر گرفته شود و از هرنظر  به ویژه روحی، آمادگی 
ذهنی را برای همه ارکان تیم و بازیکنان ایجاد کنند تا در دام 

فضاسازی های حریف قرار نگیرند.
داستان دور افتخار بحرینی ها

داستان دور افتخار بحرینی ها با پرچم عربستان را به یاد دارید؟ 
سال ها پیش تیم های ملی ایران و بحرین در مسابقات مقدماتی 
جام جهانی برابر هم قرار گرفتند و تیم ملی فوتبال کشورمان، در 
حالی که امکان تعیین سرنوشت خود را در اختیار داشت، در یک 
بازیی ضعیف و ضعف روحی، مغلوب بحرین شد و امکان صعود 
به جام جهانی ۲۰۰۲ را از دست داد. در پایان بازی، آنچه شاهد 

بودیم، دور افتخار بحرینی ها با پرچم عربستان در ورزشگاه بود!
ایران در آسیا تنهاست

بحرین تلاش می کند با انتخاب زمین بازی، شرایط را به نفع 
خود تغییر دهد. شیخ سلمان، رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا 
بحرینی است و باید بدانیم که آن ها از نظر ارتباطات و روابط 

پشت پرده، قوی تر از ما هستند. ایران در آسیا تنهاست و صندلی 
ایران در هیأت اجرایی  AFC بی مصرف است!

مهدی تاج، نایب رئیس ایرانی کنفدراسیون فوتبال آسیا، رئیس 
کمیته فوتسال و فوتبال ساحلی و عضو کمیته اجرایی، نشان 
داده که هیچ اثرگذاری ندارد و این مهم با حذف فوتبال ساحلی 
از جام جهانی روسیه و حتی انتخاب میزبانی بحرین به اثبات 

رسید.
حساب عراق از بحرین جداست

بازی با عراق همیشه سخت بوده، هست و خواهد بود؛ اما 
حساب عراق از بحرین جداست. بحرین در حال پیشرفت است 
و هیچ کشوری هم بدش نمی آید با حضور در جام جهانی در دنیا 

دیده شود.
رفتن به جام جهانی شانسی است که هر فوتبال دوستی را وادار 
می کند به شناخت بحرین، عراق و ... علاقه مند شود. اگر در 
ایران میزبانی می کردیم، عدالت اجرا می شد اما به دلیل تنهایی 
ما در آسیا و همچنین  ضعف فدراسیون پیشین، با وضعیت 

کنونی مواجه هستیم.
راحتی شکست  به  می توانیم  را  عراق  و  بحرین  تردید  بدون 
دهیم. مهم این است که ما در زمان رویارویی با بحرین و عراق در 

سطح بالایی از لحاظ روحی و روانی باشیم.
آنچه بیشتر از وضعیت آب وهوای بحرین سبب نگرانی شده، 
حاشیه سازی و شیطنت ها علیه تیم ملی است. تیم ملی ایران تا 
کنون ۶ بار در منامه با بحرین بازی کرده و حاصل آن ۲ تساوی و 

۴ باخت بوده که امیدواریم این طلسم شکسته شود.
نیز  ملی  تیم  اسبق  ملی پوش  دایی،  علی  زمینه  این  در 

بحرین،  که  است  معتقد  ورزشی،  روزنامه  یک  با  گفت وگو  در 
سخت ترین مسابقه تیم ملی ایران در این بازی ها خواهد بود. 
به  موفق  قبلی  دیدار  در  و  است  مسابقات  میزبان  تیم  »این 
شکست ایران شده است. حالا می خواهد به هرقیمت ممکن در 
کشور خود برابر تیم ما موفق شود و از این گروه صعود کند. باید 

خیلی مراقب بحرینی ها باشیم.«
اما با وجود این نگرانی، دایی نیز تاکید دارد که با توجه به 
»اگر  شد:  نگران  نباید  ایران،  بازیکنان  توانمندی  و  پتانسیل 
بخواهم درباره تیم ملی ایران صحبت کنم باید ابتدا به نیروی 
انسانی تیم ملی اشاره کنم. می توانید تک تک این بچه ها را از 
درون دروازه تا خط دفاع، هافبک و حمله ارزیابی کنید تا بدانید 
چه سرمایه عظیمی دراختیار داریم. حق این بچه ها صعود به 
جام جهانی است اما متأسفانه امروز صعود از گروه خودمان به 
دغدغه ای بزرگ تبدیل شده است... امیدوارم بچه های غیرتمند 

تیم ملی کشورمان داخل زمین با ارائه یک بازی قدرتمند، جواب 
حریف را داده و برنده از زمین خارج شوند... ما باید هر ۴ بازی 
خود برابر عراق، بحرین، کامبوج و هنگ کنگ را ببریم تا اینکه دل 
به قضا و قدر ببندیم. از این ۴ بازی فقط برد می خواهیم. هرچند 

کارآسانی درپیش نخواهیم داشت.«
محل و ساعت برگزاری بازی های تیم ملی

پنج شنبه ۱۳ خرداد:
ایران - هنگ کنگ/ ورزشگاه المحرق، ساعت ۱۷:۳۰

دوشنبه ۱۷ خرداد:
ایران - بحرین؛ ورزشگاه ملی بحرین، ساعت ۱۹:۳۰

جمعه ۲۱ خرداد:
کامبوج - ایران/ ورزشگاه خلیفه، ساعت ۱۷:۳۰

سه شنبه ۲۵ خرداد:
ایران - عراق/ ورزشگاه خلیفه، ساعت ۱۹:۳۰

مراقب شیطنت های غیرفوتبالی در بحرین باشیم؛

ایران در آسیا تنهاست 
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سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه گفت و گوهای وین را با وسواس ادامه 
می دهیم، گفت: در مذاکرات وین در هر سه کارگروه پیشرفت های قابل توجهی داشته 

است ولی موضوعات کلیدی باقی مانده است. 
»سعید خطیب زاده« صبح امروز در نشست خبری صبح دیروز خود با اصحاب رسانه، 
ضمن تسلیت سالروز رحلت بنیانگذار انقلاب اسلامی، به تحولات سیاست خارجی 
در یک هفته اخیر اشاره کرد و گفت: آغاز دور پنجم گفت گوهای ایران و اعضای 
برجام را در این هفته داشتیم که در سطح کارشناسی پیگیری می شود. همچنین 
سفر محمدجواد ظریف به جمهوری آذربایجان و ارمنستان را داشتیم. ضمن اینکه 

نخستین دور گفت گوهای حقوق بشری ایران و نیوزلند هم این هفته برگزار شد.
وی با اشاره به ارسال محموله اهدایی ۳۰۰ دستگاه اکسیژن ساز به هند و بازگشت 
دانشجویان ایرانی از این کشور اظهار داشت: علاوه بر این روز شنبه سفر وزیر دارایی 
عراق را به ایران داشتیم که با همتایان خود دیدار کردند. همچنین دیروز سفر معاون 
نخست وزیر جمهوری آذربایجان را داشتیم. امروز هم میزبان وزیر کشور تاجیکستان 

خواهیم بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اظهارات اولیانوف مبنی بر عدم تصمیم گیری 
برای آغاز دور ششم مذاکرات در وین تصریح کرد: من موضع ایران را در هفته های 
متوالی عرض کردم که با وسواس گفت وگوهای وین را ادامه می دهیم. هر دور قابلیت 
دور پایانی بودن را دارد و اساسا نباید تعجیل کنیم. مذاکرات در وین پیشرفت های 
خوب و قابل توجهی در هر سه کارگروه داشته، ولی موضوعات کلیدی باقی مانده 

است. این موضوعات هم باید با دقت صورت بگیرد.  
تهران بیشترین ارتباطات را با باکو و ایروان دارد 

خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره دستاوردهای سفر ظریف به باکو و ایروان 
خاطرنشان کرد: تحولات در مرزهای ایران و منطقه قفقاز از اهمیت زیادی برای 

جمهوری اسلامی برخوردار است و تمرکز این سفر هم بر پیگیری روند صلح بود.
وی ادامه داد: ایران همواره بیشترین ارتباط را به این پایتخت ها داشته و در سفر 
وزیر امور خارجه جزئیات تحولات مورد بحث قرار گرفته و همچنین مصوبات دوجانبه 

پیگیری شده است.
این دیپلمات ارشد درباره سفر معاون نخست وزیرعراق به ایران و علت عدم امضای 
تفاهم نامه ابراز داشت: این سفر متمرکز بر اسناد بالادستی بود. درخصوص ارتقای 
روابط دوجانبه و تسویه بدهی عراق به ایران مورد توجه قرار گرفت و اطمینان داده شد 
اگر عراق اقدامات مناسبت را در خصوص تعدیل بدهی انجام دهد، در ادامه مسیر 
مشکلی نخواهد بود. این سفر همچنین در ادامه سفر معاون اقتصادی وزیر امور 

خارجه به عراق صورت گرفته بود.
نامی جز نسل کشی برای تراژدی انسانی در تاریخ کانادا نمی توان گذاشت 

خطیب زاده درباره خبر انتقال ١٢۶ میلیون دلار از عراق به کواکس برای خرید 
واکسن بیان کرد: میزان بدهی عراق به ایران مشخص است و توافقاتی برای تسویه 

بدهی صورت گرفته که این مسئله هم مورد بررسی قرار گرفته است.
وی در پاسخ به سوالی درباره خبر پیدا شدن گور دسته جمعی کودکان بومی در 
کانادا یادآور شد: یک تراژدی بزرگ انسانی در تاریخ کانادا قرار دارد که نامی جز 
نسل کشی برای آن نمی توان گذاشت. جای تأسف است کشوری که خود را پشت 
نقاب بشردوستانه پنهان می کند، چنین فجایعی را در تاریخ خود دارد. مسئله بومیان 
ابراز  بومیان کانادا  با جامعه  تاریخ کانادا است و من  همچنان جزو موارد مهم در 

همدردی می کنم.
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی، دولت کانادا باید همیشه به یاد داشته باشد 
که هر زمان خواست ژست بشردوستانه بگیرد، اول این موارد را در کشور خودش پیاده 

کند.
آمریکا نفتی از ایران خریداری نکرده است 

وی درباره خبر رویترز مبنی بر خرید یک میلیون بشکه نفت ایران از سوی آمریکا 
عنوان کرد: جزییاتی ندارم، از زمان بیل کلینتون، رئیس جمهور اسبق آمریکا به خاطر 
قوانینی که گذاشتند، نفتی از ایران خریداری نشده است. شاید منظورشان موضوع 

دیگری باشد که الان جزییاتش ندارم و اظهارنظر خاصی نمی توانم بکنم.  
خبرنگاری درباره بازداشت یک گردشگر فرانسوی در ایران سوال کرد که سخنگوی 

دستگاه دیپلماسی پاسخ داد: من اطلاعی از جزئیات ندارم.
وی درباره برخی خبرها مبنی بر تلاش غرب برای طولانی کردن روند مذاکرات 
وین گفت: هیچ بن بستی در مذاکرات وین وجود ندارد و به بررسی مسائل کلیدی 
رسیده ایم. نه عجله ای برای توافق داریم و نه اجازه می دهیم مذاکرات دچار فرسایش 
شود. اگر گفت وگوها نیاز به تصمیماتی در تهران باشد، قطعا این موارد در پایتخت 
مطرح خواهد شد. آمریکا یک بار برای همیشه تصمیم بگیرد که آیا می خواهد میراث 

دولت قبلی را ادامه دهد یا خیر.
در حال رایزنی با عربستان درباره اعزام زائران به حج هستیم 

خطیب زاده درباره آخرین تحولات مربوط به گفت وگوهای ایران و عربستان اظهار 
داشت: هیچ گاه مرسوم نیست جزئیات مذاکرات پیش از حصول توافق در رسانه ها 
مطرح شود. گفت وگوها در فضای سازنده ای در حال پیشرفت است و امیدواریم که 

بتوانیم به نتیجه سازنده ای برسیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا برنامه ای برای اعزام زائران به حج امسال وجود دارد، 
تصریح کرد: در حال رایزنی در این موضوع هستیم و باید ببینیم نتیجه چه خواهد بود.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال 
که آیا آمریکا پذیرفته تحریم های ترامپ را بردارد، خاطرنشان کرد: موضع ایران این 
است که همه تحریم هایی که ترامپ علیه ایران اعمال کرده است، با هدف محروم 
کردن مردم ایران از مواهب برجام صورت گرفته و هدفمند هستند. ما نظرمان را قاطع 
و روشن بیان کرده ایم و در موضوعات کلیدی باید تصمیمات مهمی گرفته شود. ما 

براساس همان دستورالعملی که از روز اول داشتیم، مسیر را ادامه می دهیم.  
هشدار می دهم هیچ کسی اشتباه محاسباتی نکند

خطیب زاده درباره خبر منتشر شده مبنی بر اینکه دو ناو ایرانی به مقصد ونزوئلا در 
حال حرکت هستند و تهدیدهای آمریکا در این خصوص ابراز داشت: ایران همواره در 
آب های بین المللی حضور دارد و این حق را براساس حقوق بین الملل دارد و می تواند 
در آب های بین المللی حضور داشته باشد. هیچ کشوری نمی تواند به این حق تعدی 

کند.
وی اضافه کرد: هشدار می دهم که هیچ کسی اشتباه محاسباتی نکند. آنهایی که 

در خانه های شیشه ای نشستند، مراقب باشند.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تمهدیات وزارت امور خارجه برای برگزاری 
داخل  در  ستادی  خارجه  امور  وزارت  داشت:  ابراز  کشور  از  خارج  در  انتخابات 

وزارتخانه دارد که معاون کنسولی مسئولیت این ستاد را برعهده دارد. مسئولیت 
برگزاری انتخابات در خارج از کشور با وزارت امور خارجه است. دیروز هم نشستی 
سرکنسولگری ها  و  سفارتخانه ها  شد.  برگزار  خارجه  وزارت  در  خصوص  این  در 

دستورالعمل های لازم را گرفته اند.
گفت وگوهای وین هیچ ارتباطی به مسائلی از جمله زندانیان ندارد 

خطیب زاده درباره آخرین وضعیت گفت وگوها برای تبادل زندانی با آمریکایی ها 
و تکذیب آن بیان کرد: آنچه تکذیب می شود این است که گفت وگوهای وین هیچ 
ارتباطی به مسائلی از جمله زندانیان ندارد. برای جمهوری اسلامی آزادی اتباعی که 
به گروگان گرفته شده  و به ناحق و به بهانه های واهی در زندان های آمریکا هستند، 

اولویت است.
به گفته این دیپلمات ارشد، اگر آمریکا این موضوع انسانی را تسهیل کند، فضای 
بهتری برای گفت وگوها در وین ایجاد می کند. اگر شرایط فراهم شود ما ذره ای تردید 

نخواهیم کرد که اتباع خود را نجات دهیم.
وی همچنین درباره کشتی آزاد شده ایرانی توسط اندونزی یادآور شد: درباره کشتی 
توقیف شده ایران، بارها سفیر اندونزی در ایران به وزارت امور خارجه فراخوانده شد. 
در سفر وزیر امور خارجه به این کشور که همراه با پیام رئیس جمهور درخصوص ارتقای 
روابط دوجانبه بود،  در این زمینه هم گفت وگوهایی شد و شرایط و ابعاد آن مورد تبادل 

نظر دو طرف قرار گرفت.  
۹۹ درصد سند راهبردی همکاری های ایران و افغانستان آماده شده است 

به گفته خطیب زاده، البته دادگاه هم عمده اتهامات کشتی را وارد ندانست و بخشی 
را هم که پذیرفت، بخشی بود که دادگاه صالحه اندونزی نشان داد در بستر قضایی 
بی طرفانه این موضوع حل و فصل شده است. همه بدانند که ایران در خصوص 
دریانوردی و حقوق بین الملل بسیار دقیق است و این دقت و وسواس را در خصوص 

دوستانمان بیشتر داشتیم.
وی در پاسخ به سوالی درخصوص سفر معاون وزیر امور خارجه به کابل و آخرین 
تحولات سند جامع دو کشور عنوان کرد: آینده، صلح و ثبات در افغانستان تمرکز 
اصلی ما بوده است. ۹۹ درصد سند راهبردی همکاری های دو کشور مدت ها است 
که آماده شده و فقط یکی، دو موضوع است که دولت افغانستان تصمیم خود را اعلام 
نکرده است. ضمن اینکه سندهای راهبردی، سندهای این دولت و آن دولت نیستند.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی 
درباره انتخابات پیش رو در عراق و دستگیری یکی از سران الحشدالشعبی گفت: 
ابعاد روشن و چند لایه است. ما همواره همه  از  ایران و عراق تاریخی و پر  روابط 
را در داخل عراق دعوت کردیم که در چارچوب سازوکارهای عراقی به حل و فصل 

اختلافات خودشان بپردازند.  
لیست بلندبالایی از اقدامات مخرب آمریکا و متحدانش در منطقه وجود 

دارد
خطیب زده ادامه داد: قطعا درباره موضوعاتی که در داخل عراق است، اظهارنظر 
خاصی نمی کنیم و همیشه از همه توان خود استفاده کردیم که عراق هر روز بیش از 

پیش در حال ثبات، امنیت و آرامش قرار داشته باشد.
و  آمریکا  اینکه  اظهار داشت:  آمریکا  وزیر خزانه داری  اخیر  اظهارات  درباره  وی 
مقاماتش چه عنوان می کنند به خودشان مربوط است، ولی ما از حقوق ملت ایران 
کوتاه نخواهیم آمد. برجام نه بیشتر و نه کمتر باید عینا اجرا شود. درباره برجام جدید 

هم هیچ وقت گفت وگویی نبوده است و مذاکره جدیدی با آمریکا نداشتیم.
این دیپلمات ارشد درباره اظهارات وزیر امور خارجه آمریکا درباره تلاش این کشور 
برای تقویت و طولانی تر شدن برجام تصریح کرد: مقامات آمریکایی به جای اینکه 
سعی کنند دشمن قسم خورده برجام را راضی کنند، بهتر است به تعهدات خود ذیل 
قطعنامه ۲۲۳۱ و برجام برگردند. تنها انتخاب و راه حلی که بر روی میز وجود دارد، 
برجامی است که در سال ۲۰۱۵ امضا شده است و این بهترین چیزی است که دولت 

فعلی آمریکا می تواند به آن فکر کند.
خطیب زاده افزود: اگر قرار باشد موضوعات دیگری حتی درباره آن فکر هم شود، 
لیست بلندبالایی از اقدامات مخرب آمریکا و متحدانش در منطقه وجود دارد که اگر 

آمریکا آماده است درباره آنها گفت وگو کند، قطعا لیست اقداماتش فراوان است.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

 روزهای شلوغ نمایندگان در ستادهای نامزدهای اصولگرا ؛گفت و گوهای وین را با وسواس ادامه می دهیم 

بهارستان نشینان درسودای پاستور 

از میان ۵۹۲ داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، نام ۶ نماینده 
پارلمان نیز به چشم می خورد که در نهایت دو نفر آن ها برای ادامه رقابت های انتخاباتی از 
سوی شورای نگهبان احراز صلاحیت شدند. دو نفری که آمده بودند تا ۴ سال مطالبات 
موکلین خود را در ساختمان پارلمان دنبال کنند اما مسیر به نیمه نرسیده، هوای پاستور 

به سرشان زد. 
هر روز از تریبون مجلس به این و آن حمله می کنند که مردم مشکلات اقتصادی دارند و 
ما آمده ایم که چنان کنیم و چنین کنیم. آمده ایم مجلس را به راس امور بازگردانیم و ده ها 
وعده دیگری که به جامعه هدف کم تعداد خود می دهند، اما نگاهی دقیق تر به اخبار 
انتخابات نشان می دهد که بیش از بهارستان، حال و هوای پاستور به سرشان زده است؛ 
از دولت ۲۴ ساعته سخن می گویند، در حالی که امروز سرشان در ستادهای انتخابات 

ریاست جمهوری گرم شده و مشخص نیست برای مردم، وکیل چند ساعته هستند.
نمایندگانی که بهارستان و قانون گذاری، دیگر کمتر برای شان جذابیت دارد و یکی 
پس از دیگری، راهی ستاد های انتخاباتی کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری 
می شوند. از میان هفت کاندیدایی که مجوز حضور در ماراتن انتخابات را دریافت 
کرده اند، دو تن نماینده مجلس هستند؛ نخستین نفر امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
نماینده مشهد است که زهرا شیخی، نماینده مردم اصفهان را به عنوان رئیس ستاد خود 
منصوب کرد و نفر دوم، علیرضا زاکانی نماینده قم است که روح الله متفکرآزاد، نماینده 

مردم تبریز رئیس و مالک شریعتی نماینده مردم تهران سخنگوی ستاد او هستند.
همچنین علی نیکزاد نماینده مردم اردبیل که چند روز قبل موفق شد برای نایب 
رئیسی مجلس، اعتماد نمایندگان را جلب کند به عنوان رئیس ستاد کشور و احمد 
امیرآبادی فراهانی نماینده قم به عنوان رئیس ستاد اقشار رئیس فعلی قوه قضائیه 

فعالیت می کنند.
در کنار این اخبار، می توان به تشکیل »ستاد هم اندیشی نمایندگان در حمایت 
از رییسی« اشاره کرد که عصر روز شنبه ۲۵ اردیبهشت و ساعاتی پس از ثبت نام وی 
تشکیل شد. ستادی که می توان نام افرادی مانند محمدرضا میرتاج الدینی نماینده مردم 
تبریز، سید محمد موحد نماینده مردم کهگیلویه و بویر احمد، احمد حسین فلاحی 
نماینده مردم همدان و علی اکبر بسطامی نماینده مردم ایلام را در میان اعضای آن 

مشاهده کرد.
نکته دیگر مطرح شدن »طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری« از همان 
ابتدای شروع به کار مجلس است. موضوعی که نشان می دهد علی رغم شعارهای 
معیشتی فراوان و پر سروصدای نمایندگان این دوره از مجلس، »انتخابات« آن هم از نوع 

ریاست جمهوری دغدغه مهم و اولویت اصلی نمایندگان دوره یازدهم است.
کسانی که با آرای حداقلی در انتخاباتی با پایین ترین میزان مشارکت در ادوار پس 
از انقلاب بر کرسی سبز پارلمان تکیه زده اند و به نظر می رسد که بدشان هم نمی آید 
زمینه را برای روی کار آمدن دولتی با شرایط مشابه خود فراهم کنند؛ دولتی که محصول 

مشارکت پایین و منتخب اقلیت اما همراه و هم فکر بهارستان نشینان باشد.
حضور پرشمار نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ستادهای انتخاباتی و آینده نگری 
برای قرارگیری احتمالی در پست های وزارت یا چیدن پست ها در دولت آینده، آنجایی 
بیشتر به چشم می آید که رهبر معظم انقلاب در آخرین دیدار مجلسی ها با ایشان،  
نمایندگان را به پرهیز از تلاش برای رسیدن به منصب وزارت یا پست های اجرایی توصیه 
کردند که تلاش های یادشده، ادعای »ولایت مداری« مجلس نشینان را هم زیر سوال 

می برد.

 عباس سلیمی نمین از چهره های سیاسی اصولگرا با بیان 
اینکه اصلاح طلبان تلاش دارند مظلوم نمایی کنند و از این مظلوم 
نمایی برای جذب رأی استفاده خواهند کرد، اشاره می کند آنها 

قطعا شانس پیروزی دارند اگر معقول عمل کنند.
»رئیسی طیف وسیعی از اصولگرایان و احتمالا مهرعلیزاده 
طیف اصلاح طلبان را نمایندگی می کند.« این گزاره ای است که 
سلیمی نمین از چهره های سیاسی اصولگرا درباره رقابت اصلی 
کاندیداها عنوان می کند. او بر این باور است که اساسا با حضور 

رئیسی، نمی توان منتظر ایجاد قطبی در انتخابات بود .
سلیمی نمین در گفت و گو با  خبرآنلاین، کاندیدا نداشتن 
اصلاح طلبان را خلاف واقع می داند و می گوید: وقتی محمود 
زمانی قمی، رئیس ستاد مهرعلیزاده می شود چگونه می توان از 

نداشتن کاندیدا از سوی اصلاح طلبان سخن به میان آورد. 
بازی  درحال  طلبان  اصلاح  که  است  معتقد  نمین  سلیمی 

پنهانی هستند و هنوز شانس پیروزی دارند
او از شگفتی انتخابات ۱۴۰۰ در صورت رأی آوری رونمایی 
می کند و می گوید:  اگر شخصیتی مثل آقای همتی رأی بیاورد 

شگفتی خواهد شد.
اگر رئیس  را هم گفت که سعید جلیلی  این  نمین  سلیمی 

جمهور نشود به دنبال تشکیل دولت سایه می رود.
مشروح مصاحبه  با عباس سلیمی نمین از چهره های سیاسی 

اصولگرا را می خوانید؛ 
*آقای سلیمی نمین! پیش بینی شما از انتخابات ۱۴۰۰ 
با توجه به کاندیداهایی که انتخاب شدند چگونه است و 
اینکه رقابت اصلی را بین کدام یک از این کاندیداهای فعلی 

می دانید؟
پیش بینی من این است که رقابت پر شوری را خواهیم داشت 
و فکر می کنم رقابت بین آقایان رئیسی و مهرعلیزاده در نهایت 

شکل گیرد.
رقابت بین رئیسی و مهرعلیزاده است

*استدلال شما برای این پیش بینی چیست؟ برخی رقابت 
را مثلا بین محسن رضایی و رئیسی می بینند یا حتی همتی 

و رئیسی یا ...
چون آقای رئیسی طیف وسیعی از اصولگرایان را نمایندگی 
را  اصلاح طلبان  طیف  مهرعلیزاده  آقای  احتمالا  و  می کند 

نمایندگی می کند.
پیام حضور رئیس بنیاد باران در ستاد مهرعلیزاده

*ولی هنوز اصلاح طلبان اعلام حمایتی از هیچ کاندیدایی 
نکرده اند و از ابتدا هم گفته اند ما کاندیدایی نداریم.

این خلاف واقع است این اعلام کردن برای این است که مورد 
هجمه واقع نشوند. در عین حال تا حدودی هم می خواهند آرام 
و پنهان، کارشان را پیش ببرند وگرنه وقتی که )محمود زمانی 
قمی( رئیس بنیاد باران رئیس ستاد آقای مهرعلیزاده می شود، 

معنا دارد.
شورای نگهبان به اصلاح طلبان خدمت کرده است!

کار  پنهانی  دارند  اصلاح طلبان  کنید  می  تصور  *یعنی 
می کنند و ...

انتخاباتی  فعالیت  حال  در  پنهانی  صورت  به  اصلاح طلبان 
هستند تا از مظلومیتشان استفاده کنند. در واقع با این احساس 
که اصلاح طلبان در انتخابات حضور ندارند، رقابت را به درون 
اصولگرایان بکشانند و به بیانی، اصولگرایان را با هم درگیر کنند.  
آنها می خواهند این تلقی را در اصولگرایان ایجاد کنند که رقیب 
ندارند تا خودشان با خودشان درگیر شوند. همانطور که اشاره 
کردم می خواهند از مظلومیت شان استفاده کنند و بگویند ما 
کاندیدا نداریم، همه کاندیداهای ما را رد صلاحیت کردند در 
حالی که اصلا این گونه نیست یعنی اگر عملکرد شورای نگهبان 
در مورد اصلاح طلبان را ارزیابی کنیم در واقع شورای نگهبان یک 

خدمتی به اصلاح طلبان انجام داده است.
جامعه  در  نامطلوبی  بسیار  وضعیت  که  جهانگیری  آقای   
به  بزرگی  است خدمت  رد شده  ایشان  اینکه صلاحیت  دارد، 
اصلاح طلبان بوده چون خودشان نمی توانستند آقای جهانگیری 
به نفع  ارزیابی شورای نگهبان کاملا  بنابراین  را کنار بگذارند، 

اصلاح طلبان بوده است.
فضای انتخابات قطبی نخواهد شد

*با ترکیب کاندیداهای فعلی می توان در این انتخابات دو 
قطبی را متصور باشید؟ یا اینکه از نگاه شما فضا به سمت 

تک قطبی پیش می رود؟
تک قطبی که نداریم. به نظر من فضا اصلا قطبی نخواهد شد، 
چون آقای رئیسی شخصی بسیار اخلاقی است بنابراین با یک 
شخص اخلاقی فضا قطبی نخواهد شد. زمانی فضا قطبی می 
شود که کسی یا دو طرف اخلاقیات را کنار بگذارند و تلاش کنند 
که شرایط بسیار شکننده ای را با اظهارات و نسبتهای ناروا حاکم 

بسازند. من الان چنین فضایی را متصور نیستم.
به جز رئیسی شاید جلیلی رأی داشته باشد

*آقای سلیمی نمین! با توجه به اینکه کاندیداهایی که قبلا 
گفته می شد نقش کمکی را برای آقای رئیسی دارند الان 
مدعی شده اند در صحنه می مانند، ممکن است فضا را به 
سمت چند کاندیدا شدن اصولگرایان پیش ببرند یا در لحظه 

آخر ما شاهد استراتژی انصراف هستیم؟
هر دو این حالتها متصور است منتهی رای نخواهند داشت 
یعنی به صورت مستقل شاید آقای جلیلی مقداری رای قابل 
توجه داشته باشد وگرنه سایر کاندیدیداهای دیگر رای چندانی 
نخواهند داشت، حالا چه بخواهند بمانند و چه بخواهند ترجیح 
دهند که کنار روند که به نظر من تفاوت چندانی در وضعیتشان 

ندارد.
کاندیداهای غیررأی آور اگر عقل و درایت داشته باشند 

کنار می روند!
*با توجه به تجربه ای که شما در دوره های قبل دارید، به 
نظر شما این کاندیداهایی که خودشان هم می دانند که رای 
چندان زیادی ندارند، ممکن است در روزهای آخر خودشان 

کنار بروند یا خیر، می مانند؟
بله وقتی می بینند که در نظر سنجی ها وضعشان خوب نیست 
احتمال دارد کنار بروند، یعنی قطعا این میزان عقل و درایت از 

آنها، انتظار بسیار فوق العاده ای نیست.
مشارکت حداکثری شرط عقل است

*پیش بینی شما از مشارکت چیست؟ این ایده که برخی 
می گویند مشارکت به هر قیمتی مهم نیست را شما می 
پذیرید؟ اینکه می گویند مشروعیت نظام به مشارکت نیست 

یا مشارکت هیجانی ضروریت ندارد و... را شما می پذیرید؟
این بحث که مشروعیت، ارتباطی با مساله مشارکت حداکثری 
ندارد، بحث دیگری است، مثل این است که شما نمره قبولی را 
۱۰ قرار می دهید و بالاترین نمره هم ۲۰ است، اگر کسی بتواند 
۲۰ بگیرد بسیار خوب است اما اگر ۱۰ هم  بگیرد آن مشروعیت 
لازم را برای ارتقا به سطح بالاتر پیدا خواهد کرد. اینکه سخنگوی 
محترم شورای نگهبان گفتند با آراء حداقلی هم در مشروعیت 
تغییری ایجاد نمی شود سخن درستی است اما این بدین معنا 
است که مشارکت بالا می تواند بسیاری از مسائل ما را حل کند 
و یک دولت مقتدری را به وجود آورد و این اقتدار هم تهدیدات 
این شرط  کند،  منتفی می  را  بیرونی  تهدیدات  و هم  داخلی 
عقل است که ما تلاش کنیم مشارکت را به حداکثر برسانیم که 
یک مانوری از اقتدار  ملت ایران باشد و خود این نمایش اقتدار، 
طبیعتا بسیاری از مسائل را به خوبی رقم خواهد زد، بنابراین قطعا 

باید تلاش کرد که مشارکت حداکثری داشته باشیم.
رو شدن بازی پنهانی اصلاح طلبان موجب افزایش 

مشارکت می شود
*به نظر شما چند درصد مشارکت رخ می دهد؟

یک  یعنی  است  پذیرش  قابل  مشارکت  کنونی  شرایط  در 
مشارکت مناسبی است ولی به نظر من هنوز رقابتها به صورت 
جدی شروع نشده است و بسیاری از افراد هنوز تصمیم خودشان 
را در ارتباط با مشارکت اتخاذ نکرده اند، لذا من فکر می کنم اگر 
مناظره ها شروع شود این درصد به سرعت افزایش پیدا می کند 
و بسیاری تصمیم به مشارکت خواهند گرفت. ضمن اینکه،این 
بازی پنهان کاری اصلاح طلبان هم وقتی که رقابت انتخاباتی 
یا مناظرات جدی شود پایان پیدا می کند، طبیعتا فضا کاملا 

متفاوت خواهد شد و مشارکت افزایش پیدا می کند.
رئیسی پدیده است اما جلیلی نه

از اظهاراتتان، گفتید  *آقای سلیمی نمین! در قسمتی 
قطبی ایجاد نمی شود با توجه به اینکه آقای سعید جلیلی و 
ستادش رسما اعلام کردند که ما انصراف نمی دهیم و تا آخر 
می مانیم اینها چقدر می توانند قطب انتخاباتی را ایجاد کنند 

و مقابل آقای رئیسی قرار گیرند؟
با وجود آقای رئیسی، سعید جلیلی، موج چندانی نمی تواند 
ایجاد کند که مثلا یک قطب یا یک پدیده باشد. طبعا آقای سعید 
جلیلی پدیده نخواهد شد، آقای رئیسی می توانند یک پدیده 
باشند اما آقای جلیلی قادر نخواهند بود که یک پدیده باشند. 

ایشان یک عده طرفدارهای خاصی دارد که آن طرفداران خاص 
هم گرایش های مشخصی دارند و یک جمعیتی هستند که اگر 
آقای جلیلی نباشد آنها هم مانند اصولگرایان رای خواهند داد 
و اگر  جلیلی باشد به ایشان رای خواهند داد. درست است که 
تعداد رای طرفداران جلیلی، بیشتر از تعداد رأی سایر کاندیداهای 
اصولگرا  به غیر از آقای رئیسی است ولی آنگونه  نخواهد بود که 

تغییرات اساسی ایجاد کند.
جلیلی اهل سهم خواهی نیست اما...

* تلاش این روزهای سعید جلیلی را چگونه ارزیابی می 
کنید؟ برای معاون اولی تلاش می کند یا..

خیر، آقای جلیلی اهل سهم خواهی نیست ولی از یک طرف 
یک شخصیتی با یک عده طرفداران مشخص است.

جلیلی رئیس جمهور نشود، دولت سایه را تشکیل 
می دهد

*پس یعنی اگر رئیس جمهور نشود کلا کنار می رود و 
مجددا دولت سایه می شود؟

حتما همین طور است.
*یعنی حتما همین کار را می کند؟

حتما همین طور است.
*آن دولت روحانی بود که جلیلی، دولت سایه شد، برای 
آقای رئیسی یا هر اصولگرایی به نظر شما می شود دولت 

سایه تشکیل شود یا خیر؟
دولت سایه، آن هم به عنوان رقیب نمی شود  ولی می تواند 
درباره مسائل جاری جامعه به صورت مستقل کار کند یعنی او 
در ارتباط با مسائل مختلفی که مبتلابه دولتها است کار خودش 
را ادامه خواهد داد که حالا چه آقای رئیسی باشد یا شخصیت 
دیگری در این مسند قرار داشته باشد.، او کار خودش را در ارتباط 

با بررسی مسائل جاری جامعه و مسائل نظری ادامه خواهد داد.
آرزوهای  میلیونی   ۵۰۰ وام  و  تومانی  هزار   ۴۵۰ یارانه های 

کاندیداها است نه واقعیت!
*آقای سلیمی نمین! اینکه برخی از کاندیداها  یکسری 
وعده ها می دهند، مثلا یارانه ۴۵۰ هزار تومانی آقای رضایی 
یا وام ۵۰۰ میلیونی. به نظر شما این وعده ها نگران کننده 
است یا شما به این قضیه و به این کاندیداها امیدوار شده اید؟
یقینا آن اندازه ناپختگی ندارم که به این وعده ها امیدوار باشم، 
اما دیگر اینها بحثهای انتخاباتی است که ارزیابی هایی خودشان 
دارند نه این که در سطح کلان به موضوع نگاه کنند و منابع عموم 

را احصاء کنند، اینها آرزوهایی است که بعضا بیان می کنند.
همتی اگر رأی بیاورد شگفتی خواهد شد

*به نظر شما ما می توانیم منتظر یک شگفتی در انتخابات 
باشیم یا خیر؟

را  تجربیات گذشته  ما  اتفاق رخ دهد.  این  همواره می تواند 
داشته ایم  از این رو عکس العملهای مردم یا حضور مردم در دقایق 
آخر می تواند به گونه ای باشد که صحنه رقابتها را غیر قابل پیش 

بینی کند.
*به نظر شما از بین این کاندیداها کدام یک از آنها اگر رئیس 

جمهور شود شگفتی رخ می دهد؟ 
شگفتی  بیاورد  رأی  همتی  آقای  مثل  شخصیتی  اگر  طبعا 

خواهد شد.
اصلاح طلبان شانس پیروزی دارند اگر....

*از نظر شما اصلاح طلبان از الان حذف شده اند یا با توجه 
به آن فعالیت پنهانی که گفتید می توانند ورق را به نفع 

خودشان برگردانند؟ 
این احتمال است و بستگی به عملکرد معقول و تلاش آنها برای 
اقناع پایگاه رایشان و برخی از دیدگاه های غیر سیاسی دارد که 

بتوانند نظر آنها را به طرف خودشان جلب کنند.
*پس می گویید آنها همچنان این شانس را دارند؟

بله قطعا دارند.

عباس سلیمی نمین :

اصلاح طلبان اگر معقول عمل کنند شانس پیروزی دارند
رقابت بین رئیسی و مهرعلیزاده است
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 وعده های عجیب انتخاباتی!
تکذیب ریاست تهیه کننده گاندو بر ستاد هنرمندان رییسی

 سخنگوی شورای هماهنگی ستادهای مردمی سید ابراهیم رییسی اخبار منتشر شده درباره ریاست تهیه کننده گاندو 
بر ستاد هنرمندان وی را فاقد اعتبار خواند و این خبر را تکذیب کرد. مهدی دوستی در اولین اظهار نظر خود  پس از انتصاب 
به این سمت، افزود: آنچنان که حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رییسی در روز ثبت نام مطرح کردند، ایشان در ایام 
انتخابات برنامه ای برای تاسیس ستاد انتخاباتی نداشته و بر همین اساس اخبار مربوط به انتصابات در ستادهای ایشان 
فاقد اعتبار است.وی اضافه کرد: بنابراین انتصاب »مجتبی امینی« تهیه کننده سریال گاندو هم بر ستاد هنرمندان این 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری تکذیب می شود.هفتم خرداد برخی رسانه ها مجتبی امینی تهیه کننده تلویزیون و دبیر 
جشنواره چلچراغ را به عنوان رئیس ستاد انتخاباتی هنرمندان رییسی معرفی کردند.وی تهیه کننده سریال گاندو است که 

با محتوای امنیتی در ایام نوروز روی آنتن رفت.

رئیس ستاد انتخابات: از خبرگزاری فارس شکایت کرده ایم
 رئیس ستاد انتخابات کشور در رادیو انتخابات گفت: بعد از اعلام اسامی ۷ نفر تائید صلاحیت شده در انتخابات ریاست 
جمهوری توسط خبرگزاری فارس، از این خبرگزاری شکایت کردیم و مسئولان این خبرگزاری باید بگویند این اطلاعات 
را از کجا آورده اند. عرف درباره دلیل حساسیت این موضوع تصریح کرد: علت حساسیت این است که در مرحله نهایی 
حساسیت بالاتر است و باید اقدامات لازم را انجام دهیم. باید ساز و کار حقوقی و قانونی لازم برای این نوع مسائل در نظر 
گرفته شود تا شاهد این اتفاقات نباشیم.رئیس ستاد انتخابات کشور بیان کرد: این اعلان ها می تواند تنش زا باشد و جزو 

خط قرمز های ما است و با آنها برخورد می شود.

توصیه جدید علی مطهری به شورای نگهبان
علی مطهری در توئیتی خطاب به سخنگوی شورای نگهبان نوشت: بهتر است شورای نگهبان فقط کسانی را رد کند که 
عدم صلاحیت آنها برای او احراز شده است.علی مطهری نماینده ادوار مجلس در توئیتی با اشاره به اظهارات سخنگوی 
شورای نگهبان نوشت؛ آقای کدخدایی گفته است عدم احراز صلاحیت برخی افراد به معنی بی صلاحیتی آنان نیست. 
می گویم پس بهتر است شورای نگهبان فقط کسانی را رد کند که عدم صلاحیت آنها برای او احراز شده است.بقیه کار را به 

عهده مردم بگذارد. در این صورت مردم از حضور برخی شخصیت های ملی محروم نمی شوند.
 

نامه مهرعلیزاده به بهزاد نبوی 
محسن مهرعلیزاده، کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری، در نامه ای به بهزاد نبوی رییس جبهه اصلاحات خواستار 
ارائه برنامه هایش در جلسه مجمع عمومی جبهه اصلاحات شد. آذر منصوری سخنگوی جبهه اصلاحات ایران درباره نامه 
محسن مهرعلیزاده به بهزاد نبوی در زمینه اعلام برنامه ها به این جبهه در کلاب هاوس گفت: در هیچ یک از جلسات جبهه 
اصلاحات از جمله جلسه دیروز چنین بحثی مطرح نشده است و باید ببینیم این درخواست چه می شود چه موضعی را 
مجمع عمومی می گیرد. این یک بحث است که به عنوان سخنگو نمی توانم چیزی بگویم و آخرین موضع همانی است که 

در کانال جبهه اعلام شده است.

رئیسی اموالش را اعلام کرد
ابراهیم رئیسی با اعلام لیست اموالش تصرح کرد که فرزندانم دانشجو و ساکن تهران هستند.این داوطلب انتخابات 
ریاست جمهووری اعلام کرد:منزل من ۱۴۰ متر است و خودروی شخصی ندارم ولی همسرم یک خودروی ایرانی دارد.دو 
فرزند دختر دارم؛ یکی دوره دکتری جامعه شناسی دانشگاه تهران و دیگری لیسانس فیزیک دانشگاه شریف و ارشد علوم 

قران و حدیث.هر دو دخترم در تهران ازدواج کردند و مشغول تحصیل و زندگی هستند.
 

شروع سفرهای استانی آیت الله رئیسی از قم 
حجت الاسلام علیرضا تکیه ای رئیس شورای هماهنگی ستادهای مردمی آیت الله رئیسی با اشاره به برنامه سفرهای 
استانی این کاندیدای ریاست جمهوری گفت: تا کنون ستاد ملی مقابله با کرونا اجازه سفرهای استانی به هیچ یک از 
نامزدهای انتخابات نداده است اما در صورتی که این مجوز صادر شود نخستین مقصد سفرهای استانی آیت الله رئیسی 

از قم خواهد بود. 

روز و ساعت مناظره ها قطعی و بدون تغییر است
 محمدحسین رنجبران مدیرکل روابط عمومی صدا و سیما در پاسخ به ایرنا درباره شائبه تغییر روز و ساعت پخش 
مناظره های کاندیداهای سیزدهمین دوره انخابات ریاست جمهوری به دلیل پخش بازی های تیم میلی فوتبال ایران تاکید 

کرد: در برنامه  ریزی ها به تمامی جوانب فکر کردیم و روز و ساعت مناظره ها قطعی و بدون تغییر است. 

آغاز تزریق واکسن ایرانی کرونا از هفته آینده 
وزیر بهداشت با اشاره به اینکه سالم ترین و بی خطرترین واکسن بومی کرونا را در اختیار داریم، گفت: تزریق واکسن 
ایرانی کرونا به مردم از هفته آینده آغاز می شود. نمکی با اشاره به اینکه میزان مرگ و میر در پیک چهارم باید چهار برابر 
پیک سوم می بود که به نصف رسید و دستاورد بزرگی است، اضافه کرد: این به عنوان یک روش ابتکاری جمهوری اسلامی 

به دنیا گزارش می شود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 3۱ کیلو تریاک دربار پرتقال 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۳۱ کیلو تریاک در بازرسی از یک دستگاه نیسان حامل 

پرتقال خبر داد.
سرهنگ اسماعیلی با اعلام این خبر گفت: یک دستگاه نیسان حامل پرتقال و لیمو، از استان یزد به 
اصفهان بود که خودروی مذکور در محور مواصلاتی قم شناسایی و متوقف شد که از بازرسی به عمل 

آمده ۳۱ کیلو و ۶۲۰ گرم تریاک در قالب ۷۵ بطری نوشابه ای کوچک کشف و ضبط شد.  
جانشین فرمانده انتظامی استان افزود: متهم به همراه پرونده  برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی شد.
دستگیری خرده فروشان مواد مخدر و معتادان متجاهر 

وی همچنین از اجرای طرح شناسایی و دستگیری خرده فروشان و معتادان متجاهر در قم خبر داد 
و گفت: در این راستا ۲۱ منزل مورد بازرسی قرارگرفته و ۳۰ نفر از خرده فروشان موادمخدر و ۳۴ نفر از 

معتادین دستگیر شدند.
سرهنگ اسماعیلی گفت: در اجرای طرح پاکسازی نقاط آلوده و دستگیری خرده فروشان مواد 
مخدر در قم، پلیس مبارزه با مواد مخدر با همکاری فرماندهی انتظامی شهرستان، نسبت به شناسایی 

و دستگیری این افراد اقدام کردند.
وی افزود: در این طرح که به صورت گسترده و با هماهنگی مقام قضائی استان انجام شد، ۲۱ منزل 
شناسایی و ۳۰ نفر از خرده فروشان موادمخدر و ۳۴ نفر از معتادین شناسایی، دستگیر و مقادیری 

تریاک، هروئین، حشیش و شیشه کشف شد.
جانشین فرمانده انتظامی قم گفت: متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 6 دستگاه کولرگازی قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: با توقیف یک دستگاه خودرو سمند، ۶ دستگاه 

کولرگازی ۱۲ هزار قاچاق کشف شد. 
سرهنگ  فرزاد عسگری اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان حین انجام مأموریت در موقعیت 

بلوار شهید خدا کرم یک دستگاه خودرو سمند را به ظن قاچاق توقیف کردند.
وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودرو مذکور، ۶ دستگاه کولرگازی ۱۲ هزار فاقد مجوز و قاچاق 

کشف شد.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم ارزش محموله مذکور را برابر نظر کارشناسان بیش از 
۵۰۰ میلیون ریال دانست و گفت: در نهایت متهم دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

جریمه میلیاردی قاچاقچی لوازم آشپزخانه 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از جریمه میلیاردی قاچاقچی لوازم آشپزخانه خبرداد.

مهدی ریاضی درخصوص جزییات این خبر اظهارداشت : مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای 
 ـتهران به یک دستگاه خودروی سواری پژو مظنون و در بازرسی از آن  عبوری در موقعیت عوارضی قم 
مقادیر قابل توجهی لوازم آشپزخانه به ارزش ۴۳۴,۷۴۷,۲۰۳ ریال به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب 

جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات 
آخرین  اخذ  و  اظهارات  استماع  متهم،  احضار  ضمن  قم،  حکومتی  تعزیرات  ارز  و  کالا  قاچاق 
دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و 
مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، با احتساب جزای 
نقدی بدل از ضبط خودرو، جمعاً به پرداخت مبلغ ۱,۲۹۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال جزای نقدی در حق 

دولت محکوم نمود.
وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون کلیه محمولهِ مکشوفه توسط مرجع کاشف، تحویل 

اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان گردید.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

عبور تزریق واکسن کرونا در استان 
قم از مرز ۴6 هزار دوز 

روزانه  گزارش های  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
کارشناسان این معاونت نشان می دهد که تا کنون بالغ بر ۴۶ هزار دوز واکسن 

کووید ۱۹ در استان قم تزریق شده است.
دکتر سیامک محبی در گفت و گویی اظهار کرد: برنامه واکسیناسیون علیه 
کووید ۱۹ در استان قم از بهمن ماه ۹۹ با تزریق واکسن به کادر درمان آغاز 

شد، که تا کنون چهل و شش هزار و ۹۵ نفر واکسینه شده اند.
وی، با عنوان این مطلب که واکسیناسیون در استان قم طبق سند ملی و 
ابلاغی وزارت بهداشت صورت می گیرد افزود: بر اساس این سند سالمندان و 
گروه  های پرخطر برابر ابتلا به کرونا جزو نخستین گروه  هایی هستند که باید 

واکسن کرونا را تزریق کنند.
به گفته معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم تاکنون ۵۲ درصد از 

سالمندان بالای ۷۰ سال در قم واکسن کرونا را دریافت کرده اند.
محبی با اشاره به راه اندازی پایگاه خودرویی واکسیناسیون در قم تصریح 
کرد: هدف تسریع روند واکسیناسیون و افزایش کیفیت ارائه خدمات به گروه 
سنی ۷۰ سال به بالا است که همه  روزه این پایگاه که در بلوار شهید سلیمانی 

واقع شده از ساعت ۱۷ الی ۲۱ پذیرای مراجعان است.
محبی خاطرنشان کرد: بخشی از افراد بالای ۸۰ سال به دلیل عدم مراجعه 
به مراکز هنوز واکسیناسیون نشده  اند که سهمیه آن  ها محفوظ مانده اما 
تاکید می کنیم هر چه زودتر به یکی از مراکز واکسیناسیون جهت دریافت 
واکسن مراجعه کنند، ضمن اینکه در حال حاضر فرایند واکسیناسیون در قم 
شامل گروه سنی ۷۰ سال به بالا است و زمان واکسیناسیون سایر گروه  های 

سنی نیز اعلام خواهد شد.
 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای 
اسلامی شهر قم :

تردیدی درضرورت تکمیل  پروژه 
های نیمه تمام  وجود ندارد

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به این شش لایحه ارائه شده گفت : برای این شش لایحه 
مانند لایحه اخذ مجوّز تکمیل ساختمان شهرداری منطقه دو، منطقه سه و 
همچنین تکمیل یک سالن ورزشی، حدود ۶۰ میلیارد تومان افزایش ردیف 

پیشنهاد شده است که محل تأمین آن ها باید مشخص و واضح باشد.
مجید اخوان  روز دوشنبه در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم  
افزود: البته برخی اعضای شورای اسلامی شهر بر این باور بودند که می توان 
محل تأمین این بودجه را تا نیمه سال به تأخیر انداخت، اما باید گفت بررسی 
منطقی اقتضا می کند تا حتما محل تأمین در لوایح پیشنهاد شود و آن را به 

آینده موکول نکنند.
وی اضافه کرد: هیچ تردیدی در ضرورت تکمیل این پروژه ها وجود ندارد، 
اما در عین حال و با توجه به این که حدود ۲۰۰ میلیارد تومان از بودجه سال 
جاری شهرداری قم نیز از محل بند واو قابل وصول نیست، لازم است تا محل 

تأمین این اصلاحیه ها مشخص شود.
اخوان ادامه داد: بنابراین باید گفت تصویب این گونه لوایح بدون در نظر 
گرفتن منبع مشخص، منطقی نیست و اگر هم این لوایح مورد تأیید شورای 

اسلامی شهر قرار گیرد، از سوی هیئت انطباق رد خواهد شد.
و اما در ادامه این نشست، معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم در 
سخنانی با بیان این که لایحه هایی از این دست همچنان به شورای اسلامی 
شهر ارجاع خواهد شد خاطر نشان کرد: باید گفت مدیریت شهری در این 
موضوع دچار یک دوگانگی شده است، یعنی از طرفی باید کارها به اتمام 
برسد و آن را به مردم تقدیم کنیم و از طرف دیگر برخی مطرح می کنند که 

ظرفیت بودجه ای وجود ندارد.
محسن رنجبر در ادامه افزود: بودجه سال ۱۴۰۰ شهرداری قم در عددی 
حدود ۳ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان به شورای شهر تقدیم شد، اما فرآیندهای 
رسیدگی به آن جا رسید که این عدد کاهش یابد و اکنون با پروژه هایی مواجه 
هستیم که در حال نهایی شدن است و امکان توقف آن ها وجود ندارد، اما در 

عین حال ردیف بودجه ای پیشنهادی برای آن ها دیده نمی شود.
 

معاون فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم :

۵۰ درصد تجهیزات رادیویی مترو قم 
وارد کارگاه شد 

معاون فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم با اشاره به آخرین وضعیت 
نصب تجهیزات رادیویی در فاز نخست خط یک قطار شهری گفت: نیمی از 

تجهیزات تأمین و در حال نصب و مابقی نیز به زودی وارد کارگاه می شود.
داریوش زارع اظهار داشت: تجهیزات رادیویی در مترو به منظور ایجاد ارتباط 
میان پرسنل، مسئول ایستگاه، مرکز فرمان و راهبرها نصب و یکی از نقاط مهم 

تأثیرگذار به شمار می رود.
نشتی،  کابل  بی سیم ها،  شامل  رادیویی  سامانه های  اینکه  بیان  با  وی 
تکرارکننده ها، هسته شبکه یا BTS است، افزود: کل خط دو BTS نیاز دارد 

که پیش پرداخت آن تأمین شده و در حال ساخت است.
معاون فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم تصریح کرد: به طور تقریبی 
بی سیم ها،  شامل  قم  مترو  رادیویی  شبکه  موردنیاز  تجهیزات  درصد   ۵۰
تکرارکننده)ریپیترها(، کابل نشتی و بی تی اس ها تأمین و بخش زیادی از آن 

وارد کارگاه شده است.
زارع با تأکید بر اینکه در موضوع ساخت BTS ، پرداخت به شرکت سازنده 
اروپایی انجام شده و ساخت آن در دست اقدام است که امیدواریم در کمترین 

زمان ممکن وارد شود، گفت: اولویت با تکمیل فاز نخست خط یک است.

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

اجرای طرح آشکارسازی سرعت گیرهای 
معابر در سطح مناطق شهری 

طرح  اجرای  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  سرپرست 
آشکارسازی سرعت گیرهای معابر در سطح مناطق شهری با هدف پشتیبانی 

از راننده، افزایش ایمنی معابر و بهبود وضعیت حمل ونقل خبر داد.
را  آشکارسازی  طرح های  و  مؤثر  و  واضح  علائم  اجرای  طالبی  قاسم 
ازجمله ضرورت های مهندسی معابر به منظور بهره وری مناسب و افزایش 
ایمنی رانندگان دانست و اظهار داشت: این طرح بخشی از طرح های 
پشتیبان رانندگی است که با جلب توجه به حضور علائم و موانع ترافیکی 
رانندگی  در  ایمنی  افزایش  سبب  لازم،  اطلاعات  و  هشدارها  ارائه  در 

می گردد.
سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: بخش عمده ای 
از وظیفه کنترل و هدایت وسایل نقلیه در خیابان ها و جاده ها توسط علائم 
ترافیکی انجام می شود که در این طرح آشکارسازی سرعت گیرها در حال 

اجراست.
وی اندازه، نوع رنگ و شکل هندسی این طرح را مطابق با قوانین و ضوابط 
مرتبط با ایمنی معابر شهری عنوان کرد و ابراز کرد: در این طرح از نقوش 
مثلثی شکل که در آستانه ای مناسب نسبت به دید راننده بوده با استفاده 
از رنگ های ترافیکی که هم در شب و روز به خوبی قابل مشاهده هستند 

استفاده شده است.
طالبی مدیریت ساده و مؤثر ترافیک با استفاده از طرح های کارشناسی 
مطابق با آئین نامه های مهندسی ترافیک را بهترین راه حل کنترل سرعت و 

افزایش ایمنی معابر عنوان کرد.

و  مشکلات  از  بودن  مطلع  گفت:  قم  استاندار 
دغدغه های همشهریان در سطح جامعه از طریق 
و  صنایع  از  بازرسی  تلفنی،  حضوری،  گفتگو های 

پروژه های عمرانی از سبک های مدیریتی است.
بهرام سرمست پس از پاسخگویی تلفنی در این 
از  بودن  مطلع  اظهارداشت:  وگویی  مرکزدرگفت 
مشکلات و دغدغه های همشهریان در سطح جامعه 
از  بازرسی  تلفنی،  حضوری،  گفتگو های  طریق  از 
صنایع و پروژه های عمرانی از سبک های مدیریتی 
است که تلاش داریم با همکاری دستگاه های دولتی 
و اجرای استان مشکلات موجود در سطح شهر را 

حل کنیم.
کمبود  باشهرداری،  مردم  مشکلات  سرمست 
امکانات در بخش ها، پیگیری پروژه های عمرانی در 
روستا ها و مشکلات معیشتی همشهریان را از جمله 
مشکلاتی دانست که در تماس های تلفنی عنوان 

شده است.
وی گفت با ثبت گزارش مشکلات همشهریان در 
سامانه سامد، پیگیری از طریق ارگان های مربوطه 
روسای  و  می شود  انجام  هفته  یک  مدت  ظرف 
دستگاه ها موظف به پیگیری و ساماندهی آن و ارائه 

گزارش به استانداری هستند.
لزوم توسعه زیرساخت های ورزش همگانی 

سرمست همچنین  پیش از ظهر دوشنبه در دیدار 
با علیرضا نجاتی ورزشکار پاراالمپیکی رشته کشتی 
رشته  قمی  ورزشکار  گلستانی  حسین  و  فرنگی 
والیبال نشسته، کسب سهمیه بازی های المپیک و 
پاراالمپیک ۲۰۲۱ توکیو ژاپن توسط این دو ورزشکار 

قمی را تبریک گفت و افزود: سرمایه گذاری در حوزه 
ورزش قهرمانی، دارای تأثیرات بلندمدت است و با 
توسعه زیرساخت ورزش همگانی می توانیم، جایگاه 

استان را در این زمینه بهبودی بخشیم.
ناپذیر  به جدایی  اشاره  با  استاندار قم همچنین 
بودن فرهنگ از ورزش گفت: توجه ویژه به اعتلای 
پهلوانی ضروری  افزایش فرهنگ  و  اخلاق ورزشی 
عنوان  به  جامعه  در  باید  ورزشی  قهرمانان  است؛ 
الگوهای رفتاری معرفی شوند و مسیر ورزشی آنها نیز 

در سال ها و نسل های بعدی دنبال گردد.
وی در پایان ضمن تقدیم لوح سپاس و قدردانی 
از شایستگی ها و زحمات این دو ورزشکار قم، لوح 
سپاس محمد محمدنژاد ورزشکار پاراالمپیکی رشته 
بسکتبال با ویلچر قم را به محمد پیروزمنش رئیس 

هیئت ورزشی جانبازان و معلولین اهدا کرد.
فعالیت جهاد دانشگاهی مهم و اثرگذاراست 

سرمست همچنین در دیدار با دکتر محمد حیدری 
رئیس جهاددانشگاهی و معاونین این نهاد انقلابی در 
استان، هماهنگی تمام دستگاه های استان را برای 
حل مشکلات مردم ضروری دانست و گفت: اگر روند 
ارائه خدمت به مردم جایی نقصی وجود دارد انعکاس 
مناسب به مدیریت استان انجام گیرد تا با همکاری و 

همراهی همه دستگاه ها مشکلات حل شود.
و  مهم  را  دانشگاهی  جهاد  فعالیت  قم  استاندار 
جهاد  داریم  انتظار  افزود:  و  کرد  توصیف  اثرگذار 
دانشگاهی همیشه حضوری فعال در همه عرصه ها 
به خصوص حوزه اجتماعی و اقتصادی در استان 

داشته باشد.

دلیل  به  دانشگاهی  جهاد  افزود:  سرمست 
ما  برای  است،  فرهنگی  و  علمی  نهاد  یک  اینکه 
نقش محوری دارد و باید در حوزه امور اجتماعی، 
آسیب های اجتماعی، و برنامه های اقتصادی فعالانه 

نقش خود را ایفا نماید.
استاندار قم همچنین ضمن استقبال از برگزاری 
لزوم  بر  کشور  دانشگاهی  جهاد  رئیس  با  جلسه 
جهاد  همکاری  با  استان  مسائل  و  مشکلات  حل 

دانشگاهی در کشور تأکید کرد.
کارآفرینی  تسهیلات  ارائه  خصوص  در  سرمست 
مأموریت  و  نقش  به  باتوجه  گفت:  نیز  استان  در 
جامع  نقشه  در  دانشگاهی  جهاد  به  شده  ارائه 
آموزش های تخصصی  ارائه  در حوزه  علمی کشور 
و مهارتی و فعالیت های شاخص این نهاد انقلابی، 
گواهینامه های مهارتی جهاد دانشگاهی می تواند 
وام های  دریافت  برای  صلاحیت  احراز  جهت 

کارآفرینی در استان مورد استفاده قرار گیرد.

استاندار قم  تاکید کرد:

ضرورت ارتباط مستقیم مدیران با مردم برای بررسی مشکلات 

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  اداره کل  سرپرست 
هزار  هفت  کنون  تا  گفت:  قم  استان  صنایع دستی 
شی  تاریخی از تپه های  باستانی قم کشف و در مخزن 
نگهداری می شود که قدمت برخی از این آثار بیش از 

هفت هزار سال است. 
علیرضا ارجمندی افزود: این آثار تاریخی در تپه های 
قلی دوریش  و  خاوه  یوسف خان  تپه  قمرود،  تاریخی 
جمکران کشف شده است. وی اظهار داشت: اشیاء 
تاریخی کشف شده در مخزن نگهداری می شود که 
در صورت تکمیل مخزن امن مدرن و پیشرفته، اشیا 
برای نگهداری بهتر به آن مکان منتقل می شود. وی 
با بیش از هفت هزار سال  تپه تاریخی قلی درویش 
را سرمایه ای مهم برای قم دانست و ادامه داد: برای 
 ۵۰۰ و  میلیارد   ۲ قلی درویش  سایت موزه  ساخت 
میلیون ریال از اعتبارات ملی هزینه شده و هم اکنون 

یافته های باستان شناسی از این تپه، قدمت شهر قم را 
به هفت هزار پیش عقب برده است. ارجمندی با اشاره 
به آخرین کاوش های انجام شده در تپه های تاریخی 
قم گفت: در تپه های  استانی قمرود، تپه یوسف خان 
حال  در  کاوش هایی  جمکران  قلی دوریش  و  خاوه 
انجام است که در صورت پایان آن بی تردید بر اهمیت 
تاریخی شهر قم افزوده خواهد شد. وی با بیان اینکه 
ظرفیت های تاریخی و باستانی قم به خوبی معرفی 
به  بار  نخستین  قلی درویش  تپه  گفت:  نشده است 
وسیله یک باستان شناس آلمانی در سال ۱۳۸۰ کشف 
و سپس در فهرست آثار ملی به ثبت رسید که کشف این 
تپه، گوشه ای از غنای تاریخی این منطقه را به نمایش 
درآورد. کاوش های قلی درویش به وضوح نشان داد که 
منطقه قم در پایان عصر برنز و آغاز عصر آهن در حدود 
سه هزار و ۵۰۰ سال پیش یکی از مراکز مهم فرهنگی 

استقرارهای این دوره در حوزه فرهنگی فلات مرکزی 
ایران محسوب می شده است.. وسعت محوطه بیش 
از ۱۰۰ هکتار بوده که امروزه حدود ۳۰ هکتار آن، به 
ارتفاع محوطه در  شکل مسطح برجای مانده است. 
ابتدا حدود ۲۰ متر در ضلع جنوبی و ۱۰ متر در ضلع 
شمالی بوده که اکنون فقط پنج متر از ضخامت لایه 
های فرهنگی ، استقراری محوطه در بخش جنوب 
شرقی بالاتر از سطح زمین های اطراف بر جای مانده 
است.کاوش های باستان شناسی در تپه تاریخی قلی 
درویش نشانگر نشیمنگاهی در منطقه قم مربوط به 

هزاره چهارم پیش از میلاد است.
تاکنون هفت فصل کاوش در محوطه قلی درویش 
صورت گرفته و در این کاوش ها از متخصصان علوم 
مختلف چون استخوان شناس، گیاه شناس، زمین 

شناس و نقشه بردار استفاده شده است.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی استان قم اعلام کرد:

 کشف هفت هزار شی تاریخی از تپه های باستانی

شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  جاری  طرح  از  انتقاد  با  نژاد  سقائیان 
اسلامی، آن را در راستای شبه دولتی کردن شهرداری ها تحلیل کرد. 

شهردارقم با بیان این که بروکراسی اداری نباید مانع پیشرفت پروژه های شهری 
شود گفت: پُر شدن صورت وضعیت برخی پروژه های شهری بیانگر آن است که 

این پروژه ها نیاز به تزریق پول و اعتبار دارند.
سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه در نشست رسمی و علنی  شورای اسلامی 
شهر قم اظهارداشت :ارائه برخی لوایح اصلاحیه در بودجه سال ۱۴۰۰ از سوی 
شهرداری به شورای اسلامی شهر به معنای پیگیری بودجه جاری نیست، بلکه 
به این معناست که شهرداری قم در یک دوگانگی برای ادامه و یا توقف برخی 

پروژه های نیمه تمام مدیریت شهری به سر می بَرَد.
شهردار قم با تصریح بر این که درآمد شهرداری ها قطره چکانی است عنوان کرد: 
تفاوت مدیریت دولتی و مدیریت شهری در آن است که مدیریت شهری باید در یک 
قالب دینامیکی و پویا نسبت به تصمیم گیری برای پروژه های شهری اقدام کند، 
بنابراین بروکراسی اداری مرسوم نباید مانع پیشرفت پروژه های شهری باشد و نباید 

خود را در این بوروکراسی گیر بندازیم.
اتمام پروژه های نیمه تمام مدیریت شهری در ۶ماه نخست امسال

برای  اعضای شورای اسلامی شهر  برخی  پیشنهاد  به  اشاره  با  نژاد  سقائیان 
کاهش بخشی از هزینه های بودجه ای در قِبال اصلاحیه های ارائه شده به شورای 
اسلامی شهر بیان داشت: فعلا جایی برای این کاهش دیده نمی شود، از این رو 

شورای اسلامی شهر باید راه حل این موضوع را تدبیر کند و البته اگر نیاز به متمم 
بودجه ای هم وجود داشته باشد، می توانیم این متمم را به شورای اسلامی شهر 
تقدیم کنیم. او با تأکید بر این که عدم اصلاحیه در بودجه این پروژه های به توقف کار 
می انجامد ادامه داد: تردیدی نیست که عدم تزریق پول به این پروژه ها، سبب فسخ 
قرارداد می شود و بدیهی است که انعقاد قرارداد های بعدی با توجه به تورم موجود، 
هزینه های جدیدی را به مدیریت شهری تحمیل خواهد کرد. شهردار قم افزود: 
به دنبال آن هستیم تا پروژه های نیمه تمام مدیریت شهری را در شش ماه نخست 
امسال به مرحله بهره برداری برسانیم، بنابراین از شورای اسلامی شهر انتظار است 

تا برخی گِرِه های مانع این مهم را باز کند تا کار ها به پیش برود و متوقف نشود.
انتقاد شهردار قم از طرح کمیسیون اقتصادی مجلس 

سقائیان نژاد همچنین با انتقاد از طرح جاری کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی اذعان کرد: بر اساس این طرح، حسابرسی های شهرداری ها 
و شورا های اسلامی شهر باید موافقت وزارت کشور را به همراه داشته باشد که 
این امر چیزی جز کم کردن اختیارات مدیریت شهری و سوق دادن آن به سوی 
یک نهاد شبه دولتی نیست، در حالی که شهرداری مطابق قانون، نهاد عمومی 
غیردولتی محسوب می شود. شهردار قم در ادامه یادآور شد: به نظر می رسد برخی 
برخورد های هیئت تطبیق با مصوبات شورای اسلامی شهر قم نیز در همین راستا 
و با همین دیدگاه قابل تحلیل است که البته این امر نیز نیاز به تدبیر و دقت نظر 

بیشتر دارد.

شهردار قم:

بروکراسی اداری نباید مانع پیشرفت پروژه های شهری شود 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به کاهش شدید بارندگی ها 
گفت: سال بسیار چالش برانگیزی را از نظر اقلیمی در کشور به ویژه در استان قم 
پیش رو داریم.دکتر علی جان صادق پور درجلسه ای به تشریح وضعیت منابع آبی 
در سال جاری پرداخت و اظهار داشت: با توجه به کاهش چشمگیر نزولات جوی، 
سال چالش برانگیزی را از نظر اقلیمی در کشور به ویژه در استان قم پیش رو داریم. 
دکتر علی جان صادق پور با اشاره به اینکه تأمین آب برخی از مناطق استان به صورت 

مستقیم با بارندگی ارتباط دارد، خاطرنشان کرد: در همین راستا پیش بینی می شود 
که با مشکلاتی در زمینه تأمین آب در این مناطق مواجه شویم.

الزامات عبور از وضعیت کم آبی
وی اطلاع رسانی، مدیریت بهینه و ارتباط مستمر با مردم را برای عبور از وضعیت 
کم آبی ضروری دانست و تأکید کرد: در این زمینه رسانه ها به ویژه صدا و سیما 

می توانند نقش تأثیری گذاری برای گذر از این شرایط ایفا کنند.

مدیرعامل آبفای استان قم اعلام کرد :

چالش کم آبی پیش روی استان قم


